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poraz andreottijeve in forlanijeve desničarske linije

KONGRES KD ZA OBNOVITEV LEVEGA CENTRA 
ANDREOTTI BO VERJETNO ŽE DANES ODSTOPIL
Predsednik vlade se je včeraj sestal s predstavniki strank vladne koalicije-Na 
kongresu odobrili končno resolucijo, ki ponavlja osnovne točke Fcsnfto
rijevega dokumentna - Rezultati volitev za obnovitev vsedržavnega sveta KD

RIM, 11. — Predsednik vlade bo jutri po vsej verjetnosti odsto- 
P'l. Za jutri zjutraj je bila napovedana seja vlade, na kateri bodo 
j^orali ministri vzeti na znanje nastali položaj po zaključkih kongresa 

D, ki se je soglasno izrekel za obnovitev vladnega sodelovanja s 
glisti in torej za prekinitev Andreottijeve in Forlanijeve desničar
je politike. Nato bo Andreotti skoraj gotovo odšel k predsedniku 
epublike in mu vrnil mandat, potem pa bo še obiskal predsednika 

Poslanske zbornice in senata, da bi ju obvestil o novem položaju.
Vest, da bo Andreotti jutri od- '-------------------- -

st°Pd, še ni uradna; objavila jo je , fani, medtem ko bo Rumor pred-
99encija «ADN Cronos», ki se skli- 
Cuie na »vplivne kroge«. Obstaja 
pa tudi druga, manj verietna mož
nost, da bo Andreotti zahteva! raz
pravo v parlamentu in izolasova- 
n-'e nezaupnice njegovi vladi.
. V tem primeru bi formalno odprt- 

•|,e vladne krize odložili za nekaj

sedoval novi sredinskoleviearski 
vladi. Vprašanje je le, katero funk
cijo bodo podelili Moru, potem ko i 
je odpadel predlog, da bi ga ime
novali za predsednika poslanske 
zbornice namesto socialista Perti- 
nija.

---- .... Andreotti je imel danes predvide
li. kar bi med drugim omogo- na srečanja z delegacijami vladnih

' strank za proučitev političnega po-'i°, da bi KD med tem časom ob
novila strankino vodstvo in imeno- 
a’a novega strankinega tajnika. 

*°da to možnost prej omenjena a- 
Sencija povsem izključuje. Pri tem 
j treba pripomniti, da sestanek 
Novoizvoljenega vsedržavnega sve- 
a KD, ki bo moral imenovati novo 
strankino vodstvo, skoraj gotovo 
n-e. bo prinesel bistvenih novosti, 
s&j ni več dvomov, da bo tajni
štvo stranke prevzel senator Fan-

ložaja. Po sestanku s socialdemo
kratsko delegacijo je tajnik PSDI 
Orlandi izjavil časnikarjem, da je 
vlada «zaključila svoj ciklus» ter 
da bodo morali na jutrišnji seji 
ministrskega sveta vzeti to dejstvo 
na znanje. Tajnik PRI La Malfa 
pa je po sestanku z Andreottijem 
poudaril, da se je KD na kongresu 
izrazila za obnovitev sodelovanja 
s socialisti, s čimer pa je postal
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Socialisti ocenjujejo 
zaključke kongresa KD

RIM, 11. — Vse politične stranke j litične usmeritve KD rodila bolj za- 
N^ljivo proučujejo rezultate kon- | radi ugotovitve, da je centrizem na 
j&esa KD ter ocenjujejo osnovno | parlamentarni ravni nemogoč, kot 
Nto. ki je izšla iz kongresa: nam- pa iz globokega političnega prepri-
^ Dntrphn r»n nhnnvifvi vin Ho lo-potrebo po obnovitvi vlade le- 

Ve8a centra skupaj s socialisti.
-Naravno- je, da ima prav PSI 

jNavno besedo ter da reakcije so
fističnih voditeljev vzbujajo - naj- 
ečje zanimanje, če bi poskusili 

P.ovzeti vse razne komentarje socia- 
stičnih predstavnikov, bi lahko 
NNli, da je PSI z zadovoljstvom 

na znanje, da se je nevarna 
^snosredinska izkušnja zaklju- 

i la> da pa se istočasno zaveda te- 
av’ ki še obstajajo na poti obno
ve levosredinske vladne koalicije, 

.elan vodstva PSI Labriola je ugo- 
g,Vl*. da je kongres KD «imel za- 

‘uSo in pogum, da se je v bistvu 
p^ekel politiki, ki je v zadnjih 
§.?Secih zadobila prizvok pustolov- 

Vendar pa je predstavnik 
jJ- Poudaril, da s tem niso bila 
,esena vsa glavna vprašanja. Spri- 
.n vladne krize, ki se odpira, se 
^ treba zavedati, da mora imeti 
, 'tični preokret globok in korenit 

faj. Socialisti bodo morali po- 
s obljeno analizirati skupni rezultat 

ongresa, ki ga bo moč oceniti 
t r.JPo predlogih, ki jih bo novo 
, jništvo KD dalo med vladno 
krizo.

Tudi predsednik poslanske sku- 
JJ?e PSI Bertoldi je pozitivno oce- 

1 dejstvo, da se je KD na kon
jiesu 2avze]a za obnovitev politike 
2oV?§a centra, pri tem pa je opo
ji ri‘. da so razne komponente 
jjNNke dajale v tem pogledu raz- 
t0]N.e. obrazložitve. Po mnenju Ber- 
Str ■9 so se Moro in levičarske 
^ uJe pravilno sklicevale na spre- 
stvnJeno družbeno in gospodarsko 
iti arnost države, ki zahteva nove 
Ue P°gumne odgovore, zaradi česar 
pr .Sre za mehanski povratek k 

izkušnjam levega centra, 
Bjj. Pa za učinkovite politične iz- 
m ki nai omogočijo hitro pre- 
1),, J?tev zaskrbljujoče krize, ki jo 
taksija država. Bertoldi je prav 
- 0 pozitivno ocenil posege Ru-

ko je
ki "Tl11 .zaskrbljenost zaradi stališč,

tj, e^iuivno ocenit poseg 
}z i® in Piccolija, medtem 
ki Z1 ..zaskrbljenost zaradi :
(a ?° jih na kongresu zavzeli Fan- 
Pos .Andreotti in Forlani. V teh 

,eglh se po njegovem mnenju še 
žejo integralistične težnje 
bile osnova prejšnjih des- 

told*0<Vln stranke. Tudi Ber-

Ved ? po njegovem mnenju se 
Icnn° kažejo integralistične težnje
«7’ kl S( ’ “ ............{farskih
hod*--?601’ da b°d° srečanja pri- 
Sbern- .dni med demokristjani in 
k; .usti pokazala, ali bo enotnost, 
ob^6 dosežena na kongresu KD 
Za ^-jučnem dokumentu, koristna 
iti j^aNenii0 politično, gospodarsko 
drža UŽt3en° sPrememho v položaju

g^adobno je ocenil rezultate kon- 
tivnsa KD tudi Mancini, ki pozi- 
diai° oceniuje sklep o obnovitvi 
2ar.°§a s PSI, istočasno pa opo- 
■ Ja na elemente dvoumnosti, ne
žnosti in

ijivosti, ... „„ H 
kongresu. Med te elemente

pre-
izraza

bričL' 1 ln- Premajhne politične

J? kongresu. Med te elen-----
y ncini navaja manevre struj pro- 
c sporazumu, ki je bil dosežen v 
pj aci Giustiniani, odklon med skle- 
Van^3 Vrbu in vzdušjem na zboro- 

• raziiko v izražanju in v 
va; lcnih stališčih, ki ne zade- 
Jvr? samo posegov Andreottija in 
fan-auija, pač pa tudi stališča Fan- 
hidi'13 in Mora. Mancini ugotavlja 
m'-.. da na kongresu ni bilo po-
šit- iene analize demokratičnih re- 
droL novih problemov italijanske 
Vek • zaradi česar je imel člo- 

viis, da se je sprememba po

čanja.
Nekoliko manj kritičen je bil v 

svojih ocenah predstavnik avtono
mistične struje Craxi, po katerem 
je demokrščanski kongres odgovoril 
socialističnemu kongresu v Genovi, 
kar omogoča začetek predlaganega 
dialoga. -Craxi meni, da obstajajo 
vsi elementi, na osnovi katerih je 
mogoče takoj začeti in hitro za
ključiti potrebno primerjanje sta
lišč v interesu demokracije in drža
ve. Craxi se je tudi izrazil proti 
sestavi morebitnih začasnih ali «-po- 
letnih» vlad.

vzrok vladne krize mnogo širši, kot 
je bil prej, po zahtevi republikan
cev, naj bi zamenjali ministra za 
pošte. «V takem položaju — je 
nadaljeval La Malfa — smo iz
razili predsedniku vlade mnenje, 
da ne preostaja drugega, kot da 
nemudoma vrne mandat predsed
niku republike«.

Drugačno stališče pa so zavzeli 
liberalci: tajnik Bignardi je pove
dal, da je delegacija njegove stran
ke izrazila Andreottiju zaskrbljenost 
zaradi nerešenih vprašanj, ki ta
rejo državo. PLI se tudi zavzema, 
da bi prišlo do parlamentarne raz
prave, tako da bi bila stališča 
posameznih političnih sil ter vzroki 
krize jasni parlamentu in državi. 
Člani demokrščanske delegacije ni
so po sestanku z Andreottijem ho
teli dati nobene izjave. Samo Pic- 
coli je na vprašanje nekega časni
karja dopustil možnost, da bi bilo 
zasedanje vsedržavnega sveta za 
izvolitev novega vodstva, ki je bi
lo predvideno za prihodnjo nedeljo 
ali ponedeljek, bilo nekaj dni prej, 
mogoče že v četrtek.

Kongres KD se je zaključil danes 
v prvih jutranjih urah z volitvami 
za nov vsedržavni svet, ki so dale 
naslednje rezultate: struia «forze 
nuove» (Donat Cattin) je preje-ia 
10 odstotkov glasov in 12 sedežev, 
struja «base» (De Mita) 10,8 od
stotka in 12 sedežev, struja «im- 
pegno democratico« (Andreotti-Co- 
lombo) 16,5 odstotka in 20 sedežev, 
morotejci 8,7 odstotka in 10 se
dežev, «nuove cronache« (Fanfa- 
ni) 19,8 odstotka in 24 sedežev. 
Končno je najmočnejša struja «ini- 
ziativa popolare«, ki j'o vodijo Pic- 
coli, Rumor in Taviani, prejela 34,2 
odstotka glasov in 42 sedežev. Že 
danes pa sta se sestali tudi par
lamentarni skupini KD, ki sta iz
volili vsaka po 12 članov novega 
vsedržavnega sveta. Za poslansko 
skupino KD so izvolili pet pripad
nikov struje «iniziativa popolare«, 
dva «impegno democratico«, dva 
morotejca in po enega predstavnika 
struj «nuove cronache«, «base« in 
«forze nuove«. Demokrščanski se
natorji pa so izvolili v novi vse
državni svet štiri predstavnike 
struje «iniziativa popolare«. prav 
toliko zastopnikov «nuove crona
che« ter po enega predstavnika 
struj «impegno democratico«, «pri- 
jateljev posl. Mora«, «base« in 
«forze nuove«.

Še pred zaključkom glasovanja 
so na kongresu KD odobrili za
ključni dokument, ki v bistvu po
navlja osnutek resolucije, na osno
vi katerega je bil na znanem se-

ŽENEVA, 11. — Jutri se bo spet 
začela konferenca odbora za razo
rožitev, katere prvi del se je zaklju
čil 26. aprila. V odboru je 26 dr
žav, ki morajo izdelati besedilo 
sporazuma o delni ter o splošni in 
kompletni razorožitvi.
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stanku v palači Giustiniani tik pred 
začetkom kongresa dosežen spora
zum med predstavniki vseh demo- 
krščanskih struj. Senator Fanfani, 
ki je bil skupaj z Morom glavni po
budnik sporazuma, je v svojem po
segu na zadnjem dnevu kongresa 
obrazložil pomen dokumenta, ki se 
zavzema za obnovitev vladnega so
delovanja s socialisti: Včeraj sta 
govorila tudi dosedanji tajnik stran
ke Forlani in predsednik vlade An
dreotti, ki sta sicer podprla Fanfa- 
nijev predolg, vendar pa sta tudi 
vztrajala na sredinsko desničarski 
politični liniji ter izrekla močne 
dvome v končni uspeh obnovitve so
delovanja s PSI. Zanimivo je, da 
so delegati burno ploskali tako An
dreottiju kot Forlaniju, kmalu nato 
pa kompaktno glasovali za končno 
resolucijo, ki pomeni jasno opusti
tev politične linije, za katero sta se 
Andreotti in Forlani zavzemala. Tre
ba je tudi poudariti, da zaključna 
resolucija — menda prvič v zgodo
vini demokrščanskih kongresov - 
ne vsebuje običajne odobritve tajni
kovega poročila, pač pa izreka le 
splošno priznanje Forlaniju za nje
govo delo na čelu stranke.

Razburljiv zaključek Brandtovega obiska

liana
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KLJUB NASPROTOVANJU JUŽNOVIETNAMSKEGA PREDSEDNIKA VAN 1H1IUJA

Morda še danes podpis dodatnega 
sporazuma o premirju v Vietnamu

Posebni Nixonov svetovalec Kissinger se bo takoj 
po svojem povratku v Pariz sešel z Le Duc Thojem

PARIZ, 11. — Henry Kissinger, posebni svetovalec predsednika 
ZDA Richarda Nixona bo prispel jutri opoldne v francosko glavno 
mesto in se bo takoj sestal s severnovietnamskim pogajalcem Le 
Duc Thojem, svojim že stalnim sogovornikom; o tem je danes poročal 
Kissingerjev pomočnik VVilliam Sullivan ob koncu sestanka severno- 
viefnamskih in ameriških izveden
cev. Obe delegaciji, severnoviet- 
namsko vodi podtajnik za zunanje 
zadeve Co Thach, sta se danes 
srečali v neki vili v predmestju 
Pariza, ki je last ameriškega ve
leposlaništva.

Govor na ameriško - severnoviet- 
namskih pogajanjih, tako na ravni 
posebnih svetovalcev (Le Duc Tho- 
Kissinger), kot na ravni izvedencev, 
je še vedno o pripravi skupnega 
komunikeja, v katerem bi bile za

iti OBNOVITEV DEŽELNEGA SVETA

Močna okrepitev naprednih sil 
na volitvah v Dolini Aoste
Koalicija, ki je vodila deželno upravo v zadnjih treh letih, je utrdila svoj položaj

AOSTA, 11. — Napredne poli
tične sile, ki so v zadnjih treh 
letih vodile deželno upravo Do
line Aoste, so izšle kot zmago
valke iz volitev za obnovitev de
želnega sveta. Začasni in še ne-

iz razkola levičarske struje UV ter 
se na prejšnjih volitvah ni predsta
vila. Leta 1968 je nastopila tudi 
PSIUP, ki je takrat prejela 2,3 odst. 
glasov in en sedež).

Ob objavi še nedokončnih rezul-
uradni rezultati volitev, ki jih je j tatov je deželni predsednik dr. Ce- 
ob ja vilo ministrstvo za notranje ; šare Dujany izjavil, da je to velika
zadeve, so naslednji (med okle
paji rezultati z deželnih volitev 
leta 1968):

Glasovalo je 91,8 odst. volilnih 
upravičencev (92,6 leta 1968).

KD je prejela 14.978 glasov ali 
21,4 odst. in sedem sedežev (leta 
1968 37,8 odst. in 13 sedežev).

PLI 2.052 glasov, 2,9 odst._ m
en sedež (5,6 odst. in 2 sedeža).

PRI 904 glasov, 1,3 odst., no
benega sedeža (0,8 odst., prav 
tako nobenega sedeža).

PSDI 1.409 glasov, 2 odst. in 
en sedež.

PSI 5.964 glasov, 8,5 odst. in
tri sedeže. (Na prejšnjih volitvah 
je nastopil PSU, ki je prejel 10,3 
odstotka glasov in štiri sedeže).

KPI 13.638 glasov, 19,5 odst. in
7 sedežev (20,4 odst. in 7 se
dežev) .

MSI 1.450 glasov, 2,1 odst. in en 
sedež (0,8 odst. in nobenega sedeža).

Un:'on Valdotaine 8.080 glasov, 11,4 
odst., 4 sedeže (16,6 odst. in 6 se
dežev).

Rassemblement Valdotaine 1 149, 
1,6 odst. in en sedež (5,6 odst., dva 
sedeža).

Ljudska demokracija 15.642 gla 
sov, 22,4 odst., osem sedežev. (Stran
ka je nastala iz razkola levičarske
ga dela KD ter se na'prejšnjih vo 
litvah ni predstavila).

Union Valdotaine -= napredna stru
ja 4.706 glasov, 6,7 odst. in dva se
deža. (Tudi ta skupina je nastala

zmaga, ki pomeni priznanje za Je
lo deželne uprave v zadnjih treh 
letih. V tem času je namreč vodila 
deželno upravo koalicija med ljud
skimi demokrati, PSI in Rassemole- 
ment Valdotaine s podporo napred
ne struje Union Valdotaine in KPI.

Pogovori Tito-Sihanuk 
o položaju v Indokini

BEOGRAD, 11. - Predsednik Ti
to in princ Sihanuk sta včeraj v 
Karadjordjevu, kamor sta dopoldne 
prispela s svojimi sodelavci, raz
pravljala o aktualnih mednarodnih 
vprašanjih, posebno o stanju in o 
razvoju dogodkov v Indokini in v 
Kambodži. Tito je poleg tega sezna

nil Sihanuka z družbenopolitičnim 
razvojem Jugoslavije, posebno o no
vih ustavnih spremembah. Sihanuk 
je s svoje strani podrobno obrazlo
žil stanje v Kambodži, pri tem po
udaril odločnost ljudstva Kombo- 
dže, da se ne pogaja z izdajniškim 
Lon Nolovim režimom, temveč da 
se bori do končne zmage. Kambo
dži, sta po besedah Sihanuka, po
trebna priznanje in podpora drugih 
držav, posebno neuvrščenih, prizna
nje zakonitih pravic Fronte nacio
nalne osvoboditve kot edinega zako
nitega zastopnika ljudstva Kambo
dže. Tito je obljubil, da bo Jugosla
vija tudi v bodoče podpirala upra
vičene zahteve ljudstva Kambodže.

postavili demokratje, ki imajo 
senatu solidno večino Kissinger ho
če očitno izsiljevati svoje severno- 
vietnamske sogovornike s starimi a- 
meriškimi ustrahovalnimi metodami, 
ki so sicer v vietnamski vojni že 
spodletela.

Ameriški vladni krogi medtem ob
tožujejo južnovietnamsko vlado, da 
je povsem odgovorna za razbitje 
pogovorov med Kissingerjem in Le 
Duc Thojem. Pogovore so baje od
ložili kakor hitro je postavil Thieu 
svoje pripombe. Po teh vesteh naj 
bi oba pogajalca že dosegla načelni 
sporazum, podpis katerega pa so 
odložili, da bi se Sullivan prej po
svetoval z Van Thieujem. V ame
riških vladnih krogih vsekakor u- 
pajo, da bodo dodatni sporazum med 
Severnim Vietnamom in ZDA podpi
sali po Kissingerjevem povratku v
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BEOGRAD, 11. — Podpredsed
nik zveznega izvršnega sveta in 
predsednik jugoslovanskega med
vladnega odbora za gospodarsko 
sodelovanje med Jugoslavijo in 
Sovjetsko zvezo dr. Jakov Sirot- 
kovič je odpotoval danes v Mos
kvo, kjer se bo udeležil rednega 
10. zasedanja tega odbora, ki bo 
od 12. do 15. t.m.

popadene točke za točno izvajanje 
določil pariškega mirovnega spo
razuma, ki so ga podpisali 27. 
januarja in ki ga nikoli niso uresni
čili, še zlasti zaradi saigonskega 
bojkota.

Prevladuje mnenje, da je besedi
lo tega dodatnega sporazuma že iz
delano, vsaj v glavnih točkah in da 
so podpis odložili samo zaradi na
sprotovanja južnovietnamskega pred
sednika Ngujena Van Thieuja.

Kljub zastoju v pogovorih med 
Kissingerjem in Le Duc Thojem, 
vlada med pariškimi opazovalci 
skromen optimizem, še zlasti zara
di razmeroma kratke prekinitve dia
loga med Le Duc Thojem in Kissin
gerjem. Menijo, da je Hanoi le za 
toliko odstopil od svojih pozicij, da 
je Thieu lahko dal svoje privoljenje 
za podpis sporazuma, ki naj oi 
bil gotov že v soboto, ko so preki
nili nadaljnja pogajanja. Domneve 
opazovalcev naj bi potrjevala tudi 
današnja kratka seja. med delegaci
jama izvedencev: ostajata odprti le 
še dve vprašanji, m sicer stališče 
ZRV o točkah novega dodatnega 
protokola, in zahteva H. Kssinger- 
ja vodji republikanskih poslan
cev v ameriškem senatu Ilugnu 
Scottu, naj posreduje, da hi senat 
za sedaj ne izglasoval ukinitve fon
dov za bombardiranje Kambodže.

Pariz. O tem piše danes tudi ugled
ni newyorški list «New York Times«, 
ki pravi, da sta Nixonov svetovalec 
in njegov severnovietnamski sogo
vornik dosegla sporazum že prejšnji 
teden, da pa so ju južnovietnamski 
ugovori prisilili, da odlož:ta njegov 
podpis. Ameriški list izraža tudi 
svoje dvome o možnosti, da se do
seže mir v Indokini po politični 
poti.

KOPENHAGEN, 11. - Ameriški 
zunanji minister William Rogers je 
dopotoval sinoči v Kopenhagen, kjer 
se bo sestal z danskimi predstavni
ki pred sesfankom ministrskega , sve
ta NATO, ki bo tukaj v četrtek.

TEi AVIV, 11. — Obisk zahod- 
nonemSkega kanclerja Brandta v 
Izraelu se je zaključil dokaj raz
burljivo. Potem ko so mu pode
lili naslov častnega doktorja za
radi njegovih prizadevanj za m>\ 
je Brandt s helikopterjem odletel 
v staro judovsko trdnjavo Masa- 
da, kjer so se Židje 73. po n.š. 
b”anili pred rimskimi legionarji. 
Ko je helikopter priletel na vrh 
griča, kjer ležijo ostanki Masade, 
ga je sunek vetra zanesel proti 
450 m globokem prepadu in je 
zadel ob zid. Pri tem je bil dr
žavni podtajnik ZRN Frank laž
je ranjen, prav tako sta bila ra
njena izraelski veleposlanik v 
Bonnu Ben Horin in neki funk
cionar zunanjega ministrstva, med
tem ko se je Brandt, ki je bil 
na tem, da izstopi spodtaknil in 
padel nazaj v helikopter.

Popoldne je Brandt imel še dalj
ši pogovor z izraelskim obramb
nim ministrom Dajanom, med ka
terim sta govorila o vprašanju 
palestinskih beguncev. Dajan ni 
hotel ob koncu povedati novinar
jem, kakšno je stališče zahodno- 
nemškega kanclerja o tem vpra
šanju. Po pogovoru z Dajanom 
je odšel na letališče v Tel Avivu, 
kjer sta ga pozdravila izrael
ska ministrska predsednica Golda 
Meir ni pa zunanji minister Eban.

(Na sliki: častna straža ob
Brandtovem odhodu iz Tel Aviva.)
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S SEJE GORIŠKEGA POKRAJINSKEGA SVETA

Zaradi spora med PSI in KD 
odložili razpravo o proračunu

Nesoglasje vlada tudi v vrstah demokrisljanskih 
svetovalcev - Komunisti predlagali nezaupnico

GORICA, 11. — Sodelovanje med' 
socialisti in demokristjani na go- 
riški pokrajini se je za las rešilo 
na nocojšnji seji pokrajinskega sve- 

O tem že obstaja zahteva, ki so jo j ta. Do spora je prišlo med razpra-

Po zaključku vsedržavnega kon
gresa KD, ki se je jasno izrekel 
za obnovitev vlade levega cen 
tra, bo predsednik vlade Andre
otti po vsej verjetnosti že danes 
odstopil. Tako se bo tudi for
malno odprla vladna kriza, ki 
bo morala privesti do sestave 
nove levosredinske vlade, kate
ri bo po vsej verjetnosti predse
doval sedanji notranji minister 
Rumor Pričakovanje vlada tudi 
za prvo sejo novoizvoljenega 
vsedržavnega sveta KD, ki se 
bo sestal že v prihodnjih dneh.

da bi imenoval novo strankino 
vodstvo. Po pričakovanjih bo za 
novega strankinjega tajnika iz
voljen senator Fanfani.

Včeraj in predvčerajšnjim so 
bile v Dolini Aoste volitve za 
obnovitev deželnega sveta Levi
čarske in napredne stranke, ki so 
v zadnjih treh letih vodile de

želno upravo, so se znatno o- 
krepile.

Volilna kampanja se stopnjuje: 
v nedeljo je imela PSI uspel 
ljudski praznik v Bazovici, v 
Trstu je govoril Mancini, včeraj 
Pa je za socialiste govoril Za- 
gari. Za PSDI je imel včeraj vo
lilni govor minister za industri
jo Ferri, ki je ponovno potrdil 
da je treba tudi formalno do 
končno rešiti vprašanje bivše

vo o letošnjem proračunu in v 
zvezi z resolucijami, ki sp bile 
predložene na prejšnjih sejah sveta. 
Socialist Semola je v začetku seje 
zahteval razpravo in glasovanje o 
resoluciji, ki jo je 25. maja sam 
predložil z demokristjanom dr. Cia- 
nom o svobodni uporabi pokrajin
ske dvorane z edino omejitvijo za 
fašiste in tiste, ki se opirajo na 
nasilna dejanja. Predsednik dr. 
Chientaroli je odgovoril, da je od
bor (večinsko, kajti socialist Wal- 
tritsch je temu oporekal v odbo
ru) mnenja, da se o tem lahko 
razpravlja ob drugi priložnosti. «če 
je tako, socialisti ne bomo glasova
li za proračun« je dejal socialist 
Semola.

Komunist Poletto je povzel bese
do in dejal, da sedanji odbor nima 
več ustrezne večine, da ima leva 
sredina velike razpoke in je zato 
predlagal nezaupnico odboru.

Demokristjan dr. Cian je dejal, da 
je sodelovanje med socialisti in de
mokristjani važnejše kot odobritev 
proračuna. Zaradi tega ne bo gla
soval nocoj za proračun in z njim 
ostali trije pristaši struje «forze 
nuove«, če zanj ne glasujejo tudi 
socialisti in to v času, ko se v Ri
mu obnavlja sodelovanje s sociali
sti. Dr. Cian je še dejal, da je 
moč razpravo o proračunu odložiti 
na kasnejši datum, medtem pa laj 

Cone B. Veliko zanimanja vlada j stranke leve sredine najdejo ustre
za današnji govor vsedržavnega (zen sporazum, 
tajnika KPI Berlinguerja. * K besedi so se oglasili še zastop

niki liberalne, socialdemokratske in 
fašistične stranke ter Slovenske de
mokratske zveze. Obžalovali so za
kasnitev glasovanja v proračunu. 
Predstavnica SDŽ je obžalovala dej
stvo, da se o stvareh- ne razpravlja 
med vsemi štirimi partnerji marveč 
le med demokristjani in socialisti, 
njeno skupino pa oboji puščajo ob 
strani.

Prišlo je tudi, kot že na prejšnji 
seji, do prerekanja med demokristja
noma odkomikom Peressinom in sve
tovalcem dr. Cianom. Krščanskode- 
mokratski svetovalci so zahtevali pre
kinitev razprave. Ko so se po loče
nem sestanku vrnili v dvorano, je 
predsednik Chientaroli dejal, da bo
do o proračunu razpravljali na eni 
izmed prihodnjih sej, ki bo po vo
litvah.

Jugoslovansko-ameriški 
trgovinski pogovori

BEOGRAD, 11. — Posebni zastop
nik predsednika ZDA za trgovinska 
pogajanja William Eberle je danes 
v Beogradu nadaljeval razgovore s 
podpredsednikom zveznega izvršnega 
sveta dr. Sirotkovičem, ki sta jih 
začela v Washingtonu. Eberle ir,- Si- 
rotkovič sta med drugim razpravljala 
o možnosti razširitve blagovne izme
njave in o možnosti ameriških na 
ložb v jugoslovansko gospodarstvo. 
Dr. Sirotkovič je v razgovoru izrazil 
zanimanje za širše sodelovanje z 
ZDA v energetiki, v industrijski pre 
delavi kmetijskih pridelkov in izko
riščanju tehnoloških dosežkov ZDA.

Objavljena platforma 
za pripravo stališč 
X. kongresa ZKJ

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 11. — Z objavo plat

forme za pripravo stališč in sklepov 
X. kongresa ZKJ se je dejansko 
pričela javna razprava o tem naj
važnejšem predkongresnem partij
skem dokumentu. V prvem po
glavju platforme, ki vsebuje okrog 
240 strani ,so prikazani gospodar
ski in socialni preporod Jugosla
vije v povojni dobi, smotri in do
sežki družbene in gospodarske re
forme in smeri bodočega razvoja 
dežele. Vidno mesto v dokumentu 
je posvečeno ustavni reformi 1963. 
leta. s katero se je pričela deeta- 
tizacija in gospodarski reformi 1965. 
leta ter njenim smotrom. Pri tem 
se ugotavlja, da bistvena vpra
šanja reforme, to je krepitev ma
terialne osnove samoupravljanja ni 
do konca rešeno. Najvažnejše nalo
ge. ki jih morajo v bodoče v 
Jugoslaviji reševati so: odstranitev 
vzrokov gospodarske nestabilnosti, 
dolgoročnih problemov gospodarske 
/n socialne strukture in problemov, 
ki jih vsiljujejo zunanji delavniki in 
mednarodna razdelitev dela. V po
glavju o razvoju socialist.cnih in 
samoupravnih proizvajalnih odnosov 
in naloge zveze komunistov, je po
sebna pozornost posvečena samo
upravnemu povezovanju m združe
vanju dela, blagovni proizvodnji in 
trgu, samoupravnemu načrtovanju, 
vključevanju v mednarodno razde
litev dela, sodobnemu delavskemu 
razredu novemu značaju zveze, re
publik, pokrajin in občin. Samo
upravna socialistična družba je 
prehodna oblika diktature proleta
riata, se ugotavlja v platformi, v 
tej etapi se mora od »združevanja* 
po poti koncentracije in centralizacije 
družbenih sredstev preiti na zdru
ževanje dela in svobodno lastno or
ganizacijo njegove razdelitve 

V proučevanju nekaterih osnovnih 
značilnosti razvoja samoupravljanja 
se obravnavajo vprašanja oblike 
združevanja dela in sredstev, raz
širjenje produkcije, bank in drugih 
denarnih ustanov, trgovine, razvo
ja socialističnih odnosov na vasi, 
blagovne proizvodnje in trga, sa
moupravnega načrtovanja in vklju
čitev v mednarodno razdelitev de
la. Za pripadnost delavskemu razre
du, se poudarja v dokumentu, ni 
bistveno, . ali je nekdo inženir ali 
delavec, temveč kakšen je njegov 
položaj v proizvajalnih odnosih. 
Tehnična in druga inteligenca, ki 
sodeluje v proizvajalnem procesu 
v samoupravnem odnosu, je del de
lavskega razreda. V platformi se 
opozarja na nevarnost tehnokratiz- 
ma in birokratizma in ugotavlja, da 
se je po II. konferenci zveze ko
munistov in pisma predsednika 
Tita pričela ofenziva proti vsem na
sprotnikom razredno samoupravnih 
odnosov. V dokumentu se pozivajo 
komunisti, da se angažirajo poseb
no v reševanju vprašanj socialne 
politike, da dosledno spoštujejo na
čelo demokratičnega centralizma, 
se poudara potrebna spremembe so
cialne strukture zveze komunistov, 
zahteva se javnost dela partijskih 
forumov ter se poudarja odgovor
nost komunistov za izvajanje skle
pov. V zadnjem poglavju o sodobnih 
procesih na svetu in o bistvenih 
značilnostih borbe za socializem in 
politiko Zveze komunistov Jugosla
vije se med drugim poudaria do
sledna privrženost Jugoslavije po
litiki aktivne miroljubne koeksi
stence in neuvrščenosti.

Predsednik odbora za pripravo X. 
kongresa Veljko Vlahovič se je da
nes razgovarjal z stalno akrediti
ranimi tujimi časnikarii v Beogradu 
o platformi in odgovoril na več 
njihovih vprašanj.

B. B.

V Tripolisu sestanek 
Sadat-Gedafi

TRIPOLIS, 11. — Danes so se na
daljevali pogovori med egiptovskim 
predsednikom Sadatom in libijskim 
predsednikom Gedafijem o možnem 
zedinjenju obeh držav, ki naj bi bi
lo septembra. Sadatov obisk v Li
biji sovpada s slovestnostmi ob tretji 
obletnici umika ameriških čet iz li
bijskega letalskega oporišča Wheelus. 
Ob tej priložnosti sta v Libiji tudi 
ugandski predsednik Ibi Amin in pred
sednik srednjeafriške republike Bo- 
kasa.

Titova odlikovanja 
voditeljem ZK Slovenije

(Od našega dopisnika)
LJUBLJANA, 11. — Predsednik 

centralnega komiteja Zveze komu
nistov Slovemje France Popit je o- 
poldne v vili Podrožnik v Ljubljani 
podelil odlikovanja, s katerimi je 
predsednik republike Josip Broz Ti
to odlikoval nekatere funkcionarje 
v Zvezi komunistov Slovenije.

Odli’ o' inja so prejeli: red brat
stva in enotnosti z zlatim vencem 
inž. Andrej Marinc in Vinko Haf
ner, red zaslug za narod s srebr
nimi žarki Stane Kranjc, red brat
stva in enotnosti s srebrnim vencem 
Ludvik Golob, red dela z zlatim ven
cem pa Franc Bukovinski, Stefan 
Cigoj, Jože Dernovšek, Danica Jur
kovič, Leopold Kejžar, Milan Kučan, 
Ivo Mighč, Slavko Soršak, Janez 
Zahrastnik in Miro Zupančič. V i 
menu odlikovancev se je za visoka 
priznanja zahvalil Ludvik Golob.

D. K.
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Tajnik KPI Berlinguer danes 
na zborovanju na Trgu Goldoni

Uspel socialistični ljudski praznik v Bazovici, na katerem so 
govorili Fortuna, Pittoni, in Kocman - Zborovanja Mancinija, Zaga
nja in Ferrija - Dr. D. Štoka na zborovanjih Slovenske skupnosti

V teh dneh bo Trst v ospredju 
širše politične pozornosti, saj so 
v naši deželi pomembne volitve ta
koj po demokristjanskem kongresu, 
ki je pomenil dokončen propad se
danje centristične Andreottijeve vla
de. V Trst bodo v teh dneh prišli 
najvidnejši voditelji strank, ki bo
do ocenili sedanji položaj, še po
sebno zanimanje velja za prihod 
tajnika KPI Enrica Berlinguerja, 
ki bo danes ob 20. uri govoril na 
Trgu Goldoni. To bo prvi govor naj
višjega predstavnika KPI no demo
kristjanskem kongresu. Vsedržav
nega tajnika KPI bo predstavil de
želni tajnik Cuffaro, v slovenščini 
pa bo spregovoril Dušan Lovriha.

Za četrtek je že napovedano zbo
rovanje tajnika PSI De Martina 
za petek pa so napovedani kar 
trije zanimivi govori, ker bodo v 
Trstu Moro, Malagodi in Almi- 
rante.

Socialisti so sončno nedeljo te
meljito izkoristili za volilno kam
panjo, saj so priredili kar dve važ
ni in uspešni manifestaciji’ V Ba
zovici se je popoldne zbrala pre
cejšnja množica somišljenikov pa 
tudi preprosto samo prijateljev so
cialistične stranke na ljudskem 
prazniku, ki ga je vzorno in požrt
vovalno organizirala sekcija PSI 
za vzhodni Kras. Na prazniku je 
najprej zaigrala godba z Bre
ga nato pa je nastopila fol
klorna skupina Emona iz Ljublja
ne. Končno je govornike ,posl. 
Fortuno, podpredsednika deželnega 
sveta Pittonija in Kocmana, pred
stavil kandidat za izvolitev v de
želi svet Lucijan Volk.

Kocman je obravnaval predvsem 
vlogo, ki jo je PSI odigrala pri 
zavračanju neustreznega zakonske
ga predloga o kraških rezervatih 
ter nato govoril o vprašanjih Slo
vencev v zvezi z deželo in nje
nimi pristojnostmi. V zaključku je 
Kocman pozval slovenske volivce, 
da oddajo preferenčni glas načel
niku kandidatne liste PSI Pittoni- 
ju. Za njim je spregovoril Pittoni, 
ki se je predvsem zadržal pri delu 
deželnega sveta in ki je ocenil pre
teklo zakonodajno dobo za relativ
no uspešno. Pittoni se je izrekel 
proti politiki postopnosti pri reše
vanju slovenskih vprašanj in je 
dejal, da se bo v novem deželnem 
svetu socialistična stranka zavze
mala, da se odobri okvirni zakon o 
slovenskih vprašanjih.

Poslanec Loris Fortuna pa je o- 
bravnaval predvsem sedanji polo
žaj v Italiji, ko je dokončno--pro
padel desni center in ko se po
novno govori o obnovitvi vlade le
vega centra oziroma o sodelovanju 
socialistov v vladi. V tej zvezi je 
Fortuna podčrtal, da so socialisti 
vedno pripravljeni prevzeti svoje 
odgovornosti, toda ne za vsako 
ceno, ker so stranka, ki se bori 
za pravice delovnih ljudi. Med raz
nimi obvezami in nalogami, ki bi 
jih morala izpolniti nova vlada je 
poslanec Fortuna navedel tudi glo
balni zakon o zaščiti Slovencev.

Na Trgu Goldoni pa je zvečer 
govoril Mancini, ki je podčrtal da 
je dokončno pokopana formula o 
«centralnosti» in da je prišlo do 
enotnosti v demokristjanski stran
ki prav na osnovi zavračanja dose
danje politike. KD mora sedaj igra
ti z odprtimi kartami in izkazalo 
se je, da je nujno sodelovanje so
cialistov, katere so pred kratkim 
še obtoževali vseh slabosti, do ka
terih je prihajalo v Italiji.

Za PSI je imel včeraj predvo
lilni govor na Garibaldijevem trgu 
posl. Mario Zagari. V svojem go
voru je najprej omenil zaključke 
vsedržavnega kongresa demokrist- 
janske stranke, ki se je zdaj za
vedela, kako je centrizem zgrešen 
in nevaren. Prav tako se je utr
dilo spoznanje, da brez socialistov 
si ni mogoče zamišljati napredka 
ter zaščite demokratičnih svoboščin 
in ustanov. Očitno je tudi dejstvo, 
da je srečanje med katoličani in 
socialisti globoka konstanta razvoja 
demokracije v Italiji.

Nato je Zagari navedel nekatere 
pogoje za sodelovanje socialistov v 
novi vladi. Med drugim je počrtal, 
da bo moral prevladati politični 
moment nad ekonomskim, tako da 
ne bodo delovanje vlade pogoje
vali in zavirali sektorialni interesi 
in pritiski določenih skupin, da se 
bo lahko izdelal in izvajal organični 
programski načrt za sanacijo go
spodarstva in uresničenje reform. 
Najprej pa bo treba preprečiti pre
vladovanje fizičnih skupin in z vse
mi sredstvi zagotoviti svobodo jav
nega obveščanja. Glede zunanje po
litike je Zagari poudaril, da se 
je treba iskreno in pošteno povrniti 
k evropeistični liniji medsebojnega 
sodelovanja in spoštovanja neod
visnosti ter se pripraviti na evrop
sko konferenco, kar bo znatno ko
ristilo tudi naši deželi. Pred Za- 
garijem sta govorila o nekaterih 
problemih tržaškega gospodarstva 
Giuricin in Ulcigrai.

Sinoči so bili volilni shodi PSI 
v Križu, na Proseku in Kontovelu. 
Govoril je slovenski kandidat na 
deželnih volitvah Vojko Kocman. 
Obravnaval je predvsem politični 
moment po demokristjanskem kon
gresu in probleme, ki se tičejo 
slovenske narodnostne skupnosti.

Na Trgu Tra i Rivi je za KD 
govoril pokrajinski tajnik Coloni in 
sicer o sodelovanju strank levega 
centra, v Križu pa je govoril inž. 
Tombesi. Pokrajinsko tajništvo KD 
je v kratkem sporočilu izrazilo za
dovoljstvo, ker je bil na vsedržav
nem kongresu, kot edini demokrist
janski predstavnik iz Furlanije - 
Julijske krajine, izvoljen v vsedržav
ni svet KD posl. Corrado Belci.

donijevem trgu je sinoči govoril 
minister za industrijo Mauro Ferri. 
ki ga je predstavil občinski sveto
valec Giorgio Cesare. Minister je 
najprej posvetil nekaj besed nedav
no umrlemu deželnemu odborniku 
Dulciju, nato pa poudaril vlogo 
socialdemokratov v deželnih in dr
žavnih vladah v zadnjih letih.

Minister Ferri se je med govo
rom _ dotaknil, kot že pred leti, 
vprašanja «cone B». Tokrat sicer 
ni spregovoril neposredno, vseeno, 
pa je bilo zelo jasno, kaj je hotel 
reči. Med drugim je dejal, da je 
naše mesto most med narodi, most 
prijateljstva in da je treba zaradi 
tega izboljšati sodelovanje s so
sednimi državami. «Treba je tudi 
formalno rešiti stara vprašanja, ki 
so se sicer že dokončno rešila v 
praksi, kajti drugače je v nevar
nosti mir, ker lahko pride do med
narodnih komplikacij.* Ferri je za
tem obravnaval notranjepolitična 
vprašanja in se izrazil za obnovitev 
levosredinske vlade s socialisti.

Jutri zvečer bo na Goldonijevem j 
trgu imel volilni shod načelnik so
cialdemokratske poslanske skupine ! 
posl. Antonio Cariglia, v četrtek \ 
pa bo nastopil vsedržavni tajnik ' 
PSDI posl. Flavio Orlandi.

Za liberalce je vsedržavni pod
tajnik PLI posl. Alfredo Biondi imel 
zborovanje, na katerem je ostro 
napadel sklep KD, da se povrne k 
sodelovanju s socialisti in torej opu
sti sodelovanje z liberalci.

Slovenska skupnost je imela v 
nedeljo in v ponedeljek shode pri 
Sv. Jakobu, v Skednju, na Opči
nah, na Proseku, v Trebčah, Bo- 
Ijuncu, Borštu in v Mačkoljah. Go
vorili so Zorko Harej, Rafko Dol
har, Ivo Jevnikar in Igor Tuta. Vsi 
govorniki so govorili o pomembno
sti bližnjih volitev in o programu 
Slovenske skupnosti. Posebej so 
analizirali odnos Slovenske skup
nosti do ostalih vsedržavnih strank 
ter ugotovili, da je prisotnost S'o- 
venske skupnosti nujno potrebna za 
razvoj tukajšnjega slovenskega živ
lja ter njegovih narodnostnih, go
spodarskih, socialnih, kulturnih zna
čilnosti oziroma potreb. Včeraj je 
Slovenska skupnost imela vrsto le
tečih shodov na Krasu, v miljski 
občini in v dolinski občini.

Lucio Ghersi je na koncu sestanka 
še enkrat izrazil popolno podporo 
stranke metodam, ki jih je uvedel 
v umobolnici prof. Basaglia.

Tudi sama pokrajinska uprava je 
izdala tiskovno poročilo, ki zveni kot 
neposredna podpora obtoženemu psi
hiatru. Ravnatelj svetovne organiza
cije za zdravstvo dr. Leo A. Kaprio 
je namreč v teh dneh naslovil na 
ministrstvo za zdravstvo vabilo, naj 
se domeni z organizacijo, ki jo on 
vodi in ki deluje pod okriljem OZN, 
za dolgoročni program psihiatričnega 
zdravstva in postavlja tržaško bol
nišnico kot zgled na tem področju. 
Med drugim pravi tudi, da je tržaš
ka umobolnica, ki jo je pred časom 
obiskal ravnatelj psihiatričnega od
delka svetovne organizacije za zdrav
stvo dr. Anthony May, zgled za vse 
države članice organizacije.

NA PETKOVEM SIMFONIČNEM KONCERTE

Skladba Fabia Vidalija 
prvič v gledališču Verdi
«Tirtaei fragmiina» je skladba, napisana na motiv 
grškega pesnika iz 7. stol. pr. n. š., in je posvetilo 

državljanskemu pogumu in svobodi

Motiv grškega pesnika iz sedme
ga stoletja pred n. š. je navdihnil 
znanega tržaškega skladatelja in 
dirigenta Fabia Vidalija, da je se
stavil «državljanskh ciklus cTirtaei 
fragmina». Skladbo bo prvič pred
stavil v mestnem gledališču «Ver- 
di» v petek zvečer na rednem kon
certu simfonične sezone. To bo pr
vo srečanje tega sicer pobembnega 
skladatelja s tržaško publiko v 
«Verdiju». Prej je svoje koncerte 
posvečal delavcem v tovarnah, si
cer pa nastopal predvsem v tuji
ni, kjer je doživel pomembna pri
znanja.

Tirtejeva poezija je za Vidalija 
aktualna predvsem danes, v Gr
čiji in drugod, ker je opomin k 
državljanskemu pogumu in obsod
ba plahega oportunizma. svetega 
egoizma posameznikov, ki so zaradi 
svojega zadržanja krivi nesreč skup
nosti. Vidali je svojo skladbo napi
sal v jeseni leta 1968, ko je hotel 
izraziti svoj protest zaradi pomanj
kanja družbene zavesti v človeku

Tirtej je tako iz helenske antike 
dal Vidaliju navdih za sodobno za
snovano skladbo, ki se melodično 
sklicuje na gtško - balkansko glas
beno tradicijo in folklorno spon
tanost severnovzhodnih pokrajin. 
Skladbo posveča «drugi Grčiji*, o- 
nim, ki so zavrgli plaho podrejanje 
višjim silam in, kot starogrški he
roji, napovedali smrtni boj v ime
nu človeške svobode.

Stavki skladbe se povezujejo na 
pomembnejše odlomke Tirtejeve e- 
pike: zavojevana Mesenija. spod
buda uporni mladini, nesreča vla
kih, obredi v čast junakom, korač
nica, sončni vzhod pred bitko. Za
ključni stavek pa je posvečen blod
nji starca, ki je padel v spopa
du in objokuje mladino, ki ga je 
zapustila. Višku obupa pa sledi, kot 
izraz upanja, priprava na boj, ki 
naj izbriše sramotni madež preda
je. (Stavki so: moderato e cupo, 
largamente, piu mosso, tranguillo, 
danzante, moderato, largamente, tre- 
modia in agitato).

Priznanje slikarju 
Emiliju Primožiču

Pred dnevi je tržaški slikar Emi
lij Primožič dobil še eno prizna
nje. Centro italiano di studi, contatti 
culturali e turistici iz mesta Pom
peji ga je imenoval za svojega 
častnega člana in mu podelil tudi 
zlato kolajno za njegov delež pri 
razvoju kulture in umetnosti, pred 
dvema mesecema pa je Primožič 
dobil srebrno kolajno kot eden iz
med protagonistov sodobne umetno
sti. V istem mesecu, v marcu, je 
v okviru manifestacije «zimske bar
ve 1973» dobil v Viareggiu posebno 
diplomo in medaljo.

Uspel večer slovenske 
pesmi v tržaški umobolnici

Divaški pevski zbor se je odzval 
vabilu psihiatrične bolnice v Trstu 
in včeraj zvečer ob 19. uri prire
dil samostojni koncert. V ženski, 
moški in mešani zasedbi je zbc^j 
izvajal kvaliteten program. Mladi 
zborovodja Edi Race je s pridnost
jo in strokovno uvežbanostjo do
segel, da je ubrano petje učinko
valo na občinstvo prijetno in pre
pričljivo. Zbranim obiskovalcem in 
gostom je pevce predstavil dr. Sed
mak, ki je tudi skladbe povezoval 
s primernim, veznim tekstom. Po 
programu je bil v prostorih bol
nišnice prijeten družabni večer, kjer 
so si sledile v vedrem razpolože
nju pesmi obeh narodov.
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111-LETNICA USTANOVITVE ODREDA

Svečanosti ob prazniku 
tržaških mestnih redarjev

Pozdravno pismo odbornika Hreščaka 
Družabni piknik odložen na 1. julij

Vodstvo PSI in pokrajina 
podpirata prof. Basaglio

Prijave sodni oblasti protip ravna-1 
telju psihiatrične bolnišnice profesorju' 
Francu Basagli niso ostale brez od
meva. Včeraj se je pokrajinsko vod
stvo PSI sestalo s skupino izveden
cev in obravnavalo stanje psihiatrije 
v naši pokrajini in predvsem položaj, 
ki je nastal v pokrajinski psihiatrič
ni bolnišnici. Pokrajinski tajnik PSI

Tržaška občinska uprava prireja 
jutri, ob 111. obletnici ustanovitve 
odreda, svečanost v čast mestnim 
stražnikom.

- Ob priliki so jim naslovili po
zdravna pisma tržaški župan inž. 
Marcello Spaccini, občinski odbornik 
za mestne stražnike Dušan Hre
ščak in poveljnik odreda Grison.

V svojem pozdravu odbornik Hre
ščak ugotavlja, da je sicer šele 
pred kratkim nastopil mesto odgo
vornega odbornika, a se je že se
znanil s težavnim in odgovornim 
delom mestnih stražnikov. Kljub vse
mu pa je težave mogoče premosti
ti z dobro voljo in vsestransko po
žrtvovalnostjo. V tem smislu je Hre
ščak izrazil mestnim stranžikom vso 
svojo pripravljenost do sodelovanja, 
ki naj omogoči boljšo organizacijo 
in večjo učinkovitost dela.

Program svečanosti pa je sledeč. 
:Ob 8.,,.uri bo jutri,, zjutraj maša, ki 
jo bo daroval msgr. Bottizzer. Sle
dila bo, ob 9.30 počastitev padlih 
pri. Sv. Justu, pri plošči v spomin 
^redarja Cattaruzze v, vojašnici v 
Ulici Madonna del Mare, ha ške- 
denjskem pokopališču, kjer je po
kopan redar Cergol, zatem pa bodo 
položili šop rož na groba nedavno 
umrlega odbornika Redenta Roma
na in polkovnika Olivierija, ki je 
poveljeval tržaškim mestnim straž
nikom od leta 1934 do 1961.

Do tod gre spored uradnih sve
čanosti. Po izročilu pa prireja od
red mestnih redarjev tudi družab
no srečanje na odprtem, a ga bodo 
tokrat prenesli na nedeljo, 1. julija. 
Tn pa zato, ker bodo redarji te dni 
zaposleni z volilno kampanjo, stra- 
ženjem mednarodnega vzorčnega ve
lesejma in sorodnimi manifesta
cijami.

V nedeljo, 1. julija, pa se bodo 
— čeprav z zamudo — zbrali re
darji v otroškem naselju pri Opči
nah,
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NA PRVIH MESTIH CUFFARO, COLLI IN LOVRIHA

Navodila federacije KPI 
glede preferenčnih glasov

Seznam podpisnikov poziva slovenskih socialistov 
o preferencah za Pittonija, Volka in Kocmana

Tržaška federacija KPI je raz
delila po sekcijah faksimile gla
sovnice za deželne volitve, na kate
ri so zaznamovane tri preference: i Črtov, kot predvideva 50. člen statu- 
Antonino Cuffaro, Mario Colli in ! ta naše dežele.
Dušan Lovriha. Kot je znano ima-1 _________
jo volivci v tržaškem volilnem o-
krožju možnost oddati štiri prefe
renčne glasove. Federacija KPI je 
torej svetovala svojim članom in 
volivcem tri kandidate, glede če
trtega pa so razne variante in 
torej tudi možnosti, da volivci na 
različen način glasujejo. Po vseh 
volilnih predvidevanjih bo KPI iz
volila na tokratnih deželnih volit
vah štiri svetovalce v deželni svet. 
Kot je znano na listi KPI v tržaš
kem volilnem okrožju kandidirajo 
poleg Dušana Lovrihe še naslednji 
slovenski kandidati: Jan Godnič,
Jelka Gerbec, Rudolf Grgič in 
Avgust Žerjal.

Pred dnevi smo objavili poziv slo
venskih socialistov, da naj oddajo 
volivci, ki glasujejo za PSI, prefe
renčni glas načelniku kandidatne li
ste Pittoniju ter slovenskima kan
didatoma Lucijanu Volku in Vojmi 
ru Kocmanu. Ta poziv so podpisali 
naslednji slovenski socialisti: Josip 
Pečenko, Dušan Hreščak, Dušan Ko
šuta, Branko Pahor, Nadja Pahor, 
Filibert Benedetič, Lojze Abram, 
Mario Magajna, Srečko Colja, Pa
vel Colja. Andrej Renar, Marino 
Bandi, Milan Čuk, Darko Jagodic, 
Mirko Križmančič, Marica Škabar 
in Valerija Kocjančič - Špela.

Predstavniki KD za razvoj 
Furlanije-Julijske krajine

Na vsedržavnem kongresu KD so 
zastopniki iz dežele Furlanije - Ju
lijske krajine predložili resolucijo, ki 
so jo podpisali deželni tajnik stranke 
Tonutti in drugi zastopniki med ka
terimi posl. Belci. Kongres je reso
lucijo odobril.

V nji ugotavljajo mednarodno vlo
go naše dežele, ki pa je iz objek
tivnih razlogov ekonomsko zaostala. 
Zato vabijo vlado in parlament, naj 
se zavzameta za razvoj Furlanije-Ju
lijske krajine in v prvi vrsti naj zah
tevata od Evropske gospodarske skup-

so

Sindikati tekstilnih delavcev so 
te dni dosegli v Milanu načelen 
sporazum z industrijci o osnutku 
nove delovne pogodbe. Ta osnutek 
so zaenkrat samo sestavili, ratifi
cirati pa ga morajo delavci (ozi
roma, delavke, ki so v tekstilni 
industriji in industriji konfekcije v 
večini) na svojih sindikalnih zbo
rovanjih.

Kaj določa osnutek nove delovne 
pogodbe? Predvsem pomembne 
normativne dosežke, od enakoprav
nosti med delavci in upravnim 
osebjem, nadalje pravico do študi
ja in ureditev dela po domovih, 
ki je doslej potekalo v popolni 
anarhiji.

Gospodarski položaj delavk se bo 
spremenil v marsičem. Dosežena 
je bila preureditev kategorij. Med 
drugo in tretjo plačilno kategorijo 
se je položaj zboljšal za 50 odsto.

Delavke, oziroma delavci,"ki štu
dirajo imajo pravico do 120 ur 
letno za študij. Od teh je štirideset
plačanih prostih ur.........

Nadure so podrejene soglasju 
sindikalnih odborov za večje sku
pine, sicer pa so možne le po 
osebnem sporazumu z delavcem. 
Vsekakor ne smejo presegati 200 
ur letno.

Mesečni dohodki delavcev se iz
boljšajo za 18 tisoč lir letno

Do tod osnovni dosežki nove de
lovne pogodbe. Odprto pa ostaja, 
tako v Italiji kot — še posebej —• 
v Trstu, vprašanje zaposlitve v 
tekstilnem sektorju, ki propada. 
Zaradi uvedbe novih tehnoloških 
metod in organizacije dela se je 
tekstilna proizvodnja dovolj avto
matizirala. To pa je, v surovi kon
kurenci, uničilo mrežo manjših 
podjetij, ki so bankrotirala in po
gnalo na ulice stotisoče delavk. 
V Trstu se je v tekstilnem sektor
ju, po zapori marsikatere tovar
ne, skrčila zaposlitev za kakih 600 
delovnih mest.

To pa, seveda, narekuje sindi
katom nalogo, da se — po pod
pisu delovne pogodbe — borijo za 
nove investicije in za rešitev vpra
šanja zaposlitve, ki v tolikšni me
ri prizadeva prav žensko delovno 
silo.

Tržaške sindikalne organizacije 
tekstilcev so izdale včeraj letak, 
v katerem obveščajo osebje ob
stoječih obratov o sporazumu za 
novo delovno pogodbo in napove
dujejo zborovanja zainteresiranih

......................................................................... .

Jubilejni sejemski «fierini»

podpore. Vlada naj tudi omili vojaš
ke služnosti in naj dodeli potrebne 
prispevke za izvajanje razvojnih na-

• Sinoči je bila uradno umeščena
nova rajonska konzulta za zahodni 
Kras, se pravi za področje od Pro
seka in Kontovela do Križa. Najsta
rejši svetovalec, ki je predsedoval 
sestanku, je sporočil, da se bo kon
zulta začela redno sestajati po de
želnih volitvah, nato pa je sestanek 
prekinil.

Deželne podpore 
za socialno skrbstvo

Kljub temu, da manjka do deželnih 
volitev le še nekaj dni, se deželna 
vlada redno sestaja. Tudi na vče
rajšnji.,Si?ji Je ,V glavnem , odločala o 
pomembnih denarnih podporah-za po
samezne organizacije ali v socialne 
skrbstvene namene.

Tako .je .skoraj sto ..-milijonov lir 
podpore dodelila občinam za skrbstvo 
priletnih upokojencev in pomoč na 
domu. Trst bo v ta namen prejel 
30 milijonov lir, Gorica 3 milijone 
in pol, Videm 25 milijonov, Tržič 4 
milijone, Humin 6 milijonov, Porde 
non 25 milijonov in občina Brdo v 
Terski dolini 5 milijonov lir.

Nadalje je dežela izdala prispe
vek 30 milijonov lir goriškemu aero
klubu «L. Marini», ki bo s tem 
denarjem popravil svoj sedež.

Eno milijardo in 400 milijonov lir 
bo dežela dala na posodo družbi 
«Autovie venete* za povezavo med 
avtocestama Videm — Benetke in Vi
dem —Kamija.

Turistični pristan 
v Miljskem zalivu

Delniška družba Societa Marina 
Trieste namerava urediti v Miljskem 
zalivu, in sicer na področju med 
bivšo ladjedelnico Sv. Roka in Rtom 
Ronco, turistični pristan. Poleg in
frastruktur za pristajanje turističnih 
in športnih čolnov (pomol, valobran, 
itd), nameravajo postaviti mehanično 
delavnico, vrsto skladišč, restavraci
jo, motel, samopostrežno trgovino in 
druge podobne objekte. Societa Mari
na Trieste je vložila prošnjo, da bi 
ji Neodvisna ustanova za tržaško luko 
odstopila v koncesijo za 50 let 11.189 
kv. metrov kopne in 124.692 kv. me
trov vodne površine.

SKLENJEN SPORAZUM ZA NOVO DELOVNO POGODBO

Sklicana sindikalna zborovanja 
v tržaških tekstilnih tovarnah

Odprto ostaja vprašanje krize tekstilnega sektorja, 
zaradi katere so v Trstu zaprli več obratov

za prihodnje dni. Tedaj bodo de
lavke tržaških tovarn glasovale če 
sprejemajo novo delovno pogodbo.

Turistična ustanova 
protestira zaradi prepovedi 
kopanja v delu zaliva

Predsednik pokrajinske turistične u- 
slanove dr. Berce je te dni naslovil 
protestno pismo tržaškemu županu 
Spacciniju v zvezi z dejstvom, da se 
bližamo polovici junija in da še ni 
jasno, kje je v Trstu dovoljeno ko
panje in kje ni. Znano je, da še 
sedaj ni dovoljeno kopanje v loku 
ki gre od Milj do barkovljanskega 
kopališča v čedazu. Po mnenju odv. 
Berceja je nedopustno, da se tr
žaške oblasti niso še" odločile in po
vedale svoje stališčb:"

Pismo je dr. Berce poslal tudi po
veljniku luškega poveljstva, kvestorju, 
pokrajinskemu zdravniku in v ved
nost tisku.

VAŽNO OBVESTILO 
KMEČKE ZVEZE 
DVOLASTNIKOM

Kmečka zveza opozarja dvolastni
ke, ki nameravajo sekati drva na ju
goslovanskem področju, naj pravočas
no predložijo prošnje. V ta namen 
naj se javijo v pisarni Kmečke zve
ze — Ul. Cicerone, 8/b, pritličje med 
uradnima urami (od 8. do 14., ob 
četrtkih od 8. do 12. in od 15. do 
18. ure). S seboj naj prinesejo dvo- 
lastniško knjižico ter številke parcel. 
Poleg osebnih podatkov je namreč 
treba navesti v prošnjo številko par
cele, na kateri nameravajo sekati, 
katastrsko občino, pod katero parce
la spada ter površino parcele in ko
ličino drv. Prošnje bomo sprejemali 
do 21. julija.

Tajništvo KZ

DANAŠNJI 
VOLILNI SHODI
KPI: ob lO.uri barkovljanski portič 

— Nicola De Cesari; ob 10.30 šent
jakobski trg — sen. Paolo Šema; ob
10.30 Trg Cavana — Jole Burlo; ob
11.30 Trg Garibaldi — Mario Fran- 
cescato; ob 12.15 ladjedelnica Alto 
Adriatico — Galliano Donadel; ob 
12.15 industrijska cona (pred Telet- 
tro) — Jole Burlo: ob 20. uri Trg 
Goldoni — vsedržavni tajnik KPI 
Enrico Berlinguer.

PSI: ob 19. uri Ricmanje, 19.30 
Boršt, 20.00 Boljunec, 20.30 Dolina, 
21.00 Prebeneg, 21.20 Mačkolje. Go
vorila bosta Kocman in Volk.

SPD TABOR in srednja šola 
«SREČKO KOSOVEL*

danes, 12. junija ob 20.30 v 
Prosvetnem domu na Opčinah 

Nagrajevanje literarnih in li
kovnih izdelkov natečaja o 
kmečkih puntih.
Nastop dijakov dramskega te
čaja.
Glasbene točke.

Sekcija PSI za vzhodni Kras 
se zahvaljuje ŠD «Zarja», godbi 
z Brega, folklorni skupini Emo
na, Bazovcem in vsem, ki so 
sodelovali ter pripomogli k uspe
hu ljudskega praznika v nedeljo 
v Bazovici.

Razna obvestila
Tržaški partizanski pevski zbor ima 

svojo redno vajo danes, 12. t.m. ob 
20.30 v prostorih Bazoviškega doma. 
Vaje naj se udeleži tudi ir.štrumental- 
ni ansambel. Danes zvečer bomo ja
vili vse nastope, ki jih bo imel naš 
ansambel.

šolske vesti
Strokovna šola in srednja šola «Ivan 

Cankar* vljudno vabita starše in pri
jatelje na razstavo risb in ročnih 
del, ki bo odprta do 15. t.m., od 
9. do 13. ure.

Srednja šola Sv. Cirila in Metoda z 
oddeljenimi razredi na Katinari spo
roča, da bo danes in jutri razstava 
ročnih del in risb od 9. do 19. ure.

Danes, 12. junija ob 20.30 v ki
nodvorani v skednju zaključna šolska 
prireditev. Na sporedu so razni pri
zori posameznih razredov ter skupno 
petje šolarjev iz Skednja in od S, Ane.

Osnovna šola na Repentabru bo v 
kratkem praznovala 100-letrico svo
jega obstoja in bo ob tej priliki šola 
poimenovana po velikem siovenskem 
in še posebej primorskem pesniku 
Alojzu Gradniku.

Ob tej slovesnosti bodo v šolskem 
poslopju odkrili tudi kip tega pri
ljubljenega, ^umetnika slovenske ,be: 
sede, ki bo spominjal sedanji’in bo
doči mladi rod na njegove zasluge.

Ker je postavitev Kipa povezana s 
P’i tcejšnjuni istroški,. se obrača odbar 
Društva staršev' osnovne šole na Re
pentabru na vse občane in na ostale 
dobrotnike, da po svojih močeh po
magajo uresničiti to zamisel.

Združenje staršev

Gledališča
VERDI
štirje znani solisti dunajske «Volks- 

oper», ki pa živijo v Gradcu: so
pranistka .Margarita Kyriski, mezzo
sopranistka Elisabeth Kinsky, tenorist 
Ervvig Erb in basist Artur Kom bo
do izvajali solistične parte Haendlove- 
ga oratorija «Mesija», ki bo na Pr0_ 
gramu danes ob 21. uri v okviru 
manifestacij ob pobratenju med Trstom 
in Gradcem. Orkester in zbor IZ 
Gradca bo vodil dirigent Alois Hoch- 
strasser. Vabila za ta koncert in za 
dnigega jutri ob 21. uri z istimi 
izvajalci, so na razpolago pri bla
gajni gledališča.

V petek in v soboto bosta zaključ
na koncerta simfonične sezone <<F°- 
mlad 73». Orkester in zbor gledališča 
Verdi bo dirigiral Serge Baudo. 
srednja točka sporeda bo «Staba 
Mater* Francisa Poulenca, ki ga v 
Trstu še niso predvajali, kot solistka 
pa bo nastopila tržaška sopranistka 
Gloria Paulizza. V petek bodo tudi 
izvajali novost Fabia Vidalija. P11 
gledališki blagajni (tel. 31-948) so na 
razpolago vstopnice za preostale sa
deže za petek ob 21. uri (red Al 
in soboto ob 18. uri (red B).

Catherine Spaak’ 
mladmi

La Cappella Undei-gruond 21.30 * 
fiume Fuefuki*. Režija Keisuke 
noshita. Barvni film. _ 

Nazionale 16.00 «Tarzan e il cimiter0 
degli elefanti*. Igrata Johnny Weiss 
muller in Maureen 0’Sullivan. 

Excelsior 16.00 «Melinda». Igrata D®" 
Elder in Raimond Cistheri. Barv® 
film. Prepovedano mladim P°d 
letom.

Gratiacielo 16.30 «Wu—Kung: la 
no della vendetta*. Barvni f • 
Prepovedano mladini pod 14. let0 

Fenice 16.00 «UFO: Allarme rosso- 
Attacco alla Terra!* Režija Su 
mers Tomblin Frankel.

Eden 16.00 «11 piacere e l’amor s • 
Jane Fonda in 
Barvni film. Prepovedano 
pod 18. letom. ,

Ritz 16.30 «Agente 007 — Si vive so1® 
due volte*. Barvni film. Igra be 
Connery. ...

Aurora 16.30 «Malizia». Barvni 1 
Laura Antonelli, Lilla Brignon* 
Prepovedano mladini pod 18- e 0 

Capitol 16.30 «L’uomo che uccideva . 
sangue freddo*. A. Delon in Ani 
Girardot. Prepovedano mladini P° 
14. letom. . ,

Cristallo 16.30 «1 nuovi centuno®■ 
Barvni kriminalni film. Prepov 
no mladini pod 14. letom. 

Filodraonmatico 16.30 «Ar,n and . 
Barvni film. Prepovedano rem 
pod 18. letom. ., r.

Moderno 16.30 «Un uomo solo* ( p 
gia della violenza). Igra ^ 
Mocky. Prepovedano mladini pou 
letom. . 0j

Vittorio Venetu 16.30 «Racconti
biti di niente vestiti*. Barvni film

Prosveta

nosti. naj prizna našo deželo za o- 
Na volilnem shodu PSDI na Gol- 1 brobno in naj ji torej nudi pristojne

Tržaški velesejem bo kakor zna- primerih precej omejeno.
no letos slavil 25. jubilejno ponovitev. 
Za to priložnost je vodstvo dalo pri
praviti posebne zlate in srebrne ko
vance, ki bodo prišli v promet pod 
oznako «fierini». Kovancev bo dvoje 
vrst: srebrni in zlati: vrednost sre
brnih bo znašala 2.500 lir, vrednost 
zlatih pa 10.000 lir. Zlati «fierin» bo 
imel na eni strani zaščitni znak 
velesejma in na drugi helebardo, 
srebrni pa bo imel prav tako na 
eni strani zaščitni znak sejma, na 
drugi pa pečat tržaškega mesta iz 
štirinajstega stoletja. Na obeh bo oz
načena vrednost oziroma cena. «Fie- 
rini* bodo namreč v prodaji pri se
jemski blagajni .n pri olagajni Utat 
v Pasaži Protti in bodo v obtoku 
ves čas sejma. Pri omenjenih blagaj
nah jih bodo prodajali po 2.500 lir 
oziroma 10.000 lir. sprejemali pa 
prav tako kot zakonito plačilno sred
stvo. število kovancev bo v obeh

Na slikah sejemski «fierini».

Obvestilo patronata INČA
Tajništvo patronata INČA — CGIL 

obvešča vse zainteresirane, da bodo 
do vključno 30. junija lahko zapro
sili za sledeče ugodnosti: vsi upo
kojenci, ki so jim po maju 1968 iz
plačali pokojnine tudi s prispevki pro
stovoljnega pokojninskega doplačeva- 
nja, lahko zahtevajo ponovno izpla- 
čanje s poenotenjem prostovoljnih in 
obveznih prispevkov. Vsem, ki bodo 
vložili prošnjo v navedenem roku, 
bodo izplačali novo pokojnino s po
tekom po 1. juliju 1972.

Obenem bodo vsi zavarovanci pri 
INPS, 'ki so imeli v preteklosti mož
nost vlaganja prostovoljnih prispevkov 
in so jim pozneje to možnost odvzeli,

dovoljenje. Vsa možna pojasnila s 
tem v zvezi dajejo v uradih patro
nata INČA, in sicer v Trstu v Ul. 
Pondares 8, v Miljah na Trgu Ga- 
lilei 4 in v Nabrežini na Trgu S. 
Rocco.

0 V tržaškem Časnišarskem krožku 
prireja združenje «Italija — ZDA* 
večer pod naslovom: «Srečanje preko 
oceana*. Ob 17. uri bo 14. junija 
skupina tržaških strokovnjakov za go
spodarska vprašanja prisluhnila regi
straciji konference predsedniškega 
svetovalca Deana R. Hintona. Po tem 
se bo razvila debata za okroglo mizo.

lahko ponovno zaprosili za ustrezno razno.

Seja Sindikata 
slovenske šole 
V četrtek, 14. junija, bo ob 17. uri 

odborova seja. Na dnevnem redu bo
do: izvršeno delo, vpis v šolo in

Žerjala vi filmi 
v Kulturnem domu

V polnem parterju velike dvora
ne Kulturnega doma je KASTA 
priredila v soboto filmski večer 
našega znanega in priznanega film
skega amaterja Aljoše Žerjala. Ob 
velikem zanimanju slovenskega m 
tudi italijanskega občinstva je 
Žerjal pokazal štiri svoje filme no
vejše proizvodnje in sicer poto
pisni reportaži z njegovega poto
vanja po Peruju in Čilu ter filma 
velike etične in politične aktual
nosti «Rižama» in «Vietnam». Oba 
sta tragična in pretresljiva doku
menta dveh vojn v presledku 
četrtstoletja in obenem obsodba 
nasilja nad svobodo ljudi, narodov 
in človeštva.

Kot je njegova navada, je Aljo
ša Žerjal tudi sam komentiral svo
je filme, v uvodu pa ga je v ime 
m prireditelja KASTE predstavi
la Sonja Škabarjeva.

Dolg aplavz je dokazal, da je 
Aljoša Žerjal s svojimi filmi tudi 
tokrat osvojil občinstvo.

Harfist labaleta 
navdušiI v Verdiju

Velik aplavz je v petek zvečer po
žel v gledališču Verdi slavni španski 
harfist Nicanor Zabaleta, ki je ne 
preveč številno občinstvo navdušil 
s svojim virtuoznim izvajanjem na 
glasbilu. ki ga v solistični vlogi 
bolj po redko srečujemo na sim
foničnih koncertih. Zabaleta je 
briljantno izvajal Rodrigov Koncert- 
serenado za harfo in orkester. pri 
čemer ga je suvereno spremljal 
orkester pod sugestimim vodstvom 
mladega dirigenta Hermanna Mi
chaela. Na vztrajno željo občinstva 
je potem harfist dodal že dve sklad, 
bi, ki sta mu nudili priložnost za 
res edinstveno muziciranje.

V uvodnem delu koncerta je or
kester izvajal Cherubinijevo uver
turo «Anakreont», zaključil pa je 
z znano Dvoržakovo Osmo simfo
nijo. Obe skladbi je zaigral zaneslji
vo kar smemo še zlasti ugotoviti za 
Cherubinijevo uverturo, ki je bila 
naravnost blesteča.

PD «Ivan Grbec* iz Skednja vabi 
na «Vietnamski večer*, ki bo jutri, 
13. junija ob 20.30 v društvenih pro
storih. Na sporedu bosta filma Ser- 
gia Delmassa in Aljoše Žerjala, ki 
bosta prikazala borbo vietnamskega 
ljudstva in solidarnost svetovne jav
nosti. Na sporedu so tudi ustrezne 
recitacije.

Včeraj-danes
Danes, TOREK, 12. junija 

ČEDOMIR
Sonce vzide ob 4.15 in zatone ob 
19.54 — Dolžina dneva 15.39 — Lu
na vzide ob 17.05 in zatone ob 1.43. 

Jutri, SREDA, 13. junija 
ANTON PAD.

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
25,2, najnižja 18,4, ob 19. uri 24,2 
stopinje, zračni tlak 1015,1 rahlo pa
da, veter 4 km na uro severovzhod
nik, vlaga 48-odstotna, nebo 2/10 po- 
oblačeno, morje skoraj mimo, tempe
ratura morja 22 stopinj.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 10. in 11. junija se je v Tr

stu rodilo 13 otrok, umrlo pa je 
16 oseb.

UMRLI SO: 79-letni Mario de Pre
tiš Cagnodo,, 80-letna Elisa Giurco 
vd. Mosetti, 62-letna Elisabetta E- 
manueli por. Cesare, 71-letni Carmine 
Di Filippo, 58-letni Marino Saletnlk, 
79-letna Francesca Cociancich vd. 
Vouk, 67-letna Luigia Minca, 25-letna 
Marisa Mondo, 80-letna Monica Tola 
vd. Billi, 88-letna Maria Pangos vd. 
Stoeca, 91-letna Amelia Rinaldi vd. 
Zonta, 51-letni Renato Žerjal, 90-letni 
Vincenzo Loprieno, 81-letni Rocco Pa- 
nella, 84-letna Nicoletta Tentor vd. 
Smundin, 42-letni Felice Čok.

U1L1 LU mcutc vcauu//. 0 i fnlfl
Prepovedano mladini pod 18- ‘e ^ 

Abhazia’16.30 «Tora! Tora! Tora*- 
Balsam in Joseph Cotten. Barv 
Vojni film. . w

Astra 16.30 «Uno spaccone dlianfTrn 
■ Hark». ■ ■ George Peppard. Vveste 
barvni film. r„)X

Ideale 16.30 «Rivoltosi di Alcanta-*_ 
Jose Suarez in Marisa De 
Barvni film. . -u.

Impero 16.30 «All’ombra delile Pir a 
di*. Barvni zgodovinski film- 
Charlton Heston.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Busolim, Ul. P. Revoltella 41, Piz- 
zul - Cignola, Korzo Italia 14, Pren- 
dini, Ul. T. Vecellio 24, Serravallo. 
Trg Cavana 1.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

AlTEsculapio, Ul. Roma 15, INAM. 
Al Cammello, Drev. XX. settembre 
4, Alla Maddalena, Ul. Istria 35, 
Ciari Crotti, Ul. Tor S. Piero 2.

Izleti
SPDT organizira izlet z avtobup ^ 

ob priliki drugega srečanja zamel ^ 
planinskih društev, ki bo dn® s 
junija 1973 na Ojstemiku ^ -tvom 
Srečanje bo s planinskim . v 
z Jesenic. Isti dan bo tudi 1Z jce, 
Ukve, k Sv. Antonu in v Za ^nj 
kjer bo spored zabavnih tek® ^ 
s piknikom. Vpisovanje do 13-,*” ' 9 
tov. Norči Zavadlal v Ul. t,ePg»0rt 
in na Proseku v trgovini * 
Starc*.

Na sedežu devinsko naUrež®*1'1 v 
toviščarske in turistične ustan”’etli». 
Sesljanu razstava «Cirkus v s ^ 
Otvoritev se ujema z začetko 
ristične sezone. raz-

V galeriji Tommaseo 
stava Devetta Mascherini
no - Sormani Spacal. Razstava 
odprta do 28. t.m. orVa

V umetnostni galeriji Korun
osebna razstava slikarja Aless 
telija. BattistJ

V galeriji Tergeste v m.
23 razstavlja Mariano Cc1®®- anletH'

Jutri bo odprl v občinski gjj. 
razstavo svojih del znani trza ^ j0 
kar Avrelij Lnkežič, ki 3e ven- 
priložnost pripravil nova ^e*a’,„mačih 
stveno kraških in vsekakor jo
motivov. Razstavo, ki b° t'a’'
21. t.m., bo odprl 18.30

Prispevki
grob drageS8To-Namesto cvetja — - „

dr. Milka Perkana daruje kuI.
mažič 5.000 Ur za šentjakobsko ,g
turno društvo. V isti namen
jo Ivanka Colja 2.000 lir gent_
Franza z družino 2.000 lir 
jakobsko kulturno društvo. jjjjjjg

V spomin na dragega d^-._ 5.OOO
Perkana daruje Mimi Tomaži
Ur za Dijaško matico. ^

Namesto cvetja na gron ' ^
gomila Perkana darujejo Vera ^0
žina Terčon 3000 Ur za Šen 1 
kulturno društvo. jjjj.

V počastitev spomina pok- juSt
ka Perkana darujeta Sonja 1 
Colja 2000 lir za Dijaško ®a

Po dolgi in mučni bolezni nas 
oče in brat

je zapustil naš dragi mož,

FELICE ČOK
Pogreb pokojnega bo danes ob 15.30 iz mrtvašnice glavne 

bolnišnice na katinarsko pokopališče.
Žalujoči žena Marija, sin 'alter> 
hči Patricija in drugo sorods

Katinara, 12. junija 1973 ^
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Selška prireditev v Medji vasi

V soboto dopoldne so v prostorih ni delavec Battista Giovanni Sandre
iz Drevoreda Čampi Elisi 91. Med

Padričarji in Gropajci 
na obisku v Šoštanju

Gostoljubni Šoštanj pri Velenju je 
v nedeljo z odprtimi rokami sprejel 
Gropajce in Padričarje. S tem sre
čanjem, ki bo vsem ostalo v prijet
nem in nepozabnem spominu, sta 
vasici našega vzhodnega Krasa vr
nili obisk šoštanjcev v lanski je
seni. Tako po prisrčnosti in raz
sežnosti sprejema kot po pestrosti 
kulturnega programa in družabno
sti je bilo vzdušje, ki so ga Pa
dričarji in Gropajci podoživljali v 
Šoštanju, edinstven. S tem obiskom 
in z obojestransko izpričano željo, 
da bi se takšni stiki nadaljevali še 
bolj pogosto tudi v bodočnosti, so 
tako šoštanjci kot Padričarji in Gro 
pajci še enkrat potrdili globoko pre
pričanje o potrebnosti in koristnosti 
uresničevanja enotnega slovenskega 
kulturnega prostora. V okviru sre
čanja je bilo v Šoštanju, rojstni va
si pesnika in partizanskega juna
ka — mučenika Karla Destovni
ka - Kajuha, po katerem so lani 
poimenovali gropajsko padriško o- 
snovno šolo, tudi slovesno odprtje 
slikarske razstave našega umetnika 
Klavdija Palčiča. Podrobneje bomo 
o nedeljskem srečanju v Šoštanju 
še poročali.

osnovne šole v Medji vasi priredili 
lepo in prisrčno zaključno šolsko 
Prireditev. Staršem in vaščanom 
so se otroci predstavili z bogatim 
in dobro pripravljenim sporedom. 
Vsi otroci, ki obiskujejo to šolo 
so prispevali k uspehu zaključne 
Prireditve.

V prvi točki sporeda so otroci 
deklamirali nekaj pesmi, posvečenih 
materi in sicer: <Moja malh, «Si- 
rota» in «Janičar». Nato so otroci 
fe prvega razreda recitirali tri otro
ške pesmi, medtem ko so otroci 
** drugega razreda podali v zborni 
recitaciji pesmi «Igra» in «Na dvo- 
rišču». Učenci tretjega in četrtega 
fozreda so deklamirali nekaj pesmi 
m uprizorili nekaj prizorčkov, ki 
opevajo lepoto narave. V teh pes
mih in prizorčkih so otroci pove
dali kako je treba upoštevati in 
ljubiti naravo, posebno cvetje in 
drevesa. Otroci istih razredov so 
nato skupno deklamirali «Zajček» 
m «Moj psiček».

Prireditev je zaključil šolski zbor
ček, ki je zapel: «Tam gorh... «Si- 
nička», «Kosova svatba», «Prišla je 
miška» in «Sem deklica».

Prisotni so bili s prireditvijo za
dovoljni ter ob vsaki točki sporeda 
Posebno pa na koncu, nagradili na- 
*topajoče z močnim aplavzom.

M. M.

Kmalu v veljavi 
vsi sprejeti zakoni

Te dni so izšle številke 22, 23 
in 24 uradnega vestnika dežele Fur 
lanije - Julijske krajine. Upošteva
joč posamezne roke, bodo do 14. te
ga meseca stopili v veljavo vsi de
želni zakoni, ki so bili izglasovani 
v drugi mandatni dobi. Teh zakonov 
je skupno 293. V letošnjem letu (od 
januarja do danes) je stopilo v ve
ljavo 47 deželnih zakonov.

S SOBOTNE SLOVESNOSTI OB ZAKLJUČKU ŠOLSKEGA LETA

premikanjem težkega kosa litega že
leza, mu je ostal prst med železom 
in vrvjo, s katero so vzdigali tovor 
in tako mu je zlomilo prst desne 
roke. V bolnišnici, kjer so ga sprejeli 
v ortopedski oddelek, bo ostal na 
zdravljenju 25 dni.

Malo pred poldnevom pa se je po
nesrečil v novem pristanišču 27-let- 
ni šofer Giorgio Zulian iz Sprehajali
šča sv. Andrea 40/2. Med upravlja
njem premičnega žerjava je padel z 
višine dveh metrov in si zlomil ro
ko. Na zdravljenju bo moral ostati 
40 dni.

Prijeten poslovilni večer 
v slovenskem Dijaškem domu

Številno občinstvo so pozdravili ravnatelj Švab, 
predsednik domske skupnosti Figelj in predsednica 
Dijaške matice Kosminova ■ Pester kulturni spored

Avto cesta 
mimo Trbiža

Na pobudo deželnega odbornika za 
Urbanistiko De Carlija je bil v Vid- 
Uiu sestanek predstavnikov javnih 
Uprav iz Kanalske doline, na kate- 
rem so razpravljali o trasi bodoče 
avto ceste na območju Trbiža. Pred
ovniki prizadetih krajev so po
udarili, da bi trasa avto ceste, 
j^kršno predvideva družba SPEA 
(Zavod za industrijsko obnovo), ško
dovala turističnim in gospodarskim 
interesom področja, poleg tega pa 

kvarno posegla v naravno okolje. 
' tej zvezi so bile pripravljene tudi 
Nekatere variante. Na sestanku so 

načelno zedinili o tem, da bi 
družbi SPEA predlagali, naj bi spe
kla novo prometno ž'Io severno 

®d Trbiža, tako da bi ostali trav- 
, ki na južni strani mesta nedo
sojeni.

Kakor smo že poročali so v so
boto zvečer priredili v Dijaškem do
mu «Srečko Kosovel» slovesen in 
prijeten poslovilni zaključni večer, 
ki ga prirejajo vsako leto ob za
ključku šolskega leta in ki se ga 
je udeležilo kar precejšnje število 
staršev gojencev, prijateljev, biv
ših gojencev in nekaterih vidnih 
predstavnikov našega javnega živ
ljenja kot konzul SFRJ v Trstu Ma
rinko Kosor, predsednica Dijaške 
matice Duša Kosmina, tajnik SKGZ 
dr. Darij Cupin ter predsednik Mla
dinskega krožka v Trstu Rado Sta
rec.

Vse prisotne, goste in gojence, je 
najprej prisrčno pozdravil ravna
telj Dijaškega doma Edvin Švab, 
ki je med drugim dejal, da je bila 
na lanskem poslovilnem večeru slo
vesno sprejeta obveza, da bodo vlo
žili vse svoje znanje, vso dobro vo
ljo in napore za prilagoditev dom
skega življenja današnjim razme
ram, stalno prisotna v letošnjem de
lovanju in bo stalno prisotna tudi 
vnaprej.

«Naše skupno življenje in delo 
je bilo vsestransko bogato z izkuš
njami vseh vrst,» je dejal Švab, 
«doživeli smo izredno lepe in več
krat nepozabne dni; premagali pa 
smo tudi težave in krize, ki jih 
prinaša današnji temno življenja*. 
Vsem staršem in prijateljem naj 
povem, da je odnos do mladih, ki

Z OBČNEGA ZBORA C00PITALIA

Nesreči na delu 
bfez hujših posledic
Včeraj sta se pripetili dve nesreči 

.? delu, ki na srečo nista imeli huj- 
"ia Posledic. Zgcdaj zjutraj se je 

livarni Italsider ponesrečil 32-let-

Iz Viareggia priporočilo 
o strnitvi zadružnih zvez
Večja enotnost potrebna tudi v Furlaniji - Julijski krajini

ste nam jih zaupali, slonel na 
prizadevanju in spoštovan#: nji
hove osebnosti, ki je sicer spričo 
njihove mladosti — tega enkrat
nega privilegija v človekovem živ
ljenju — še neizkušena in nedo
grajena, zato pa toliko pristnej
ša. Dosledno spoštovanje tega od
nosa pa ni ne za nas, ne za njih 
enostavna praksa. V medsebojnem 
zaupanju, obojestranski kritičnosti 
in avtokritičnosti ,v korektnosti mo
raš biti dosleden, sicer si prej ali 
slej osamljen. Postaneš suh list. na. 
cvetočem drevesu in odpadeš; ne
kaj takih suhih listov je med le
tom odpadlo*.

Potem ko je ravnatelj Dijaškega 
doma spregovoril še o vlogi in 
delu domske skupnosti, to je skup
nosti vseh gojencev, se je zahvalil 
vsem, ki so na kakršen koli način 
podprli Dijaški dom ter vsem, ki 
so se udeležili sobotnega večera 
ter s tem izpričali ljubezen in 
skrb za našo mladino.

Zahvalo je izrazil tudi gojenec 
in predsednik domske skupnosti Ra
do Figelj, ki je posebej poudaril, 
da bi ne smela biti vloga Dijaškega 
doma v zamejstvu samo zatočišče 
študentov, temveč predvsem širši 
center vse naše slovenske mladi
ne, ki bi se spoznavala in vzgajala 
v naprednem slovenskem duhu. De
jal je, da se je v tem okviru ravno 
letos vselil v dijaškodomske prosto
re Mladinski krožek, ki uspešno po
bira prve sadove.

Na koncu je spregovorila še pred
sednica Dijaške matice Duša Kos
mina, ki je med drugim dejala, da 
morajo mladi odkrivati v učenju 
nekaj, kar ne pogojuje samo nji
hovo osebno usodo temveč tudi 
narod, kateremu pripadajo, kajti i 
čim višji bo njihov študij, tem več !

SKLEPI 8. POKRAJINSKEGA KONGRESA CGIL V MARINI JULII PRI TRŽIČU

USTVARITI POGOJE ZA GOSPODARSKI NAPREDEK 
IN Sl ZAGOTOVITI PODPORO ZA DRUŽBENE REFORME

Odobrili so sklepno resolucijo, izvolili novi izvršni odbor 
in delegate za vsedržavni kongres, ki bo julija v Bariju

Z izvolitvijo novega pokrajinske
ga vodstva, nadzornikov, delegatov 
za vsedržavni kongres CGIL, ki 
bo prihodnji mesec v Bariju, ter 
odobritvijo sklepne resolucije se 
je v soboto popoldne zaključil v 
Marini Julii pri Tržiču 8. redni 
kongres Delavske zbornice, ki se 
ga je udeležilo okoli sto delegatov 
številnih kategorij.

Ob zaključku je spregovoril pred
stavnik vsedržavnega vodstva sindi
kalne organizacije dr. Ruggero 
Spesso, ki je v glavnem obravna
val vprašanja sindikalnega gibanja 
in gospodarstva, kakršna se kaže
jo iz osrednjega zornega kota.

Po tajniškem poročilu Elia Zu- 
lianija in petkovih diskusijah so 
se v soboto priglasili k besedi 
predstavniki številnih kategorij, 
med katerimi naj izrecno omenimo 
nastop predstavnika kovinarjev 
FIOM Renata Papaisa, ki je pou
daril velik splošni pomen boja ko
vinarjev za delovno pogodbo in za 
reforme ter njihovo napredovanje 
v ustvarjanju sindikalne enotnosti. 
Spregovorili so še predstavniki de
lavcev elektriške stroke, delav
cev v javnih službah, ki so svoja 
vprašanja povezali s splošnimi 
vprašanji, in drugi.

Delegati na kongresu so v svojih 
govorih predvsem zahtevali ustvar
janje ugodnih pogojev za dvig na
šega gospodarstva ter so obravna 
vali zlasti stvari, ki jih je potreb
no uresničiti. Zahtevali so izgrad
njo infrastruktur ter njihovo te- 
temeljito izkoriščanje. Še posebej 
so zahtevali razvoj tržiškega pri
stanišča in drugačno obliko uporab
ljanja državnih in deželnih sred
stev, ki naj spodbudijo naš gospo
darski razvoj, kot so prosta cona, 
krožni sklad itd.

Važno poglavje v razpravi so 
predstavljale družbene reforme, za 
katerimi mora stati celotno sin
dikalno gibanje. Vlada, dežela in 
krajevne oblasti pa se morajo oo- 
litično obvezati, da jih bodo izva
jale. Kongres je odločno podprl 
protifašistični boj italijanskega 
ljudstva, ki predstavlja pomemben 
prispevek pri utrjevanju demokra
cije in ustavnih svoboščin.

Ponovno so za tajnika goriške 
CGIL izvolili Elia Zulianija, med
tem ko bodo organizacijo zastopa
li na vsedržavnem kongresu v Ba
riju Zuliani, Donda, Zaleteu in 
Seličeva.

la vse kar je potrebno za začetek I nah železo, nafta, žitarice in raz-
operativnega dela.

Vpisovanje v slovenske 
osnovne šole

Državno didaktično ravnateljstvo 
osnovnih šol s slovenskim učnim je
zikom obvešča, da bo vpisovanje v 
1. razred na vseh osnovnih šolah od 
20. junija do konca meseca v dopol
danskih urah.

V poštev pridejo otroci rojeni v 
letu 1967. Učenci ostalih razredov bo
do avtomatično vpisani v naslednje 
razrede.

Volilna zborovanja
našega gospodarstva. Potrebne paNocoj bo KPI priredila na Gori

škem naslednja volilna zborovanja:
Štandrežu na trgu bosta ob 

20.30 govorila pokrajinski svetova
lec Jože Jarc in deželni svetovalec, 
nosilec liste, Fulvio Bergomas. V 
Jamljah, na trgu, bo ob 20.30 go
voril kandidat prof. Venko Deve-
tak. Na Vrhu, pred gostilno Pri; župan se je dotaknil vprašanja do- 
Stefkovih, bo ob 21.30 govoril kan- sedanjih prispevkov goriški občini, 

dat prof. Venko Devetak. w omogočajo tej, da izvede pre-
Za PSI bo v Ronkah nocoj ob 21. | cej javnih del. V debato je pose- 

—o iicf„ rv geJ tudi prefekt dr. Molinari, ki

Manj blagovnega 
prometa v Portorosegi

V prvih petih mesecih tega leta 
se je v blagovnem pristanišču Por- 
torosega promet zmanjšal v pri
merjavi z istim obdobjem leta 
1972. V letošnjih petih mesecih 
so namreč z ladij raztovorili pri
bližno 400.000 ton blaga, kar zna
ša povprečno 78.000 ton na mesec.

V samem maju je v pristanišče 
priplulo 54 ladji, 6 iz tujih držav, 
s katerih so raztovorili približno 
75.000 ton blaga. Na prvem mestu 
je gorilno olje s 27.000 tonami, 
sledijo les 20.000 ton, premog 9 
tisoč ton, nato v manjših količi

ni železni izdelki.
Iz pristanišča so odpeljale ladje 

natovorjene predvsem z železom 
100 ton; 57 ladji pa je zapustilo 
Portorosego praznih.

Javna dela na Plešivem
Na svoji zadnji seji je občinski 

odbor v Krminu sprejel nekaj skle
pov o javnih delih, ki zanimajo 
prebivalce okolice, predvsem Pleši- 
vega. Deset milijonov lir bodo po
rabili za ojačanje javne razsvetlja
ve na Plešivem. Denar je nakazal 
podtajnik Nicolazzi na prošnjo od
bornika Gradnika.

Asfaltirali bodo tudi pot od dr
žavne ceste mimo hiše Mišigoj do 
stare smodnišnice in cesto od Bra- 
čana do Sv. Jurija. Za to bodo po
rabili devet milijonov lir. Notra
njost bivše smodnišnice bodo oči
stili, tako da bo v njej park, ka
mor bodo lahko zahajali izletniki.

V kratkem bodo asfaltirali tudi 
cesto od Borgnana do sv. Fosce in 
od Montone do cerkve na Krmin- 
ski gori.

Po pokrajniski cesti skozi Preval 
je ob praznikih veliko prometa. Po
krajina je cesto asfaltirala tik pred 
prvomajskimi prazniki. Prejšnji 
četrtek, ko je bil praznik, so ne
kateri domačini zabeležili samo po
poldne več kot tisoč avtomobilov.

S PRIHODOM LEPEGA VREMENA'

Povečano število prehodov 
čez državno mejo na Goriškem
V Benečiji so v maju zabeležili 57.479 prehodov ljudi

S prihodom pomladi in lepih dne- 
vov se je število prehodov na Go
riškem precej povečalo. Veliko šte
vilo ljudi je namreč izkoristilo sonč
ne in tople dneve, da se je opra
vilo na razne izlete po Jugoslaviji 
in še posebno po raznih letoviških 
krajih Slovenije. K temu porastku 
prehodov je treba še prišteti prazni
ke, ki so jih imeli v Jugoslaviji v 
začetku maja. Takrat so namreč šte
vilni ljudje z onstran meje izkoristili 
priliko, da so prišli v Italijo naku
povat in na kratke izlete.

številke prehodov v mesecu ma
ju nam jasno dokazujejo ta dejstva: 
s potnimi listi je prišlo preko Rde
če hiše v Italijo 86.337 tujih držav
ljanov, predvsem Jugoslovanov in 
Nemcev, ki so prišli na poletne po
čitnice v Gradež, Lignano in druge 
obmorske letovičarske centre vzdolž 
jadranske obale. Iz Italije pa je pre
stopilo mejo 85.866 tujih državljanov. 
Vedno s potnimi listi je Italijanov 
prestopilo mejo 190.830; v našo dr
žavo pa se jih je vrnilo 187.863.

S prepustnicami je Goričanov šlo 
v obmejne kraje Slovenije 485.712; 
Jugoslovanov pa je prišlo k nam 
270.215.

Veliko število prebodov so tudi 
imeli na osmih mejnih prehodih v 
Benečiji, kjer je prestopilo mejo 
57.479 oseb, od katerih 16.308 Itali
janov ter 41.171 Jugoslovanov.

Nocoj v Sovodnjah 
šolska prireditev

V Kulturnem domu v Sovodnjah 
bo nocoj ob 20.30 šolska prireditev
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SESTANEK JE BIL VČERAJ NA TRGOVINSKI ZBORNICI

Obnovitev zakona 
skrbi goriške trgovce

o prosti coni 
in upravitelje

Minister za industrijo Miauro Ferri se je sestal z goriškimi zastopniki 
Prikazali so mu nujnost obnovitve sedanjega zakona z določenimi spremembami

Trgovinsko zbornico v Gorici je 
včeraj obiskal minister za indu
strijo Mauro Ferri. Pozdravil ga 
je predsednik zbornice Delio Lu- 
pieri in mu podrobno prikazal za
hteve Goričanov za obnovo zako
na o prosti coni. To je najvažnej
še vprašanje, ki danes zanima Go
rico, je dejal Lupieri, od obnovit
ve tega zakona je odvisen razvoj

venskih šol, in sicer 17 od trgovske I nesrečil šofer Ferruccio Bernardis
šole, 34 od slovenskega učiteljišča 
in liceja ter 284 iz srednje šole v 
Ulici Randaccio.

Okulistična ambulanta je v teku 
šolskega leta pregledala 30 dija
kov; za mogoče hibe pri sluhu so 
pregledali 924 dijakov; 18 pa so 
jih pregledali žai*&di srčnih po
manjkljivosti.

Poleg tega pa so bolničarke Rde-
obstoječem zakonu in zlasti čega križa obiskale razne osnov-

v kontingentiranem blagu določe
ne spremembe.

Razna pojasnila sta nato dala 
ministru predsednik zveze trgov
cev Barnaba in ravnatelj zveze in- 
dustrijcev dr. Veronese. Goriški

uri govoril nosilec liste od v. Ce- 
sare Devetag. Jutri, v sredo, bo v 
dvorani UGG govoril vsedržavni 
podtajnik PSI poslanec Giovanni 
Mesca. Zborovanje bo ob 19. uri.

ob” .Viaregg'u se je zaključil 27. 
d zbor organizacije Coopitalia, 
dZavnega konzorcija, ki skrbi za 
2a.ave raznega blaga konsumnim 
^ arugam članicam vsedržavne zve- 

zadrug. Zbora se je udeležilo°kroi delegatov, katerim je i na uu«~ua -*•— ------
sk dsednik Checcucci prikazal lan- poleg tega pa je treba zadružm- 

0 delovanje organizacije. Bilanca , štvu priznati vlogo, ki naj ga dvig-
ne na raven drugih važnih podro
čij italijanskega gospodarstva. V 
razpravo je posegel tudi predsednik 
združenja kmetijskih zadrug Bernar
dini, ki se je zavzel zlasti za tes
nejše sodelovanje med kmetijstvom 
in zadružništvom. Govornik je na
dalje načel vprašanje ekskluzivnosti 
zaščitnega znaka Agricoop in vpra
šanje formiranja cen na notranjem 
tržišču. Občni zbor je nato pozdra
vil ravnatelj Eurocoop Schon. Euro- 
coop združuje zadružne organizacije 
iz dežel Evropske gospodarske skup
nosti in se je vidno okrepila s pri
stopom Velike Britanije k EGS. Eu
rocoop šteje danes 20 milijonov čla
nov, 5.000 včlanjenih zadrug in 40 000 
prodajaln. Njen letni promet se su
če na višini 8 milijonov evrodo- 
larjev.

Občnega zbora v Viareggiu se je 
udeležila tudi skupina zadrugarjev 
iz naše dežele, med njimi svetova
lec Delavskih zadrug Giacchetti. V 
svojem nastopu je Giacchetti pouda
ril nujnost ustanovitve enotnega de
želnega konzorcija, h kateremu naj 
bi pristopile vse zadružne organi
zacije iz Furlanije - Julijske kra
jine, ki pripadajo skupnosti Cnopi- 
talia in katoliški zadružni organiza
ciji Conitcom. Na koncu občnega 
zbora sta bila ponovno izvoljena v 
upravni svet organizacije Coonitalia

v daljšem posegu zavzel odklonilno 
stališče do gospodarske politike An 
dreottijeve vlade in naglasil, da bc- 
sedanja vlada pustila za seboj ob
čutno krizo. Da bi se lahko izvlekli 
iz sedanjih težav, je nujno potreD- 
na odločna politična preusmeritev,

. ‘vvauje Ul gcUllZdL.1 Je. Jjudiiua
0r Je. zaključila z uspehom, saj je 
gp anjzacija v lanskem letu po nalo
ga., ganjenih zadrug nabavila za 
thpt. milijarde lir blaga, pro- 
kau Pa ie bU za 15 odst. večji

Oh” v letu 197L
ljal Cni zbor ie na široko razprav
na °..vPrašanjih, ki zadevajo giba
jo življenjskih stroškov v Italiji 
Pte Pobude, ki jih lahko zadruge 
He_ Zernajo za zaviranje prekomer- 
Soea naraščanja cen. V tej zvezi
PrpriiP°novno Poudarili veljavnost 
dru logoX’ ki so jih konsumne za- 
krafe.’ sindikalne in druge demo- 
ViaH1Cn.e organizacije naslovile na 
Hj" 0 ln Po katerih naj bi pristoj
en r§ani odpravili davek na do- 
Potra- vrebnost na blago za široko 
n>U °?°' Priznale Medministrske
mu °aboru za cene večje pristojno- 
hje preP°vedale industrijcem navija
la Cen brez ustreznega dovoljenja 

javno nadzorstvo nad u- 
Dih 111 ®esa in drugih prehrambe
na Pr°izYodov iz tujine. Poleg te- 
Zacii' ružne *n sindikalne organi- 
tiružK zahtevajo, naj bi industrijske 
Gei , e z državno udeležbo, ki se u- 
ge na področju prehramb-
liti^usirije, vodile gospodarsko po- 
si j°’ , * bi bila v skladu z intere- 
dru*i5°*e®? kroga potrošnikov. Te 

naj bi tudi organizirale raz- 
la vVabja središča ter jih prepušča

jo n^žijo zadrugam. 
redsednik zveze zadrug Miana je

Kmalu v Gorici 
služba medicine dela

Na goriškem županstvu je bil 
sestanek v zvezi z ustanovitvijo 
službe medicine na delovnem me
stu. o čemer je občinski odbor že 
sklepal. Sestanka so se udeležili 
deželni odbornik za zdravstvo odv. 
Cesare Devetag, občinski odbornik 
za zdravstvo dr. Tullio Tomassich, 
direktor zdravstvenega inštituta na 
tržaški univerzi prof. Fredinando 
Gobbato, deželni direktor zdravstve- 

bodo lahko koristili svojemu narodu ■ n®®a l![ac'a dr. Santdli in občinski 
v njegovem težkem boju za obsta- i zdravnik or. Bruno Gregong. 
nek in uveljavitev v današnjem j V pričakovanju imenovanja sindi- 
svetu. Ravnatelju in vsemu osebju j kalnih zastopnikov, ki bodo tudi 
je nato izrekla pohvalo in zahvalo | predlagali kraje in tovarne, kjer bi 
za naporno, a vztrajno in nesebič- j bilo treba pričeti z delom, so pri- 
no delo pri vzgajanju in skrbi za | čeli s pripravo vsega kar .je v 
vsestranski razvoj poverjenih jim zvezi z uvedbo te službe.
mladih ljudi.

Uradnemu delu večera je sledil
Deželna uprava bo, na podlagi 

zakona štev. 54 iz novembra 1972,
pester in bogat kulturni spored. I finansirala to delovanje. V sodelo- 
Najprej je nastopil inštrumentalni vanju s tržaškim univerzitetnim in-
kvintet «Pomlad» iz Ricmanj, ki 
je odigral nekaj veselih in poskoč
nih narodnih. Mlada domska fol
klorna skupina, ki jo vodita Marija 
Mrož in Ivo Funa in jo na harmo
niko spremlja Nadja Kriščak, je 
nato prvič nastopila na domačem 
odru z Gorenjskim ter Pekovskim 
plesom. Kulturni spored je zaklju
čil koncert moškega pevskega* zbo
ra «Vasilij Mirk» s Proseka - Kon- 
tovela, ki ga vodi Ignacij Ota V 
prvem delu koncerta je zapel Jo- 
vančevo «Slovenska zemlja*, Srebot- 
njakovo «Bori», Pahorjevo «Bile- 
čanko*, Saprankovo «Konjuh u pia
ninom*, Pirnikovo «Smrt v Brdih* 
in Simonitijevo «Bole mi leži*. V 
drugem delu pa je zapel Forster- 
jevo «Planinsko*, Maroltovo «Lju- 
bi konja paše*, Žarovo «Pesem», 
ter Vrabčevi «Bratci veseli vsi» in 
«Zdravico».

Večer se je nato nadaljeval do 
peznega v prijetnem, družabnem 
vzdušju.

štitutom bo goriška občina pripravi-

je omenil pomanjkanje delovne si
le v Gorici, kar lahko onemogoči 
možnost večjega industrijskega 
razvoja. V zvezi s tem je Lupie
ri dejal, da imamo pri nas pomanj
kanje nekvalificirane delovne sile, 
imamo pa veliko mladih kvalifici
ranih ljudi, ki morajo drugam, ker 
doma ne dobe dela. Oglasila sta 
se nato še prof. Zucalli in pred
sednik pokrajine dr. Chientaroli.

Minister Ferri je soglašal z za
htevami Goričanov, ki hočejo ob
novitev zakona o prosti coni. Ven
darle je treba obstoječi zakon spre
meniti, je dejal minister za indu
strijo. Obljubil je tudi svoje zani
manje, da bi na pristojnih mestih 
čimprej uredili to zadevo.

ne šole in tam generično pregleda
le učence in v slučaju, da so pri 
nekaterih našle določene bolezni ali 
telesne hibe, so .jih takoj poslale na 
posebne zdravniške kontrole, oziro
ma so jim svetovale korektivno 
telovadbo.

Rdeči križ je bil tudi organizator 
natečaja za prvo pomoč in higie
no, katerega se je udeležilo 77 
dijakov srednjih in višjih šol.

Delo Rdečega križa 
med šolskim letom

Goriški Rdeči križ je v tem 
šolskem letu opravil zelo važno 
nalogo, ko je v svojih ambulantah 
pregledal približno 1000 dijakov z

Več nesreč na Goriškem
brez hujših posledic
Na naših cestah so se v soboto 

in v nedeljo pripetile številne ne
sreče, ki pa so se na srečo končale 
brez hujših posledic za osebe. V 
teh dve dneh se je namreč rani
lo 9 oseb.

Pri Vilešah je padel z mopedom 
58-letni kmet iz Sovodenj Giusep
pe Marini, katerega so sprejeli v 
bolnišnico s prognozo okrevanja v 
mesecu dni zaradi zloma leve ključ
nice in lažjega možganskega pre
tresa.

Na Majnici sta trčila dva avto
mobila. V enom sta se vozila 29- 
letni Bruno Gallo in 66-letni upo
kojenec Carlo Sessar, oba iz Tr
sta. V drugem vozilu je bi) 33- 
letni mehanik iz Gorice Sergio Ma- 
tiuzzi. V bolnišnico so sprejeli le 
upokojenca, ki se bo zdravil 20 dni 
zaradi zloma reber.

Drugo trčenje med dvema avto
mobiloma so zabeležili pri Rubi
jah, kjer sta se ponesrečila 25- 
letni Massimo Ortalli iz Ul. Or-

iz Ul. Campagnuzza 90, ki se bo 
zdravil nekaj dni.

Na Peči se je z svojim mope
dom ponesrečil 18-letni Robert De
vetak iz Sovodenj, ki se bo v bol
nišnici zdravil 8 dni zaradi laž
jega možganskega pretresa in o- 
drgnin po telesu.

V Drevoredu 20. septembra je 
avtomobilist Giovanni Ussai podrl 
mopedista, 60-letnega delavca Al
freda Baisa. Ta se bo zdravil 4 
dni zaradi lažjih prask.

Zadnja nesreča se je zgodila v 
Ulici Diaz, kjer je avtomobilist po
drl pešca, 85-letnega Francesca 
Moro, katerega so v bolnišnici le 
obvezali.

učencev sovodenjske osnovne šole. 
Nastopili bodo s petjem, recitacija
mi in prizorčki. Istočasno bo od
prta razstava šolskih izdelkov in 
risb.

Nagrade za pesmi 
na števerjanskem festivalu

Nagrado za najboljše besedilo na 
tretjem zamejskem festivalu na
rodnozabavne glasbe, ki je bil prejš
nji teden v Števerjanu, v znesku 
1.000 din. dar revije *Antena» iz 
Ljubljane, je prejel Saša Marte
lanc z Trsta, za besedilo pesmi «Na 
dedovem borjačm, ki ga je izvajal 
ansambel «Kondon> iz Bazovice. 
Pokal trvrdke «Comet» iz Reggio 
Emilie je podelil zmagovalcu pred
stavnik revije «Antena» Evgen Jurič,

Nagrado za najboljšega harmoni
karja v znesku 50.000 lir lir je prejel 
Viki Ašič iz Celja. Občinstvo je s 
svoje strani nagradilo ansambel 
kvintet «Planika-s> iz Šoštanja za iz
vedbo skladbe «Na štajerskem je 
spet lepo». Nagrado za najboljšo 
izvedbo v vsoti 100.000 Ur je pre
jel ansambel «Planinski inštrumen
talni kvintet» iz Radomlja, nagra
do za najboljšo melodijo (130.000 
lir) pa ansambel Rudija Bardorfer- 
ja za izvedbo melodiji, «Pomlad v 
Števerjanu-!/.

Komisijo so sestavljali prof. Zorko 
Harej iz Trsta, predstavnik revije 
«Antenan iz Ljubljane Evgen Jurič, 
glasbeni producent Tomaž Tozon iz 
Ljubljane, dr. Andrej Bratuš iz 
Gorice, Marinka Lašič iz Sovodenj 
in Ciril Terpin. Sodelovalo je pet
indvajset od napovedanih 22 an
samblov, v finale so jih prepu
stili 12.

V soboto zvečer malo pred enajsto 
uro so agenti goriške kvesture are
tirali 32-letnega študenta Luciana 
Giaconija iz Ul. Morelli 43. Giaco- 
ni je v vinjenem stanju zmerjal 
uslužbence in kliente v kavarni 
Garibaldi. Ti so poklicali policiste 
in ko so ti prišli, je Giaconi še 
njih ozmerjal ter tako nadaljeval 
tudi v policijskem avtu in nato 
na kvesturi. Spravili so ga za nekaj 
dni v zapor v Ulico Barzellini.

• V četrtek, 14. t.m. ob 20.30 bo v 
dvorani p.d. «1. Grbec*, Škedenjska 
ulica 124, razprava o temi «Dežela 
in vprašanja slovenske manjšine*. 
Razpravo bo vodil dolinski župan in 
kandidat za deželni svet Dušan Lov- 
riha.

• Drevi ob 20.30 bo umestitvena se- 
zadrugarja Bellis iz Pordenona in ja rajonske konzulte za vzhodni Kras. 
Giacchetti iz Trsta. S. G. J Seja bo na sedežu, Proseška ulica 28.

Goriškega. Generično ambulanto, ki j zoni in 24-letni Jožef Brodič iz 
jo vodita dok. Emilio De Gressi ju-1 Ul. Carducci. V drugem vozilu se 
nior in senior ter bolničarka Car-1 je peljal Roman Devetak iz Ronk, 
men Cumini in učiteljica Graziana I ki se je rešil brez poškodb. 
Darica, so obiskali tudi dijaki slo- V Ulici del Carso se je laže po-
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Šolska prireditev na Vrhu

Urnik poletnega zaprtja 
lekarn na Goriškem

Združenje goriških lekarnarjev je 
te dni javilo urnik zaprtja lekarn 
na Goriškem v poletnem času.

V GORICI bo lekarna Alesani za
prta od 16. julija do 11. avgusta; 
Baldini od 16. julija do 11. avgu
stu; D’Udine od 3. do 29. septem
bra; Marzini od 9. julija do 4. av
gusta; Pontoni e Bassi od 18. ju 
nija do 14. .julija; Provvidenti od 
20. avgusta do 15. septembra; Ta- 
vasani od 13. avgusta do 8. sep
tembra; Villa San Giusto od 6. av
gusta do 1. septembra.

V TRŽIČU: Al Redentore od 9. 
do 29. julija; Rismomdo od 20. av
gusta do 9. septembra: Fabris od 
22. julija do 12. avgusta; Centrale 
od 30. julija do 19. avgusta; San 
Nicolo od 6. do 26. avgusta.

V RONKAH: Moro Giustiniani od 
4. do 24. junija; Olivetti od 27. 
avgusta do 16. septembra.

V KRMINU: Lucchi od 13. av
gusta do 13. septembra; Stacul od 
9. julija do 9. avgusta.

V ZAGRAJU: Cappuecio od 17. 
junija do 1. julija.

V FOGLIANU - REDIPUGUI: Di 
Marino od 8. do 22. julija.

V SAN CANZIANU: Rampino od 
2. do 20. septembra.

V MOŠI: od 29. julija do 19. av
gusta.

V LOČNIKU: od 2. do 22 julija.

Prosvetno društvo «SOVODNJE» 
priredi v Kulturnem domu v So
vodnjah v soboto, 16. junija ob 
21.30

Koncert pevskega zbora 

iz MIRNA

Med odmorom bo pel

Sovodenjski nonet

Vljudno vabljeni!

Izleti
Slovensko planinsko društvo v Go

rici priredi v nedeljo, 17. junija av
tobusni družinski izlet v Žabnice v 
Kanalski dolini. Tam bodo goriški 
planinci sodelovali na kulturno- 
športnem srečanju s planinci iz Tr
sta in z Jesenic. Vpisovanje na se
dežu SPD v Ul. Malta 2 do četrtka, 
14. junija.

SPD v Gorici priredi 17. junija 
vzpon ng Ojsternik. Zbirališče bo 
v Ukvah ob 7. uri zjutraj. Na Oj- 
sterniku se bodo Goričani srečali s 
planinci Planinskega društva z Je
senic.

Kino
Gorica

VERDI 21.00 Gledališka predstava.
CORSO 17.15—22.00 «Gli anni dell av- 

ventura*. R. Shaw in A. Banckroft. 
Barvni film.

MODERN1SSIMO 18.00—22.00 «Stanlio 
e Olio alla riscossa*. S. Laurel in 
O. Hardi.

CENTRALE 17.30-21.30 «11 boy friend*. 
Txiggy in C. Gable. Barvni film.

VITTORIA Danes zaprto.
Jutri ob 17.30—22.00 «La bambolo- 
na». U. Tognazzi in I. Rey. Barvni 
film. Mladini pod 18. letom prepo
vedan.

Tržič
AZZURRO 17.30—22.00 «Vogliamo i 

colonelli*. Barvni film.
EXCELSIOR 16.00—22.00 «Trappola per 

un lupo*.
PRINCIPE 17.30—22.00 «11 furore del- 

la Cina colpisce ancora*. Barvni 
film.

Aoru flnrira
SOČA «Konjeniki», ameriški barvni 

film ob 18.00 in 20 00.
SVOBODA «Dvajnik v težavah*, ame

riški barvni film ob 18.30 in 20.30.
DESKLE Prosto.
RENČE «Kavboji», ameriški barvni 

film ob 20.00.
PRVAČINA Prosto.
POTUJOČI KINO Grgar «Rektor v 

postelji*, danski barvni film ob 20. 
uri.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in nnnnri ip dr- ■ --s 

lekarna Pontoni e Bassi. Raste! 52,
tel. 83-349. -------------

DEŽURNA LEKARNA v TRŽIČU 
Danes ves dan in nnnnči je dežur

na lekarna Alla Salute, Ul. Cosulich, 
tel. 72-340.

Tudi na Vrhu so imeli otroci tam
kajšnje slovenske osnovne šole v 
soboto zvečer svojo zaključno pri
reditev. Nastopili so z recitacijami,

Pesmimi in raznimi prizorčki. Mali 
učenci z Vrha so številnim staršem 
ter prijateljem pokazali kaj so se 
med šolskim letom naučili in po

novili, celo povečali, uspeh lanski 
šolske prireditve. Na naši sliki vi 
dimo pevski zbor vrhovskib olio! 
med nastopom.

Vsem sorodnikom, prijateljem in znancem sporočamo, da bo 

pogreb našega dragega

CIRILA BUDIHNE
na pokopališču v Zaloščah danes 12. junija ob 17. uri.

Soproga Anica s hčerkama Tanjo 
in Mirijam

Gorica, 12. junija 1973
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EKONOMSKA INTEGRACIJA SOCIALISTIČNEGA SVETA

Nova strujan ja 
med deželami SEV

Samo v zadnjih dveh letih je tako imenovani 
kompleksni plan - sprejet julija 1.1971 - na Vzho
du pokazal gospodarsko nekaj povsem novega

Hribe moraš globoko doživeti 
če hočeš, da ti nekaj pomenijo

Kompleksni program socialistič
ne ekonomske integracije, ki so 
o njem pred kratkim razpravljali 
v Pragi na rednem zasedanju 
predsedniki vlad, članic SEV, je 
v sovjetski gospodarski javnosti 
že bil deležen splošne pohvale. 
Pripisujejo jo politični potrebi tre
nutka, toda tudi novim vetrovom, 
ki so povzročili, da je zadnji dve 
leti «kompleksni program* razva- 
lovil vzhodnoevropsko ekonomiko.

Razumljivo, opazno približevanje 
sovjetskega gospodarstva — sicer 
hrbtenice SEV — razvitemu kapi
talističnemu svetu, zlasti ZDA, ZR 
Nemčiji in Japonski, se pač mora 
na neki način uravnovesiti z last
nimi ekonomskimi integracijami. 
Spričo tega se v moskovskih ana
lizah dejavnosti SEV stalno po
udarja pomen socialističnega sode
lovanja na ekonomskem področju 
in pa proces zbliževanja njihovih 
ekonomik. Vse to bi moralo neka
ko odigrati vlogo materialnega, e- 
konormskega poroštva za politično 
ofenzivo miru SZ in ostalih so
cialističnih dežel.

Politekonomisti — torej na pr
vem mestu politiki, za temi pa 
ekonomisti — propagirajo na osno
vi primera integracije SEV no
ve, višje oblike gospodarske in
tegracije «ob upoštevanju ne sa
mo nacionalnih, marveč tudi in
ternacionalnih interesov bratskih 
dežel». Nedolgo tega je celo Fade- 
jev, sekretar SEV, napisal, da je 
•»delovanje v okviru SEV «moč 
smatrati za začetek prenašanja v 
življenje leninskih idej 0 tem, da 
bo proletariat, ko zmaga, razvijal 
svojo ekonomiko po enotnem na
črtu.*

Če pa snamemo politične okra
ske z ekonomske proze, postane 
navzlic temu docela očitno, da je 
tako imenovani »kompleksni pro
gram* sprejet julija 1971, samo v 
teku zadnjih dveh let že poka
zal na Vzhodu nekaj novega.

Spremembe prihajajo do izraza 
predvsem v pristnejši ekonomski 
koordinaciji planov dežel - članic 
SEV. Od začetka letošnjega leta 
pa pospešeno delajo na usklaje
vanju razvojnih načrtov že za na
slednje petletje — od 1. 1976 do 
1980. Za posamezna področja — 
predvsem energetiko in surovine 
— pripravljajo dolgoročne progno
ze, do 1. 1990. Zatem bi moralo 
priti do njihove uskladitve mgd 
deželami članicami SEV. Povedano 
v enostavnejšem jeziku, ta koordi
nacija planov ima izjemen po
men, ker se v tem smislu že po- 
razdelujejo posli — zlasti v važ
nejših panogah energetike, proiz
vodnje strojev, elektrike — za bo
dočih deset, dvajset let.

Usklajevanje planov na surovin
skem področju je tudi na teh go
spodarskih koordinatah prineslo s 
seboj novost: skupna vlaganja za
interesiranih dežel s surovinsko 
bazo. Led je bil nedavno prebit 
s skupnimi naložbami petih čla
nic SEV (Bolgarije, Poljske, Ma
džarske in DR Nemčije) v sovjet
ski Sibiriji za izgradnjo celuloz
nega kombinata v Ust Ilimsku, ka
terega proizvodna kapaciteta bo 
znašala 500.000 ton letno. Izdelan 
je že tudi podoben načrt za pri
dobivanje azbesta, pravtako v SZ.
S takimi skupnimi vlaganjimi v 
predelovalno gospodarstvo, dežele 
SEV zagotavljajo v SZ surovine in 
energijo za daljše obdobje, zlasti 
danes, ko je v svetu tako veliko 
pomanjkanje po teh proizvodih.

Nadalje so med deželami — čla
nicami SEV začeli ustanavljati 
mešana mednarodna gospodarska 
združenja, kot so «Intermetal», 
«Interhim», «Interatominstruments>.

Nove planske materialne tokove 
so začele spremljati tudi finanč
ne novosti. Tako imenovani trans- 
ferabilni rubelj — kolektivna va
luta članic SEV — prevzema na
se razne funkcije pravega denar
ja. To je najprej občutiti v Med
narodni banki za gospodarsko so
delovanje, kjer je obseg bančnih 
operacij znašal lani okrog 43 mi
lijard prav transferabilnih rubljev. 
Transferabilni rubelj postaja vse 
bolj prisoten v Mednarodni in
vesticijski banki dežel SEV. Ta 
banka, ki je bila osnovana ob pri
ložnosti sestavljanja kompleksnih 
programov 1. 1970, že kreditira iz
gradnjo in rekonstrukcijo kakih 
tridesetih objektov v deželah SEV, 
in to v višini 316 milijonov tran- 
sferibilnih rubljev, od tega okrog 
polovico v konvertibilni valuti.

Uvedba teh denarnih in finanč
nih elementov v medsebojne od
nose potrjuje sicer v kompleks
nem programu že deklarirani na
men dežel SEV, da bi se v koor
dinaciji planov vse bolj izkoristili 
denarno - blagovni odnosi. K temu 
dlju se kompleksni program pri- 
hjšfuje po dveh poteh. Prvič z u- 
sklajevanjem notranjih tečajev de
narja s transferibilnim rubljem, 
da bi prišli do konvertibilnih na
cionalnih valut, in drugič z uskla
jevanjem notranjih odnosov cen.

Znatno se je tudi začel SEV od
pirati do tretjih dežel. Doslej je 
v njem imela samo Jugoslavija 
poseben status (lani je bila v 
svojstvu polnopravnega člana spre
jeta Kuba). Pred dobrim mese
cem je bil podpisan sporazum o 
odnosih SEV s Finsko. Tako je pr
vič neka nesocialistična dežela po
stala opazovalec v SEV. Zelo so 
napredovala pogajanja o možno
sti, da bi Iraku dovolili položaj

opazovalca. Pred kratkim so se 
predstavniki mehiške diplomacije v 
Ženevi izredno ugodno izrazili o 
tem, da bi se v svojstvu opazo
valca znašla v SEV tudi Mehika. 
Omenjata se še Iran in Bangladeš.

SEV, kot ekonomska integracija, 
išče tudi nove formule za poga
janja z Evropsko ekonomsko skup
nostjo, kar je bil Leonid Brež- 
njev na,povedal že pred pol leta, 
ob svojem obisku v Bonnu pa je 
o tem problemu razpravljal tudi z 
Brandtom.

Ta zgoščeni prikaz novih stru- 
janj, ki jih je v SEV vnesel kom
pleksni program, je zlasti zani
miv toliko, kolikor potrjuje pot, 
ki ji spričo objektivnega in sub
jektivnega razvoja nujno ima sle
diti socialistični svet, a to je pot 
vse obširnejše integracije zlasti 
proizvodnih procesov najprej med 
socialističnimi deželami, nato pa 
tud; med' temi in drugimi deže
lami sveta.

(Nadaljevanje iz nedeljske štev.)
Visokogorska trava je bila na 

debelo posuta z alpskim cvetjem. 
Legel sem na tla z razprostrti
mi rokami in dobesedno zaril nos 
v opojne dišave cvetov in trav. 
Soparno je bilo, z juga so začeli 
drveti oblaki in se poditi izza 
grebena nad nama. Andrej je 
silil na vrh, saj je bilo že pre
cej pozno.

«Res, Kugy si ne bi mogel iz
misliti lepšega imena za te po
lice,» sem si mislil in nerad za
pustil tisti raj cvetov.

Ura je bila skoraj pet, ko sva po 
grebenu trudna končno dospela 
na vrh. Nikoli še nisem tako moč
no in doživeto občutil kak trenu
tek. Ponos, veselje in neizmeren 
mir so se prepletali v meni. 
Prvič sem res dojel, kaj pomeni 
«priti na vrh». Vedel sem namreč, 
da mi vrh ni bil kar mimogrede 
podarjen; zanj sem se moral bo
riti, potiti, truditi; premagati sem 
moral dolgo pot, težave in utru
jenost. Krasen pogled na Zajzero 
mi je bil v še večje zadoščenje.

Oblaki so se kopičili. Na južno 
stran se ni nič videlo; vse je 
bilo zavito v meglo. Za hip je te
daj pokukalo sonce za najinimi 
hrbti in ... čudo! Naenkrat sva 
zagledala pred sabo na oblaku 
najini senci obdani z avreolo! Ne 
da se popisati, kar sem tedaj 
doživel.

»Veliko srečo imaš», je prelo
mil svečani molk Andrej. »Veliko
krat sem že bil v gorah, tega po
java pa še nisem doživel*.

Na hitro sva nekaj pojedla, fo
tografirala in se jadrno odpravila 
po južnem pobočju proti zave
tišču Corsi. Na utrujenost sva 
čisto pozabila, noge so kar same 
hitele naprej. V rekordnem času 
sva prispela do koče.

Naročila sva si. avstrijsko oi- 
vo in nato pred kočo zadovoljno 
pila.

«Tako dobro razpoložen bi rad 
ostal na veke!» je vzdihnil Andrej 
in dal sem mu prav, kajti tudi 
sam sem se odhčno počutil.

«Hudiča, ura je že skoraj se
dem!* sem nenadoma planil na 
noge.

«Do Zajzere morava še pred no
čjo!* je pritrdil Andrej «Tile obla
ki tudi nič dobrega ne obetajo*.

Pobrala sva najino šaro, porav
nala račun in jo mahnila po ši
roki stezi proti sedlu Lavinal del- 
1’Orso. Pot je bila udobna in hitro 
sva napredovala. Težave so se za
čele, ko sva jo morala mahniti 
navzgor proti sedlu. Oglasila se je 
utrujenost in le s težavo sva vsa 
zasopihana po strmi travi in 
krušljivih skalah dosegla naš tre
nutni cilj. Na drugi strani jje Zaj- 
zera zijala globoko pod nama, 
že vsa v senci.

»Hvala bogu, sedaj drži pot le
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STRNJEVANJE AVTOMOBILSKE INDUSTRIJE

Bodo manjša podjetja 
zdržala ves pritisk?

Preverjanje zmogljivosti na prostem trgu, brez carinskih ovir ■ Francoske 
tovarne že sedaj delicitarne ■ Neurejeno stanje na trga

Z vstopom Velike Britanije, Ir
ske in Danske v Skupno evrop
sko tržišče se je razmerje sil 
med proizvajalci industrijskih vo
zil deloma spremenilo in se bo 
gotovo pospešil tudi proces kon
centracije kapitelov. Že pred ča
som se je na ta dogodek naj
bolje pripravila nemška družba 
Daimler - Benz, ki je zgradila 
ob Renu novo tovarno. Tovornja
ki mercedes so si danes zagoto
vili že 15 odstotkov belgijskega 
in holandskega ter 5 odstotkov 
francoskega trga.

Manjši evropski proizvajalci, ki 
so že bili v podrejenem položa
ju zaradi premoči Fiata-in Mer
cedesa, se bodo morali danes 
spoprijeti še z angleškimi veliki 
mi koncerni in sicer Fordom, 
Bedfordom in Leylandom. V zad
njih časih so namreč angleški 
projektanti pripravili za trg novo 
serijo vozil, ki so baje najpri
mernejša za evropske kontinen
talne zahteve. Tovornjaki so mno
go lažji od običajnih in so za
radi tega tudi mnogo cenejši. Nji
hova tehnično - amortizacijska do
ba je pa seveda krajša.

Odprava carinskih pregrad bo 
pripomogla k preverjanju na pro
st m tržVju ( .eh osnovnih na
sprotujočih si teorij: na eni stra
ni dobimo Mercedesova, r ,;tova 
in Berlietova vozila, ki imajo 
vgrajene izredno močne motorje 
in so zaradi tega ir jicj:: a 
vendar titraga. Na drugi strani 
bomo pa imeli že omenjeno an
gleško trojico (Ford, Bedford in 
Leyland), ki skuša na vse nači
ne znižati proizvodne stroške, pa 
čeprav na škodo kakovosti vo
zil. Med tem časom si je druž
ba Ford že zagotovila dober del 
belgijskega in holandskega trži
šča in se je začela uveljavljati 
tudi v Italiji na ski do Fiata.

Tovarna Levland pa pripravlja 
posebno 40-tonsko vozilo, name
njeno kontinentalnemu trgu. To 
varna počasi razvija svoj proiz 
vodni načrt, ker si skuša prej 
urediti mrežo servisnih delavnic; 
tovarna Bedford, ki je povezana 
z Opelom, pa ima že dobro raz
vejano mrežo in zaradi tega je 
že danes mnogo lažje spravila v 
promet svoja lažja vozila.

Kaže torej, da se bodo angle
ške tovarne vedno bolj speciali
zirale v lažjih vozilih, ki so da
nes kakovostno najboljša v Ev
ropi. Italijanska in nemška in
dustrija pa bosta skušali izpod
riniti z Angleškega težka vozila 
Volvo in Scania.

Manjše tovarne ali tovarne iz
ven evropskega skupnega trga 
skušajo sedaj združiti svoje pro
izvodne načrte in moči. Tako so 
izdelali skupni okvirni načrt nem
ška KHD, holandska DAF, fran
coska SAVIAM in že omenjena 
švedska VOLVO. Tovarne bi mo
rale združiti del svojih sredstev 
in ustvariti novo vozilo. Kaže pa, 
da partnerji niso najbolje izbra
ni, da bi se lahko uspešno zo
perstavili konkurenci industrijskih 
velikanov. Francoske tovarne so 
že danes deficitarne in lahko po
slujejo le na osnovi znatne dr
žavne podpore. Družba Volvo je 
zainteresirana za sodelovanje tu
di z francosko družbo Berliet, še 
posebno zaradi njene servisne 
mreže, a kaže, da ne bo mogo
če najti ugodne rešitve prav za
radi francoskih previsokih proiz
vodnih stroškov.

Med tem časom je holandska 
DAF prodala tretjino svoje glav 
niče ameriški družbi International 
Harvester. In to v upanju, da bo 
lahko kompenzirala manjšo pro 
dajo na evropskem trgu z izvo 
zona v ZDA.

V prihodnjih letih bi morali to
rej doživeti veliko racionalizacijo 
v proizvodnji industrijskih vozil. 
Manjše tovarne bodo vedno težje 
osvajala nova tržišča, še več, po 
vsej verjetnosti bodo delno zgu
bila že osvojena, zaradi konku
rence velikih koncernov.

Poleg tega je ta industrijska 
panoga vsaj trenutno v krizi. V 
Zahodni Nemčiji proizvodnja pre
sega povpraševanje, v Italiji je 
pa povpraševanje padlo zaradi 
splošne gospodarske stagnacije. 
Tudi to neurejeno stanje na trgu 
bo negativno vplivalo na obstoj 
manjših tovarn, ki ne razpolaga
jo .7.... zadostnimi, ka pitali, da bi 
lahko premostile kritično dobo. 
Kaže torej, da bomo prav v tej 
industrijski panogi doživeli v bliž
nji bodočnosti koncentracijo ka
pitala, kot posledico razširjene
ga skupnega evropskega trga. 
Prihodnja leta pa nam bodo po
kazala, če in katere manjše in
dustrije so premostile krizo in do
bile svoj življenjski prostor.

ODO KALAN

Hrvaški 
naivci v Rimu
Jugoslovanska umetnost se ne 

uveljavlja v svetu le zaradi viso
ke ravni grafične barve, pač pa 
prihajajo vedno bolj do izraza 
tudi jugoslovanski naivci, ki od
pirajo razstave po vseh večjih 
središčih. Pred nedavnim so od
prli razstavo tudi v strogem cen
tru «večnega mesta», v Rimu, 
kjer so v galeriji v Vicolo della 
Aquila 14. oziroma na Trgu San 
Pantaleo razobesili na stene ze
lo veliko slik kakih dvajset hr
vaških naivcev, med katerimi sla 
oba Generaliča, Ivan in Josip, 
nadalje je tu Antun Bahunek, tu 
sta Joška in Mirko Horvat, tu 
sta Mišo in Josip Kovačič, tu 
je znani Ivan Lackovič, tu je 
prav tako znan Ivan Rabuzin, 
pa tudi oba Večenaja in Josip 
Džalski so tu.

Galerijo vodi Aminta Paglioli 
Balducci, ki je razstavišče uredila 
v kleti neke stare palače in ki 
namerava nadaljevati s to de
javnostjo, ker so začetki zares o- 
betavni, saj nam je zaupala, da 
ji hrvaška umetnost gre dobre, 
v promet. Vrhu tega ima dobro 
pomoč pri izbiri del in sodelav
cev, kajti k sedanji zbirki del 
jugoslovanskih oziroma hrvaških 
naivcev je pripomogla tudi pevka 
Barbierijeva, ki je prevzela po
kroviteljstvo nad dejavnostjo ga 
leri-je.

Naglo naraščanje ljudi

V treh dneh 
za dva Trsta 
ljudi
RIM. 11. — Organizacija zdru

ženih narodov za prehrano in kme
tijstvo FAO, ki ima svoj sedež 
v Rimu je konec maja objavila 
zanimive podatke o prebivalstvu 
na zemlji in tudi o čedalje manj
šem pridelku prehrambenega bla
ga. 6 podobnih podatkih smo že 
večkrat' 'govorili in hkrati pouda
rjali nevarnost, ki izhaja iz pre
naglega naraščanja prebivalstva 
na svetu, vendar se bomo to
krat ponovno vrnili k zadevi, ker 
so podatki najnovejši in hkrati 
najbolj preverjeni. Iz poročila 
namreč zvemo naslednje:

Pred nekaj več kot desetimi 
leti je živelo na zemlji tri mi
lijarde ljudi, toda že leta 1974 
bi morala zemlja hraniti štiri mi
lijarde ljudi. Vsako leto se nam
reč rodi na svetu 130 milijonov 
ljudi. Ker pa jih na leta umre 
53 milijonov, znaša prirodni pri
rastek že obilnih 77 milijonov, to 
se pravi, da se v enem desetletju 
število prebivalstva na zemlji po
veča za 800 milijonov, če te 
številke razčlenimo na še manj
še časovne razmahe, nomo dobili 
še bolj zanimive podatke

Vsak mesec se na zemlji rodi 
6 milijonov ljudi, vsak dan se 
rodi 200 tisoč novih prebivalcev 
naše «solzne doline*. 200 tisoč lju
di pa je že množica, ki je vred
na vsega spoštovanja, saj bi v 
treh dneh to naneslo za dva Trsta 
ljudi. Vsako uro pa se na svetu 
rodi 8 tisoč otrok, vsako minuto 
130, vsako sekundo pa privekata 
na svet dva otročička.

V zvezi s tem naglim narašča
njem števila ljudi so znanstveni
ki že zdavnaj začeli opozarjati 
svet na nevarnost, ki jo to pred
stavlja.

Drugod po svetu pa se ubadajo 
z obratnim pojavom, namreč z 
izredno majhnim številom rojstev, 
tako da smo priča tako imenova
ni depopulaciji, to se pravi, da 
več ljudi umre kot se rodi. De- 
populacijo srečujemo v Franciji, 
v Zahodni Nemčiji, v Bolgariji, 
kar v vseh skandinavskih deželah 
in tudi kje drugje, na primer v 
hrvaškem delu Jugoslavije, kjer 
nameravajo v kratkem izdati za
konske predpise, ki bodo zago
tavljali porodnicam leto dni do
pusta, da bi se s tem vzpodbudilo 
več rojstev.
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Kljub 

začetnim težavam lahko mirno na
daljujete začeto delo. Na dan bo
do prišli problemi sentimentalne
ga značaja.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Verjetna 
sprememba stalnega okolja. Pove
čal se bo krog prijateljev. Prv 
jetno srečanje.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Ne 
dovolite, da bi se nesporazum spre
menil v sovraštvo. Upoštevajte da
našnje razpoloženje ljubljene osebe.

RAK (od 23.6. do 22.7 ) Poslovni 
uspehi bodo povečali vaše finančno 
ravnotežje, če niste prepričani v 
vašo tezo, je bolje da ne vztrajate.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Izko
ristite trenutno raztresenost vaših 
nasprotnikov za izvedbo neke za
misli. Nova simpatično spoznanja.

DEVICA (od 23.8. do 22.9 ) Neko 
delo. ki ste ga opustili, vas bo 
znova začelo zanimati Koristno po
tovanje čustvenega značaja.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) U- 
godni jutranji predlogi. V ljubezen
skih zadevah dobre perspektive. 
Prijeten večer v krogu prijateljev.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Vaša natančnost bo prispevala k 
rešitvi zapletene naloge. Znaten u- 
gled v novi družbi.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) Do
bre perspektive v zvezi z nekim 
potovanjem. Nobenih ovir na novo- 
začrtanem programu Spor v dru
žini.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Ne 
spreminjajte idej brez dobrega pre
misleka. če bo družinsko vzdušje 
napeto, ravnajte z diplomacijo.

VODNAR (od 21.1. do 10.2.) Vzne
mirljivost za vsako malenkost. Ko
lektivno delo vam bo v uteho Do 
bili boste pismo.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Nudila 
se vam bo priložnost za dokaz va
še velikodušnosti. Neupravičena lju-■ oc VCURDUUOUUOtl. lNL.UJŽiaVJ

Ibosumnost. Sreča pri igri.

navzdol*, sem olajšano zinil.
Spustila sva se po strmem gru

šču in bolj drsela kot hodila. Poti 
ni in ni hotelo biti konec. Melišče 
je prešlo v večje kamenje, nato 
v skale. Začenjali so se mecesni.

«Tu gori je stalo nekoč zavetiš
če Mazzeni, a je pogorelo,* je 
pretrgal molk Andrej.

Ni se mi ljubilo dosti klepetati. 
Lavinal delTOrso je že pogoltnila 
megla. Pretil je dež. Zasopla sva 
hitela naprej. V gozdu naju je za
jela tema. Najini koraki so za
molklo odmevali po kamenju. Stal
no sem se spotikal; videl nisem 
že nič več in sledil le korakom 
prijatelja, ki sem jih slišal ne
kje pred mano.

Naposled sva se prebila skozi 
tisto črnino do beline, ki sva jo 
zadnje minute videvala pred se
boj. Ugotovila sva, da je bila be
lina prod Zajzere. Po njem sva 
pritavala naposled do okrepčeval
nice na koncu doline.

Izmučena sva popadla na klop 
in naročila čaja z rumom; oziro
ma dva čaja in tri kozarčke ru
ma, kajti prvega sem s tresočo 
roko zlil mimo skodelice na mizo.

Medtem^ se je ulilo. Preostala 
nama je še cela pot do Ukev po 
dežju. Vendar se za to nisva dos
ti menila in raje pripovedovala o 
svoji turi natakarici in italijanski
ma zakoncema, ki sta se zanima
la odkod prihajava tako pozno 
zvečer. Kako da sva zmogla tako 
dolgo in naporno pot? Koliko ča
sa sva hodila? Je žleb nevaren? 
so se vrstila vprašanja, čutil 
sem se res pravega alpinista, ko 
sva_ z Andrejem odgovarjala in 
skušala vse skupaj prikazati kot 
da ni nič posebnega.

«Pa bosta tukaj prenočila, se
veda?*

«žal ne, do Ukev še morava*.
«S tem dežjem?*
«Ni drugače!*
Mož in žena sta se spogledala.
«Sicer ne dajeva rada mesta 

štoparjem, a prave planince kot 
sta vidva, rade volje potegneva do 
Ukev.»

«Prava mana z neba!* sva se 
olajšana spogledala.

Tako se je končal tisti dan. Pa ne 
mislite, da je bilo s tem vsega ko
nec! V postelji nisem vso noč zatis
nil očesa. Pa ne zaradi razburjeno- 
sti nad doživetjem — bil sem pre
več utrujen — temveč zaradi žu
ljev, ki so me zaboleli, komaj 
sem si sezul gojzarje.

Naslednje jutro me je čakala 
prava operacija. Legel sem na 
klop, na trebuh. Boris se mi je 
s svojimi stotimi kilogrami vse- 
del na hrbet in mi držal zapestja 
Anica pa mi je ljubeče stiskala 
roko. Kirurga se je šel prav An
drej. Ne bom vam pripovedoval, 
kako je stvar potekala, ker mi 
moje zadržanje ni bilo v veliko 
čast. V svoje opravičilo naj vam 
povem, da o žuljih skoro ni bi
lo več sledu: ostali sta le dve do 
mesa zdrgnjeni in krvavi rani.

«Kako si le mogel hoditi v 
takih okoliščinah?* so me spra
ševali.

«Saj jih skoro nisem čutil!* sem 
jim odvračal, še zdaj pa ne vem 
od prevelike utrujenosti ali od 
prevelikega uživanja lepot tiste
ga dne.

Nekaj tednov kasneje sva z 
Andrejem v Trstu srečala Vando:

«Si dala razviti film, ki sva 
ga slikala na Višu?»

«Ojej, žal mi je! V Ukvah sem 
ves čas mislila, da je aparat 
poln. Ko sem prišla domov sem 
pa videla, da sem kupljeni film 
pozabila vstaviti!*

Nekaj let kasneje sem začel 
hoditi v planine. Najprej za kraj 
ša oodobja, nato pa vse bolj 
pogostoma. Najprej na lažje vr
hove, nato pa na težje. Gore so 
mi dajale vedno veliko zadošče
nje in me niso nikoli razočarate. 
Večkrat pa se nasmehnim, če 
pomislim, da se je moja ljubezen 
do gora rodila prav iz tistih bo
lečih žuljev.

Peter Suhadolc

Z nedeljske šagre na Kr menki

Kakor pišem v krajšem poročilu, je na «šagri» sodelovala ricmanjska godba

Nastopil je tudi domači pevski zbor, ki nosi ime po skladatelju Venturiniju

V programu so sodelovali tudi plesalci folklorne skupine iz dijaškega doma

, * .
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JogiuJ na del množice, ki je prihitela na lepo prireditev na Krmenki

Na Krmenki, prav blizu znane 
gostilne Adamič je bila v nedeljo 
že druga «šagra», ki s ponovnim 
uspehom skoraj zagotavlja, da bo 
postala tradicionalna prireditev te
ga kraja. Mladina od Domja, z 
Lakoti.šča in same Krmenke ka
že veliko dobre volje in požrtvoval
nosti in se nanjo lahko povsem za
nesemo, da ne bo odjenjala niti 
v primerih ko ne bo' lahko, saj

je tudi te dni delala kot za stavo, 
da je bilo v nedeljo popoldne ko 
je začelo prihajati občinstvo, vse 
nared. Seveda niso vsega zmogli 
mladinci sami. Na pomoč so jim 
priskočili tudi starejši ljudje, njih 
starši in prijatelji, tako da je bi
lo zares vse lepo pripravljeno in 
da je vse potekalo kot bi prire
ditev vodili izvežbani in preizku
šeni ljudje.

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Pratika; 12.50 Pihala; 13.30 Glas
ba po željah; 17.00 Program za 
mladino: 18.30 Komorni koncert; 
18.50 Glasbena beležnica; 19 10 
Odmevi kmečkih puntov v slov. 
literaturi; 19.25 Program za naj
mlajše: 20.00 Šport; 20.35 Ver
dijev «Trubadur»; 23.00 Četrt ure 
v Nevv Orleansu.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran; 

16.20 Kulturni pregled
KOPER

7.30, 8.30, 12.30, 14.30, 17.30,
18.30, 19.30, 21.30 Poročila: 7.15 
Jutranja glasba; 8.40 Glasba za 
dobro jutro; 10.00 Otroški kotiček; 
10.15 7. nami je...; 11.15 Orkester 
Valdor: 11.30 Najlepše pesmi;
12.00 Glasba po željah; 14.00 Ploš
če; 14.40 Juke box; 15.30 Jug. 
pesmi in plesi; 15.45 Plošče za 
relax; 17.40 Polifonični zbor; 18.00 
Kje bomo letovali?; 18.45 Trio 
«Ars Nova*; 19.00 Parada orkes
trov; 20.00 Domači pevci; 20.30 
Prenos RL; 21.00 Glasba v veče 
ru; 21.4C Zborovsko petje; 22.00 
Dva orkestra; 22.30 Skladbe Dani 
la Švare; 23.35 Današnji ritmi.

N A CIOV*' N! PR GRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po 

ročila: 7.10 Jutranja glasba; 8.3f' 
Popevke; 9.15 Vi in jaz; 10.00 Po
sebna reportaža; 11.30 četrti pro 
gram; 14.00 Iial. popevke; 15.10 
Program za mladino; 17.05 »Son
čnica*; 19.10 Sindikalno ekonom
ska panorama; 19.25 Tenorist L.

TOREK, 12. JUNIJA 1973
Malavasi in baritonist G. Savoiar- 
do; 20.20 Donizettijeva «Lucia di 
Lammermoor*; 22.20 «Andata e 
ritorno*.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila: 7.40 Aznavour m «1 pro- 
feti»; 8.54 Orkester; 9.15 Pred na
kupi; 9.50 Radijska nadaljevanka; 
10.05 Plošča za poletje; 10.35 Na 
vaši strani; 12.40 «Alto gradimen 
to»; J.3.50 Kako in zakaj? 14.09 
Plošče; 15.40 Glasbeno govorni 
spored: 17.30 Posebna reportaža; 
17.45 Telefonski pogovori; 20.10 
«Andata e ritorno*; 22 43 Dosto
jevski: «Zločin in kazen*.

III. PROGRAM
10.00 Koncert; 11.00 Fantazije 

za klavičembalo; 11.40 Sodobna 
ital. glasba; 12.15 Glasba skozi 
čas; 13.30 Haydn in Giuliani; 14.30 
Dunajski festival; 16.00 Bachove 
skladbe; 17.20 Strani iz albuma; 
17.35 Klasični jazz; 18.15 Gospo
darska rubrika; 18.30 Lahka glas
ba; 18.45 Sindikati na Angleškem; 
19.15 Koncert; 21.30 Melodrama.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 9.00, 11.00, 14.00, 20.30 

Poročila; 7.50 Na današnji dan; 
9.10 Glasbena matineja; 10.05 Ra
dijska šola: Značilnosti naših go
ra; 10.35 Slovenski zbiri; 11.20 
Pri vas doma; 13.10 Melodije:
13.30 Kmetijski nasveti; 13.40 Z 
domačimi ansambli; 14.30 Priporo
čajo vam...; 15.10 Kaj vam glasba 
pripoveduje; 15.30 Ansambel F. 
Puharja; 15.40 «Na poti s kitaro*; 
16.40 Melodije; 17.00 «Vrtiljak»;

17.40 Naš podlistek — Asturias: 
Bik; 18.10 Simfonični koncert;
19.00 Aktualnosti; 19.15 V torek 
nasvidenje!; 19.45 Narava in člo
vek; 20.15 Ansambel T žagarja;
21.00 Prodajalna melodij; 21.30
Ferenc Karinthy: «Giasovi v
prazno* — radijska igra; 2?.15 
Lahka glasba; 23.15 Popevke; 
00.05 A. Podbevšek: Pesmi; 00.15 
Solistična in ansambelska glasba.

ITAL TELEV Z!JA
12.30 Življenje v Veliki Britaniji;

13.00 Slikanice; 13.30 Dnevnik;
17.00 Program za otroke; 17.30 
Dnevnik; 17.45 Program za mladi
no; 18.15 Risani filmi; 18.45 Na
božna oddaja; 19.15 šport za vsa
kogar: Kolesarstvo; 19 45 Športne 
vesti in ital. kronike; 20.30 Dnev 
nik; 21.00 Policijske kronike; 22.30 
Besedo imajo sodniki; 23.30 Dnev
nik.

II. KANAL
18.30 Oddaja za gluhoneme;

21.00 Dnevnik; 21.20 «Ma che tipo 
e?»; 22.20 Glasbeni spored.

JUG TELE\ .ZIJA 
18.45 F. Forstnerič: Jabolko; 19.00 

Risanke; 19.10 Obzornik: 19.25 He
lena Vondračkova in ansambel Stri
ci; 20.00 Prehrana v izjemnih po
gojih: Gobe; 20.15 S kamero po 
svetu: Uganda; 20.45 Barvna risan
ka Kalimero; 21.00 in 23.25 TV 
dnevnik; 21.35 Mi med seboj; 22.35 
L. N. Tolstoj: Vojna in mir. 

KOPRSKA BARVNA TV
21.00 Otroški kotiček; 21.15 Po

ročila; 21.30 Dragi lažnjivci; 22.00 
Film: «Med dvema ljubeznima*.

Toliko o prireditvi v celoti, 
da «šagra» na Krmenki ni .j
le «šagra», na kateri bi .se r. 
gost lahko najedei in napil in 
da tudi nekajkrat zavrtel, 
mladina je pripravila gostom 
di primeren kulturni spored, 
mačinka Doriana Kotol je v’ .
nu domače mladine Pozt*r. u. 
množico, kajti prireditve se J , 
deležla res prava množica, m 
drugim rekla:

«Tudi letos smo priredili «sa- 
gro», ker smo prepričani, da 
mo to lt po prireditev obnovili - 
ko leto. «šagra», ta nas spom 
na lepe stare čase, je ena ' 
med tistih priložnosti, ko se 
ri in mladi rod srečata in vt , g 
ta vita tiste spontane prijata J 
odonose, ki jih v današnjem zi 1 
nju tako pogrešamo*.

Nato je Doriana Kofol napov 
la program, ki je obsegal celo 
sto točk, ki jih bomo tudi mi san 
na kratko navedli. Najprej ,Je •
topila godba na pihala iz J.
ki je pod vodstvom dirigenta 
zanovskega zaigrala več um 
narodnih in partizanskih. Nat ^ 
nastopi! mešani pevski zbor 
Mačkolj, ki je pod vodstvom 
šana Jakomina zapel tri pe .' 
Koj za zborom iz Mačko J J 
ott pil na oder zbo1" PD a , 
V- dmke y> Doline, ki je p™ . • 
stvom R nacija V e zapel -<■ 
pesmi. R .cmanjska godba )e 
zaigrala tri skladbe, med ka ■ 
tudi Ba- N vo «Po*niac!ansK' ’’ -
jenje*. Ricmanjcem je sledu 
top mešanega mora FD.«F*£j 
Prešeren» iz Boljunca, ki Je ^ 
vodstvom Draga Žerjala m 
spremljavi boljunskega^ tajno • 
kega ansambla zapel štiri P 
med katerimi dve dalmatins •

Kot zadnji med zbori je na • 
domači moški zbor PD ff- s. 
turini*, ki je tudi zapel štiri v 
mi, med katerimi Venturinijev
«Bazovico». „

Zadnja točka tega res ‘ePe?i:gen 
bogatega sporeda je bil 9". 
nastop folklorne skupine £» ^
skega dijaškega doma iz mes * 
je izvedla venček gorenjstm* Q- 
rodnih plesov ob spremljavi ha 
nike.

mu
Po končanem kulturnem Pr°£r z 
iu si je množica gasila 

domačo kapljico, mlajše obe 
pa si je brusilo podplate do J' c>>. 
v noč ob glasbi ansambla <" r 

Sinoči pa je bil zaključni ^ 
samo s plesom. M. M-
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PREOKRET NA DESNO V FRANCOVI ŠPANIJI

V BOJU S KATOLIŠKO «0PUS DEI» 
PRVI KROG ZA FAŠISTIČNO FALANGO

V novi španski vladi, kjer je podpredsednik tajnik 
«movimienta», je še samo en katoliški minister

.Madrid, ll. — Danes popoldne 
* “Panska časopisna agencija «Eu- 

Pa press* objavila ^neuradni* se- 
?atl> oseb, ki sestavljajo novi špan- 
J*1 ministrski svet. Objava imen, 

uradnim sporočilom (menijo, 
k bo do tega prišlo v najkrajšem 

je zelo nenavadna ter je iz- 
^la pozornost vseh političnih kro-

J"e sprejemamo obvestilo agencije 
)J*roPa press» za verodostojno, po
li0' bi nova španska vlada zgleda 
. zelo bolj desničarsko usmerjena 
J Prejšnje. To bi pomenilo nadalj- 

hujši pritisk na baskovsko osvo- 
railno gibanje ter sploh na vse de

sko gibanje v Španiji, 
i Pačilne poteze preosnove vlade v 

kjer je prevzel direktno 
ast y svoje roke Francov namest- 

^ Euiz Carrero Blanco, sta v bist- 
: Opus Dei (organizacija Špan- 

*h katoličanov) je zgubila precej

POROČNO KOSILO
dan življenja v dvoje 

Jasqualine Cappabiance in 
buigija Pellachie ni potekel 

terja tradicija v veselem 
ln nekoliko romantičnem 
®zdušju; m poročnem banke- 
u v neki restavraciji v Ca- 

ferft so se svati začeli obde
lati s pestmi kmalu po pri- 
^du novoporočencev.

Kaže, da je bil vzrok pre- 
rPa res banalen: eden od go- 
lav je opomnil soseda, da 

'begov otrok preveč razgraja.
. eseaa je dala besedo in kma- 
,u so se vsi gostje tepli, da 
* bilo veselje. Ker jim pesti 

so zadostovale, so segli tudi 
P? kozarcih in krožnikih, mar- 
'kdo pa tudi po poročni tor- 

Poseči je morala policva, 
' je odpeljala v bolnišnico 
est huje ranjenih svatov.

kampanja
PROTI NASILJU

M Hongkongu, comovini fil- 
p)u o «Ku jungu», ki privab
ijo v kinematografske dvo- 
pue vseh zahodnih držav na 
'Soče gledalcev s prizori na- 

fh-to, Za nekaj mesecev še ne 
°°do vrteli filma «11 padrino», 
^ da je v tem filmov preveč 
yjzorov gratuitnega nasilja, 
potniki hongkonških kinema- 
pdrafsidh dvoran so že pred 
u*.Seci napovedali znani film, 
z1 ae pa, da pristojni organi 
Wjo, da sedanji trenutek ni 
l^eren za predvajanje tega

dejstvo je, da je uprava bri- 
^hske kolonije pred kratkim 
j°bela obširno kampanjo pro- 

fiasiiju, s katero skuša pri- 
fPuuiti prebivalstvo do sode- 
jjpuuja z organi javne varno- 

1 v boju proti organizirane- 
jhz kriminalu. V zadnjih letih 
Usilje v Hongkongu stalno 

y-rošča in samo v prvih petih 
j*secih letošnjega leta so 
^šteii že 45 umorov. Hong- 
jf^ki killerji se ne poslužu- 
/J0 več kot v filmih o «Ku 
^n9u>i golih rofc in so optirali 
,a bolj modeme samokrese in 
°T*ostrelke.
j Kampanja proti nasilju, ki 
j, uprara britanske kolonije 
J*” zelo intenzivno (no radio 

drugim oddajajo vsak 
večkrat na dan popevko 

Lj,°j proti nasilju») se bo za
bila 14. julija. Takrat bodo 
rrjetno v kinematografih lah- 
n° vrteli film «11 padrino* in 
J bo več nevarnosti, da a- 
Pjrtški nasilneži s svojimi 
r°2odejstvi premotijo goloro- 
** Killerje «Ku funga».

zavzame to obrambno stališče, po
meni, da je v resnici prepadla v 
Španiji celotna politika, ki jo je vo
dila doslej. Na površje je spet pri
šla «falanga», ki je bila več let po
rinjena ob stran.

Falanga pa pomeni v Španiji po
vratek tistega duha, ki je botroval 
Francovemu gibanju leta 1936. Gre 
za korenit preobrat na desno, o če
mer priča tudi imenovanje za pod
predsednika vlade Toreuata Fernan- 
deza De Mirande, tajnika «movi- 
mienta» (falangističnega gibanja) 
za podpredsednika vlade.

V Španiji gredo torej v zaton šte
vilna bolj ali manj svobodomiselna 
gibanja, medtem ko se obetajo še 
hujša preganjanja za vsa napredna 
gibanja. Zatiralni ukrepi bodo seve
da najprej prizadeli baskovsko gi
banje za neodvisnost. Iz San Seba
stjana že sporočajo, da je policija 
aretirala 11 ljudi, ki so osumljeni, 
da pripadajo baskovski osvobodilni 

i fronti.
Tudi španska katoliška cerkev 

se bo zaradi tega desničarskega 
preobrata znašla v precepu. Do se
daj so katoliški vrhovi nudili do
ločeno oporo nižjemu duhovništvu, 
ki je v mnogih pokrajinah prišlo 
v navzkriž s posvetno oblastjo. 
Španski škofi so večkrat zavzeli 
stališča, ki so bila skoraj popol
noma nasprotna uradnemu stali
šču Francove države. Kako se bo
do sedaj katoliški vrhovi oprede
lili, še ni znano. Slišati pa je, da 
so v odgovornih krogih cerkve 
odrekli oporo nekaterim gibanjem.

Na kraju naj še navedemo ime
na novih ministrov: Luiz Carrero 
Blanco (predsednik), Torcuato Fer- 
nandez De Miranda (podpredsed
nik), Laureano Lopez Rodo (zu
nanje zadeve), Francisco Ruiz - Ja- 
rabo y Baquero (pravosodje), 
Francisco Coloma Gallegos (o- 
bramba), Gabriel Pita De Veiga 
(mornarica), Antonio Barrera De 
Irimo (finance), Carlos Arias Na
varro (notranje zadeve), Gcnzalo 
Fernandez De la Mora (javna de
la), Julio Rodriguez Martinez (pro
sveta), Licinio De la Fuente (de
lo), Jose Maria Lopez De Letona 
(industrija), Tomas Allende Gar
cia - Baxter (kmetijstvo), Julio Sal
vador Diaz Benjumea (letalstvo), 
Agustin Cotorruelo Sedagorda (tr
govina), Fernando Linan y Zofio 
(informacije in turizem), Jose U- 
trera Malina (stanovanja), Cruz 
Martinez Esteruelas (načrtovanje 
in razvoj), Enrique Garcia Ra
ma] (sindikalni odnosi), Jose Ma
ria Gamazo Manglano (predsedniš
ki podtajnik).

veljavo pogodb, ki zapadejo med 12. 
junijem in 31. decembrom letos. Za 
vse zadevne pogodbe velja 10,75 
odst. znižanje osnovne tarife zava
rovanja.

Brundage in princesa
CHICAGO, 11. — Bivši predsednik 

Mednarodnega olimpijskega odbora 
(CIO) Avery Brundage se bo letos 
poročil s princeso Mariann von Reuss. 
Poročni obred bo v Garmischu Par- 
tenkirchen.

Ameriški milijonar Brur.dage je se
daj star 85 let, njegova bodoča že
na pa šteje 37 let. Spoznala sta se 
na raznih športnih prireditvah. Brun
dage pravi, da imata precej stičnih 
točk. On se je vse življenje ukvarjal 
s športom, ona pa je smučarka. Ma
riann von Reuss je bila zaposlena na 
zadnjih olimpiadah kot stevardesa.

člani tako imenovane organizacije «Anti — NATO — Army» so se včeraj udeležili v kopenhagenski kate
drali verske svečanosti, ki so jo priredili v okviru protestov proti sestanku poveljnikov NATO v Kopenhagnu

POROČILA GENERALNEGA RAVNATELJA FAO

V prihodnjem desetletju 
grozi pomanjkanje živil

Suša, slabe letine, porast prebivalstva in 
zlasti tržni odnosi glavni krivci krize

RIM, 11. — Generalni ravnatelj 
ustanove FAO (organizacija za 
kmetijstvo pri OZN) Boerma je da
nes izjavil na prvi seji sveta, ka
terega se udeležujejo predstavniki 
34 dežel, da obstaja resnična ne
varnost hudega pomanjkanja žival 
na svetovni ravni in da je že o- 
čitno, da najskromnejša predvide
vanja potrošnje žita za razdobje 
1973 - 1974 ne bo mogoče kriti s 
pridelkom letošnjega leta. V svo
jem govoru je Boerma izjavil, da 
vzbuja stanje skrbi, ker so zaloge 
žita in drugih osnovnih živil v 
pomembnejših državah, ki jih iz
važajo. že 20 let na najnižji ravni. 
To pomeni, dia bo izvoz v prihod
njem letu še upadel. Tudi zaloge 
z drugimi osnovnimi živili, kot je 
na primer riž, so nižje za 2 milijo
na ton od predvidenih zahtevkov v 
prihodnjem letu.

«če bo prišlo do nadaljnjega po-
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IZJAVA TAJNIKA FILTA MERAVIGLIE

Nova delovna pogodba 
pomeni pomembno zrnato 
delavcev tekstilne stroke
Jutri sestanek osrednjega odbora UIL in glavnega sveta CISL

MILAN, 11. — «Osnutek sporazu-1 doletnih delavcev: štiri tedne dopu- 
ma, ki ga sindikalne organizacije [ sta; boljši ekonomski pogoji za bobe

RIM, 11. — V Uradnem listu je 
bil objavljen ministrski dekret, ki po
daljšuje do 31. decembra letos pre
hodne tarifne norme glede zavarova
nja lastnikov zoper nezgode motor
nih vozil. Ministrski dekret podaljša
.........................................................
PRED MESINSKIM KAZENSKIM SODIŠČEM

predlagajo delavcem, je zelo pomem
ben, ker smo z njim porazili poskus 
deLdajalcev, da bi ras izsiljevali 
z depresijo, ki je zajela področje tek
stilne industrije*. S temi besedami 
je generalni tajnik FILTA—CISL Vit- 
torio Meravig ia kcn entiral spora
zum, ki so ga sindikalne organiza
cije tekstilnih delavcev dosegle vče
raj s predstavniki delodajalcev.

«Osnutek sporazuma — je dejal 
Meraviglia — zedini v eno samo de
lovno pogodbo sedem pogodb z na
šega področja. Verjetno ta pogodba 
ne bo zadovoljila tistih skupinic, ki 
so doslej delale v boljših pogojih, po
men pogodbe, njene meje in slabosti 
pa je treba oceniti globabo. V tem 
okviru predstavlja osnutek sporazu
ma velik korak naprej bodisi na nor
mativnem kot na mezdnem področju*.

Osnutek sporazuma, ki ga bo mo
ralo potrditi okrog 800 tisoč delav
cev tekstibe bdustrije na svojih 
skupščinah, vsebuje naslednje točke: 
splošni povišek plač v višini 18 ti
soč lir mesečno: enotna razdelitev po 
kategorijah delavcev in uradnikov: 
parifikacija mezd poboletnih in mla-

iviVa, na splošna dogajanja v dr- 
raikt je v vladi ostal samo en 
Sj Javnik, in sicer Laureano Lo- 
tipKodo, ki je sedaj postal mini- 
Hij ^.zunanje zadeve in ki je spod- 

^regoria Lopeza Brava. Za- 
i J'? je, da je prav Lopez Bra- 
><1ol‘Previjal vključenje Španije v 
Im °e tokove političnih dogajanj, 
'^ili gim tudi s sklenitvijo šte- 

sporazumov s socialističnimi 
favami.
:5jL dejavnost pa Lopeza Brava ni 
e*i Pred politično propastjo. Na- 

je človek, ki izhaja sicer 
)lj 7” ?Opus Dei», ki pa je verjetno 
tl ty’1Vržen tradicionalnim zamis- 
»ia alange», ki je pravzaprav e- 
■'ab-^agovalka v tem političnem 
Spl” za oblast v Španiji.
^sk aa falanga je v letih držav- 
iVT; vojne odločno podprla gene
ze ranca v boju za oblast, po- 

Pa so jo vladajoči krogi v 
1 izrinili iz krogov, ki
itViik in oblačili v Španiji. V
>0gaa letih se je zelo okrepila 

r..t°liške organizacije «Opus 
Mlv Kl ie imela v vladi precejšen 
» •

vlado, kljub imenovanju 
ma » za zunanje zadeve Lau- 
!at>i,T°r>.eza Rod«, ki pripada tej 

J1’ se J"e Položaj bistveno 
!tj ' Brez dvoma se je stvar- 
sk0r . dela sama «Opus Dei», ki 
icij aj istočasno s sporočilom a- 
v , ^*Europa press» objavila no- 
Samifteri Pravi' «V novi vladi 

>Vi T° en član organizacije, se 
‘Seb aUreano Lopez Rodo. Ne- 
ftilj u se ie sklicevati pri poli- 
5, Komentarjih na to organiza- 
fave -ere cilji so zgolj duševne 
ih m katere člani so deležni 
iti KV®o°ščin in osebne odgovor- 

vs‘ drugi katoličani.* 
Pizao-^’ *** le bila osrednja or 

‘Ja «Opus Dei* prisiljena, da

Danes sodna razprava 
proti Lizi Wittroc
Pred dvema letoma jo je palermski pre- 
tor obtožil, da je nosila «pretople» hlačke

MESINA, 11. — Pred kazenskim 
odsekom mesinskega sodišča se bo 
jutri začel proces proti 29-letne- 
mu danskemu dekletu Lise Wittroc, 
ki jo je palermski pretorski svetnik 
Vincenzo Salmeri obtožil kršitve čle
na 726 kazenskega zakonika. Do
godek. ki je privedel dekle pred 
sodišče, se je pripetil 16. avgusta 
1971 v Palermu in je imel velik od
mev v italijanskem tisku. Dr. Sal
meri je videl Wittrocovo, ki je 
v «hot pantsih* pohajala po Paler
mu z dvema prijateljicama. Pretor 
je takoj poklical dva občinska straž
nika in jima ukazal, naj odvedeta 
turistko na bližnji komisariat, šjer 
jo .je obtožil, da je žalila javni mo
ralni čut, češ d!a so bile njene 
«tople hlače* res «pretople». Ker je 
sodni postopek sprožil palermski 
sodnik, je kasacijsko sodišče dode
lilo proces mesinskemu.

Kot smo že omenili je imel do
godek velik odmev. Nekaj dni po 
obtožbi Wittrocove je 34-letni urad
nik iz Gele Salvatore Navarra po
slal pretorju sliko nekega mladega 
dekleta v dvodelni kopalni obleki s 
pripisom: «Hlačke Lize Wittroc so 
bile res lepe .. . Kaj bi pa vi na
redili, če bi v Palermu manifesti
rali naturalisti? Kupili vam bodo 
pajčolan in svečo za procesijo ob 
prazniku mestnega potrona*. Pi
kra pripomba je tako razkačila Sal- 
merija, da je prijavil Navarro so
dišču zaradi obrekovanja. Mesinsko 
sodišče je združilo oba sodna po
stopka. Navarra je bil oproščen med 
preiskovalnim postopkom («Ustava 
mu zagotavlja njegovo pravico do 
kritike*, je zapisal preiskovalni 
sodnik), Wittrocova pa se bo mo
rala jutri zagovarjati pred sodi
ščem.

Dr. Salmeri je dobro znan zaradi 
svojih moralističnih nastopov. Lani 
je prijavil sodišču zaročenca, ker 
'sta se poljubljala v svojem avto
mobilu (fant je moral presedeti ne
kaj dni za zapahi, dekle pa je 
zbežalo), letos pa je začel sodni 
postopek proti lastnikom tovarne.

S čim so se pregrešili? Dali so 
nalepiti po vsej Italiji reklamne 
plakate, na katerem je dekle ime
lo delno odpete hlače.

Proces proti danskemu dekletu se 
bo zaključil že jutri. Nekateri po
tovalni uradi so povabili Wittrocovo 
v Italijo in se ponudili, da ji pla
čajo vožnjo in hotel. Ni še znano, 
če je dekle sprejelo ponudbo. Kdo 
ve kaj bi lahko tokrat «videl» 
Salmeri .

Preiskava o atentatu 
pred milansko kvesturo

MILAN, 11. — Preiskovalni sod
nik Lombardi, ki vodi preiskavo o 
krvavem atentatu 17. maja pred 
milansko kvesturo, je danes po
novno zaslišal natakarja Rodolfa 
Mersija pri katerem je bil Gian- 
franco Bertoli na predvečer aten
tata.

Na podlagi raznih pričevanj se 
je preiskovalni sodnik prepričal, 
da je bil Bertoli povezan z neka
terimi drugimi osebami, ki so mu 
oskrbele bombe, ki jo je odvr
gel pred kvesturo. Zato bi bilo 
zelo pomembno ugotoviti s kom 
se je Bertoli družil v zadnjih 
dveh letih.

proizvaja hlače «Jesus jeans*. Arturja.

Šest smrtnih obsodb 
v Iranu

TEHERAN, 11. — Vojaško sodiš
če v Teheranu je včeraj obsodilo 
na smrt šest nasprotnikov iranske
ga režima. Obsojenci so pripadali 
«Iranski osvobodilni fronti*. Obto
ženi so bili rovarjenja proti varnosti 
države, tatvine, nedovoljene posesti 
orožja in ponarejevanja dokumen
tov. Med drugim so decembra 1970 
skušali ugrabiti ameriškega vele
poslanika v Teheranu Douglasa Mc

delavce: maksimum 200 nadur letno; 
nova definicija dela na domu; po
godba stopi v veljavo 1. julija 1973.

Federacija i delavcev tekstilne indu
strije je danes izdala komunike, v 
katerem poudarja pomen osnutka po- 
g ..be. Federacija nadalje i oživa de
lavce, naj prekličejo napovedane stav
ke, a naj ne delajo nadur, dokler 
ne bo pogodba podpisana.

V okviru pogajanj za novo delov
no pogodbo železničarjev so se pred
stavniki sindikalnih organizacij sestali 
danes z ministri za delo, reforme, 
zaklad in prevoze. Po dveumem po
govoru so se razšli, ne da bi dosegli 
kakega napredka. Vlada ponuja že
lezničarjem podobno pogodbo kot jo 
je že podpisala z drugimi kategorija
mi državnih uslužbencev, železničarji 
pa ne odstopajo od svoje zahtevne 
platforme. Ena glavnih točk zadeva 
odgovornost železničarja v primeru 
nesreče: sedanji zakon predvideva
preventivno aretacijo delavca, sindi
kalne organizacije pa zahtevajo uki
nitev tega člena, kar utemeljujejo z 
dejstvom, da proge, vozovi in loko
motive ne odgovarjajo več potrebam 
modernega železniškega prometa. V 
takih pogojih je odgovornost železni
čarja v primeru nesreče povečini 
majhna in ne opravičuje tako stro
gega ukrepa kot je preventivna are
tacija.

Vzrok odgoditve pogajanj je tudi 
politični položaj v državi po kongre
su KD. «Upamo — je po današnjem 
sestanku dejal tajnik konfederacije 
železničarjev CISL Marini — da bo
mo z novo vlado hitro dosegli spo
razum*.

Jutri zjutraj se bo v nekem rim
skem hotelu sestal osrednji odbor 
UIL. Glavna točka dnevnega reda bo 
poročilo tajnika Vanilija o rezulta
tih političnih srečanj UIL s pred
stavniki strank ustavnega loka in o 
političnem položaju v državi po kon
gresu KD. Predvideno je tudi poročilo 
konfederalnega tajnika Ravenne o po
budah sindikatov po podpisu delovnih 
pogodb najštevilnejših kategorij de
lavcev, predvsem kar zadevajo po
gajanja s Confindustrio in Intersin- 
dom o uporabi proizvodnih sredstev 
in o delovnem okolju.

Jutri se bo prav tako sestal glav
ni svet CISL, ki bo razpravljal o 
predlogih za spremembo statuta in o 
kongresu, ki se bo začel 18. junija.

PO IZJAVI BIVŠEGA NIX0N0VEGA SVETOVALCA DEANA

Bela hiša pripravljala umor 
panamskega predsednika Torrijosa

Vzrok kriminalnega načrta: Torrijos ni hotel «sodelovati» z ZDA pri reševa
nju vprašanja Panamskega prekopa - Agnevv napadal preiskovalno komisijo senata

Prispevajte za

DIJAŠKO MATICO!

NEW YORK, 11. — V svoji zad
nji številki ameriška revija «News- 
meek* trdi, da ima bivši Nixonov 
svetovalec za pravosodje John Dean 
kopico dokumentov, ki dokazujejo, 
da je predsednik Nixon vedel za 
poskus utišanja škandala Watergate. 
Po trditvi revije je Dean sicer pri
znal, da vsak posamezen doku
ment ne dokazuje Nixonove krivde, 
v celoti pa dajejo zelo kompromi- 
tetno sliko o predsednikovem na
stopu.

Opis delovanja osebja Bele hiše, 
ki ga je dal Dean preiskovalcem pa 
se kot vse kaže ne omejuje le 
na notranjepolitične ukrepe. Tednik 
trdi, da so nekateri funkcionarji 
pripravili načrt za umor panamske
ga predsednika Omara Torrijosa. 
Izbrani morilec, bivši agent vohun
ske službe CIA in eden od najbolj 
zagrizenih sedanjih Nixonovih ob- 
toževalcev Hovvard Hunt, je bil že 
na poti v Panamo, ko je dobil ukaz, 
naj ne izvede morilskega naklepaj 
Kaj pa je zagrešil Torrijos da so 
se ga hoteli Američani znebiti? 
Govori se, da so bili nekateri vi
soki panamski funkcionarji vpleteni 
v tihotapljenje mamil iz Latinske 
Amerike v ZDA, glavna «krivda» 
panamskega predsednika pa je bila, 
da ni «hotel sodelovati* pri reše
vanju vprašanja panamskega pre
kopa.

«Newsweek» trdi nadalje, da je 
vlada izsiljevala zveznega sodnika 
Charlesa Richeya, ki je vodil pro
ces za povračilo moralne in ma
terialne škode demokratski stranki 
po izbruhu afere Watergate. Kaže, 
da so funkcionarji Bele hiše pova
bili sodnika na zaseben razgovor in 
so mu po svoje prikazali položaj. 
Če je sodnik sprejel ponudbo pred
sednikovih sodelavcev ali jo je za
vrnil ni točno ugotovljeno, dejstvo 
pa je, da je zaslišal glavne priče 
po predsedniških volitvah. Richey 
je sevede demantiral vse te izjave.

Govori se tudi. da je bil Nixon 
obveščen o tajni finančni podpori 
mlekarske industrije za njegovo vo
lilno kampanjo. Industrija seveda 
ni podprla predsednika nesebično, 
pač pa je v zameno zahtevala naj 
vlada ne zniža cene mleka.

Tudi Nixonov bivši svetovalec 
Dean, eden od glavnih, če že ne 
glavni predsednikov obtoževalec, ni 
tako nesebičen, da bi nastopil ostro 
proti Beli hiši le v «višjem inte
resu pravice in resnice«. Dean hoče 
le rešiti svojo kožo v zameno za 
svoje izjave. Prav danes je zahte
val od preiskovalne komisije sena
ta, naj umakne sodni nalog, ki ga 
je proti njemu izdal «superpreisko- 
valec* Archibald Cox. Sodnik, ki 
vodi neodvisno preiskavo o_ zade
vi Watergate, mu je namreč uka
zal, naj priča pred «Grand Giury»,

ki vodi preiskavo o zadevi. Kaže 
pa, da sodni zbor ni Deanu tako po 
godu kot preiskovalna komisija se
nata, pred katero bo pričal v 
kratkem.

V zvezi z delom senatske komisi
je je vredna omembe okoliščina, da 
je podpredsednik Spiro Agnevv da
nes ostro napadel komisijo in pred
vsem njenega predsednika Sama Er- 
vina. Agnevv je dejal, da bo senat 
s svojim nastopom zamešal dokaze 
in onemogočil sodnikom, da kaznu
jejo krivce. Podpredsednik se je 
zlasti zagnal proti Ervinovi trditvi, 
«da je bolj pomembno spoznati res
nico o zadevi Watergate kot pa 
obsoditi in zapreti nekatere funk
cionarje*. Politični opazovalci pove
zujejo Agnevvov poseg z zahtevo 
«superpreiskovalca» Coxa, naj ne 
bodo zasedanja komisije javna, zla
sti pa še, naj jih ne prenašajo po 
radiu in televiziji. Ervin je odloč
no zavračal to zahtevo in kaže. da 
bo moral o spnru odločati zvezni 
sodnik.

Izvedelo se ie tudi, da številne 
ameriške izvenoarlamentame sku
pine pripravljajo za 16. junij, dan 
aretacije republikanskih vohunov v 
palači Watergate, veliko manifesta
cijo. Manifestanti se bodo zbrali 
pred omenjeno palačo, čeprav je

demokratska stranka takoj po vo
hunskem primeru premestila svoj 
osrednji sedež drugam.

Nasprotja med 
Korcjama

SEUL, 11. — Dva dni pred na
povedanim sestankom med ravnate
ljem južnokorejske obveščevalne 
službe Lee Hu - Rakom in podpred
sednikom severnokorejskega mini
strskega sveta Pak Sung - Chulhom 
v Seulu je Severna Koreja spet za
čela svoje protiseulske propagand
ne oddaje. Ob meji med obema 
Korejama so se danes ponoči nepri
čakovano spet «oglasili» zvočniki, 
ki jih je dala namestiti pjongjar.- 
ška vlada takoj po zaključku ko
rejske vojne. Te oddaje so bile 
prekinjene pred sedmimi meseci po 
sporazumu, ki sta ga Lee Hu 
Rak in Pak Sung - Chull podpisala 
novembra lani v Pjongjangu.

Doslej še ni znano kakšne posle
dice bo imela nepričakovana se
vernokorejska poteza. Kaže pa, 
da tiči vzrok ponovnih protiseul- 
skih propagandnih oddaj v dejstvu, 
da Seul ni spoštoval nekaterih do
ločil omenjenega sporazuma.

slabšanja stanja glede pridelka teh 
osnovnih živil v Severni Ameriki 
ter na Daljnem vzhodu — je de
jal Boerma — bi utegnilo priti do 
hudega pomanjkanja žitaric na sve
tovni ravni. Od danes do konca 
septembra bomo živeli v negoto
vosti*.

Po mnenju generalnega ravnatelja 
FAO je treba pripisati to pomanj
kanje živil hudi suši in raznim sla
bim vremenskim razmeram. K temu 
je treba dbdati počasno rast kmetij
ske proizvodnje posebno v zaostalih 
državah, kjer pa prebivalstvo na
rašča na presenetljiv način. Na 
koncu je treba dodati še monetarno 
krizo v zahodnjih državah ter po
jav inflacije, ki jo spremlja.

Brez dvoma niso ne suša in niti 
slabe vremenske razmere glavni 
vzrok pomanjkanja živil, je razvidno 
že iz samega poročila generalnega 
ravnatelja FAO. Ta kriza tiaja že 
dvajset let ter jo je treba oči
tno povezati z družbenim ustrojem 
na zahodu, ki je popolnoma prepu
ščen stihiji tržnih odnosov. Kot je 
znano, v ZDA celo še sedaj pla
čujejo odškodnino lastnikom, ki ne 
obdelujejo svojih polj, zato da bi 
obdržali visoko raven cen kmetij
skih proizvodov. Glavni krivec se
danjega stanja niso torej suša in 
razne vremenske razmere, temveč 
zgolj lastniško proizvajalni odnosi.

V tem smislu je govoril tudi 
Boerma, ki je poudaril, da ZDA in 
nekatere druge države morejo dela
ti več živil, kot jih v dolo
čenem trenutku porabijo na vsem 
svetu. Vendar pa je ravnatelj FAO 
opozoril, da bi se utegnilo zgoditi, 
tudi upoštevajoč odvišen pridelek 
ter druge činitelje, kot so dobre 
ali slabe letine, nihanje cen in po
dobno, da bi se svet znašel v 
prihodnjem desetletju v vrtincu ne
varnih nihanj razpolaganja z živil
skimi pridelki. Te razmere se u- 
tegnejo še poslabšati zaradi prirast 
ka prebivalstva.

Pred mednarodno organizacijo za 
kmetijstvo se postavljajo torej ze
lo resna vprašanja o katerih bodo 
razpravljali delegati 126 držav, 
članic FAO, na dveletni konferenci, 
ki bo v novembru letošnjega leta.

Na sedanjem zasedanju sveta, na 
katerem je navzoč po 22 letih kot 
opazovalec tudi predstavnik Ljud
ske republike Kitajske, bodo člani 
obravnavali predlog generalnega 
ravnatelja o ustanovitvi mednarod
nih zalog osnovnih živil. Dr. Boer
ma bo nadalje seznanil svet tudi 
z vsemi ukrepi, ki jih je sprejela 
organizacija za ublažitev hudega 
pomanjkanja živil v zahodni Afriki, 
kjer še zdaj razsaja huda. suša.

Na dnevnem redu FAO, ki sedaj 
zaseda v Rimu, bodo ibravnavali 
tudi vprašanje bodočega programa 
organizacije, njen proračun za leto 
1974/75 ter številne druge zadeve, 
ki se tičejo uprave in finansiranja 
te mednarodne ustanove.

'i iji i

V Zagrebu so pred nekaj dnevi odprli mednarodno razstavo naivcev, na kateri razstavlja 200 umetnikov iz
17 držav

PO VRSTI NEVŠEČNOSTI IN OKVAR

Vse naprave vesoljskega laboratorija delujejo pravilno
Kozmonavti so slikali viharje, ki divjajo v ZDA ■ Znan
stveniki pripravljajo izstrelitev druge skylabove posadke
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Arheološko odkrilje 
v Egiptu

KAIRO, 11. — Kipec starodavne
ga egipčanskega dvorjamka, ki je 
bil skoraj 70 let razstavljen v kair
skem muzeju, je «našel glavo* s 
pomočjo izvedencev newyorškega 
Brooklyn Museum. Omenjeni kipec 
predstavlja velikega duhovnika A- 
bo, dvorjanika princese Niktoris. 
Visok je 60 cm in ponazoruje du
hovnika, ko dviga k nebu podobo 
boginje Oziris.

Obglavljeni kipec je bil odkrit le
ta 1904 v nekem skupnem grobu 
templja Kamak v Luxorju. Pred 
tremi leti pa so našlj glavo ko
maj 500 m od kraja, ker je bil 
okrit kipec. Da glava res pripada 
kipcu sta ugotovila prof. Bothmer 
in Patrick Cardon, uslužbenca new- 
yorškega muzeja. Bothmer je bil 
leta 1971 v Egiptu in je slikal in 
točno izmeril najdeno glavo. Te 
podatke je dal nato Cordonu, ki je 
Po dolgem raziskovanju ugotovil, da 
najdena glava pripada kipcu du
hovnika Abe. Cardon trdi, da je 
bil veliki duhovnik najvplivnejši 
dvorjanik princese Niktoris.

HOUSTON, 11. - Po osemnajstih 
dneh nevšečnosti so trije amerisk1 
kozmonavti Conrad. Kervin in Weitz 
končno začeli z znanstvenim delom, 
ki predstavlja najpomembnejši del 
programa skylab. V laboratoriju 
imajo končno ria razpolago dovolj 
energije, ker sta Conrad in Kervin 
razprostrla veliki krili s sončnimi 
celicami, ki zagotavljajo laboratori
ju polovico električne energije, ki 
jo potrebujejo kozmonavti.

Posadka skylaba je posnela ze 
več kot 11.200 slik sonca z naj
močnejšim observatorijem, ki ga je 
človek kdaj poslal v vesolje. Slike 
so zelo jasne zaradi pomanjkanja 
atmosfere. Fotografski aparati, ki 
so usmerjeni proti Zemlji, so tudf 
že posneli 5.500 slik našega planeta 
in njegovih naravnih zakladov. Koz
monavti imajo tudi za danes na

Programu opazovanje in slikanje na
šega satelita, poleg vrste pomemb
nih zdravniških poskusov, s kateri- 
toi bodo skušali ugotoviti kakšne 
posledice ima dolgo bivanje v ve
solju na človeški organizem. Te pos
kuse bo vodil zdravnik Kervin v so
delovanju s kolegi vesoljskega cen
tra v Houstonu.

Med današnjimi nalogami treh 
kozmonavtov je tudi opazovanje 
toočnih neurij, ki divjajo nad juž
nimi področji ZDA. Conrad, Kervin 
in Weitz bodo morali posneti vihar- 
je, ki razsajajo nad Texasom in 
Oklahomo.

Po vrsti nevšečnosti in okvar 
ksže, da vse naprave ameriškega 
vesoljskega laboratorij*’, delujejo 
Pravilno. Znanstveniki menijo, da 
so rešili tudi problem ohlajevalnega

sistema, tako da bodo kozmonavti 
lahko opravili svoje poskuse v pri
merno toplem okolju. Vsekakor pa 
bodo tehniki še nekajkrat preizku
sili delovanje teh naprav.

Medtem ko je posadka skylaba za
poslena z znanstvenimi preizkusi, 
v kozmodromu na Kennedyjevem 
rtu tehniki vesoljske ustanove NA 
SA že pripravljajo raketo, ki bo 
peljala do skylaba drugo posadko 
vesoljskega laboratorija. Odhod je 
predviden za 27. julija in kozmo
navti bodo preživeli v vesolju 56 
dni. Za ta polet so določili Alana 
Beana, Jacka Lousmo in dr. Owena 
Garriotta. Kot je znano bo za to 
posadko poletela do vesoljskega la
boratorija še tretja posadka, ki bo 
tudi preživela v vesolju skoraj dva 
meseca.

Znanstveniki so v nedeljo iz- 
vesoljske ustanove so v nedeljo iz 
strelili majhen radioastronomski sa
telit explorer 49 proti našemu na
ravnemu satelitu. Sonda, ki tehta 
200 kg, bo dosegla svoj cilj v ne
kaj dneh. Avtomatska postaja bo 
stopila na krožni tir okoli našega 
naravnega satelita in bo odprla 
svoje velikanske radijske antene, ki 
merijo 227 metrov vsaka. Naloga 
sonde je «poslušati» nizkofrekven
čne radijske signale, ki jih odda
jajo nebesna telesa. Namen avto
matske postaje ni opazovati lune, 
katero bo uporabila kot «sidro» 
in kot ščit pred radijskimi signali, 
ki jih oddajajo z Zemlje, ko bo 
explorer 49 za našim naravnim sa
telitom .Kaže, da bo tako mogoče 
prvič imeti posnetke vesoljskih ra
dijskih signalov brez motenj.



PRIMORSKI DNEVNIK

ŠPORT ŠPORT ŠPORT

1:1
2:1
2:0
1:2
0:1
1:2
1:0
0:0
0:3
2:1

Arezzo — Bari 
Ascoli — Brindisi 
Brescia — Varese 
Catania — Genoa 
Catanzaro — Perugia 
Cesena — Mantova 
Foggia — Como 
Lecco — Reggina 
Monza — Reggiana 
Taranto — Novara 
LESTVICA: Genoa 51, Cesena in 

Foggia 49, Ascoli 46, Catania 43, Va
rese 40, Brindisi 39, Catanzaro 38, 
Como in Novara 36, Reggiana 35, 
Bari in Arezzo 34, Perugia in Ta
ranto 32, Monza 31, Reggina, Bre
scia in Mantova 30, Lecco 25.

PRIHODNJE KOLO: Bari — Mon
za, Brindisi — Catania, Como — 
Ascoli, Genoa — Lecco, Mantova — 
Brescia, Novara — Cesena, Perugia 
— Taranto, Reggiana — Arezzo, 
Reggina — Catanzaro, Varese — 
Foggia.

A SKUPINA

c:
Belluno — Cremonese 0:1
Trento — Derthona 1:1
Alessandria — Legnano 2:1
Vigevano — Pro Vercelli 0:0
Parma — Rovereto 1:0
Cossatese — Seregno 1:1
Piacenza — Triestina 1:0
Solbiatese — Venezia 1:1
Udinese — Verbania 2:1
Padova — Savona 0:0
LESTVICA: Venezia, Parma in U- 

dinese 50, Alessandria 49, Savona 
41, Cremonese 40, Padova 39, Sere
gno 38, Piacenza 37, Trento in Sol
biatese 35, Legnano 34, Pro Vercel
li, Triestina in Belluno 33, Dertho
na, Cossatese in Vigevano 31, Ro
vereto 30, Verbania 20.

PRIHODNJE KOLO: Venezia — 
Alessandria, Seregno — Belluno, Cre
monese — Cossatese, Legnano — 
Padova, Verbania — Parma, Der
thona — Piacenza, Rovereto — Sol
biatese, Savona — Trento, Pro Ver
celli — Udinese, Triestina — Vige
vano.

Jugoslovanska nogometna 
prvenstva

1. ZVEZNA LIGA
Dinamo — Olimpija 7:3
Bor — Sutjeska 1:0
Čelik —. Partizan 2:2
Borac — Beograd 1:1
Spartak — Sarajevo 4:0
Željezničar — Vardar 3:0
Crvena zv. — Radnički 3:1
Velež — Sloboda 1:1
Hajduk — Vojvodina 7:0
LESTVICA: Crvena zvezda 49, Ve

lež 43, Beograd in Partizan 42, Že
ljezničar 39, Sarajevo 33, Sloboda 
32, Vardar 31, Hajduk in Dinamo 
30, Radnički 29, Vojvodina 28, Bo
rac, Čelik in Bor 26, Olimpija 24, 
Spartak in Sutjeska 23.

PRIHODNJE KOLO: Hajduk - 
Dinamo, Vojvodina — Crvena zvez
da, Radnički — Velež, Sloboda —■ 
Željezničar, Vardar — Spartak, Sa
rajevo — Borac, Beograd — Čelik, 
Partizan — Bor, Sutjeska — Olim
pija.

II. ZVEZNA LIGA — ZAHOD
Zagreb — Split 0:3
Rijeka — Trešnjevka 7:1
Šibenik — Maribor 2:3
Jedinstvo — Rudar (T) 5:2
Segesta — Karlo vac 0:0
Varteks — Kozara 1:2
Sloboda — Mura 3:1
Istra — Rudar (L) 1:0
Mercator — Orijent neodigrana 
LESTVICA: Zagreb 52, Maribor 

48, Rijeka in Karlovac 46, Šibenik 
in Mura 34, Orijent in Kozara 32, 
Varteks, Istra, Segesta in Merca
tor 30, Jedinstvo 29, Split 28, Rudar 
(L) 27, Sloboda 26, Trešnjevka 22, 
Rudar (T) 16.

PRIHODNJE- KOLO: Mercator — 
Zagreb, Orijent — Istra, Rudar (L) 
— Varteks, Kozara — Sloboda, Mu
ra — Jedinstvo, Rudar (T) — Se
gesta, Karlovac — Šibenik, Mari
bor — Rijeka, Trešnjevka — Split.

NOGOMET . F A SKUPIM C LIGE AVTOMOBILIZEM IPO ODSTOPUFERRARIJEV NAMIZNI TENIS V SOBOTO IN NEDELJO NA BLEDU

Položaj Triestine 
še vedno negotov
V Piacenzi so si Tržačani zapravili točko, ki bi 
jim zagotovila matematično rešitev pred izpadom

mm

Piacenza — Triestina 1:0
PIACENZA: Lazzara, Ballotta,

Cornaro, Guidetti, Fagan, Avere, 
Rossi, Burlando, Vastola, Meravi- 
glia, Migliorati.

TRIESTINA: Cantagallo, De Ga- 
speri, Sabbadin, Macchia, De Luca, 
Shichilone, Vastini, D’Alessi, Ber- 
toli, Brusadtelli. Zamparo (-Oggian).

STRELEC: Guidetti v 19. min.
SODNIK: Zacchetti iz Milana.
V prdzadnjem prvenstvenem sre

čanju si je Triestina zapravila to
čko, ki bi ji dala matematično go
tovost, da bo še nastopala v C ligi. 
Tržačani bi se morali sicer rešiti, 
vseeno pa bo treba počakati do 
nedeljskega srečanja z Vigevanom.

V Piacenzi so gledalci prisostvo
vali lepi igri le prvih dvajset minut, 
ko so domačini stalno nepadali in 
ogrožali Cantagallova vrata. Ko pa 
je v 19. minuti Guidetti dosegel gol 
za svoje moštvo, je bilo lepe igre 
konec. Domačini so se zadovoljili 
z golom prednosti in so ga le bra
nili, saj so nekje na sredini lestvice, 
gostje pa niso znali reagirati, saj 
niso imeli v napadu nikogar, ki bi 
bil sposoben streljati v vrata., še 
najbolj delaven je bil Oggian, ki je 
v drugem polčasu prevzel Zamparovo 
mesto. Ta igralec ne predvaja kdove 
kako lepe igre, je pa zato toliko bolj 
učinkovit. S svojo hitro igro je stal
no ogrožal nasprotno obrambo, toda 
sam je ni mogel prebiti nasprotni
kove. Poleg Oggiana se je izkazal še 
D’Alessi s svojimi točnimi akcijami 
in podajami, le da je bil tokrat 
nekoliko preveč neokreten in poča
sen. V obrambi se je izkazal «prosti» 
Macchia, medtem ko je bil Canta
gallo še enkrat tisti, ki je svoje 
moštvo rešil hujšega poraza, saj je 
v začetku temke rešil nekaj nevar
nih strelov, parkrat pa je tudi 
njega rešila vratnica.

Dan pred koncem prvenstva se na 
vrhu lestvice nahajajo tri ekipe. 
Venezia je remizirala proti Solbia- 
teseju, Udinese je doma premagal 
zadr.jeuvrščeno Verbanio, Parma pa 
je zmagala v Roveretu. Točko zao
stanka pa ima Alessandria. ki bo 
v nedeljo igrala proti Ver.ezii. Kdo 
bo šel v B ligo? še najlažje delo 
bo imela v nedeljo Parma, ki bo 
igrala proti že obsojeni Verabanii, 
medtem ko bodo nastopili Videmčani 
proti Pro Vercelliju na nevtralnem 
igrišču (v Leccu?).

Na dnu lestvice je položaj še 
vedno zapleten. V. D ligo. bi moral 
poleg Verbanie še Rovereto. .medtem 
ko je treba iskati tretjega kan
didata v trojici Vigevano (ki igra 
v Trstu) — Cossatese — Derthona. 
Vse kaže da je Triestina dokončno 
rešena in ji bi v nedeljo zadosto
vala le točka, ki jo bo morda dobila 
proti Vigevanu, ki bo prišel v naše 
mesto z upanjem, da se bo rešil.

Radi

KOŠARKA
RIO DE JANEIRO, 11. — V zad

njem kolu mednarodnega košarkar
skega turnirja je Jugoslavija pre
magala ZDA s 71:65 (35:32), v dru
gi tekmi pa je Italija premagala 
Brazilijo z 68:67 (38:32). Prvo me
sto je osvojila Brazilija, ki ima ena
ko število točk kot Jugoslavija. Ju
goslovani niso namreč hoteli odigra
ti podaljškov tekme zaradi pristran
skega sojenja. Tretje mesto je pri
padlo ekipi ZDA, četrta pa je Italija.

SPEEDWAY
LJUBLJANA, 11. — Mariborčan 

Vlado Miler je osvojil prvo mesto 
na 3. dirki za državno prvenstvo 
Jugoslavije v speedwayu, ki jo je v 
Zgornji šiški priredil AMTK Lju
bljana. Po tej tekmi vodi na skupni 
lestvici Mariborčan Kekec s 40 toč
kami, drugi pa je včerajšnji zma
govalec Miler (38).

Zmagoslavje Francozov Sokol presenetljivo odpravil Olimpijo
na dirki v Le Mansu
Pescarolo je že drugič zmagal na tem tekmovanju

LE MANS, 11. — Francoska dvo
jica Pescarolo — Larousse je zmaga
la na štiriindvajseturni avtomobilski 
dirki v Le Mansu. Francoza sta na 
vozilu znamke matra popolnoma pre
gazila svoje konkurente, med kateri
mi so bili najhujši predstavniki Ferra- 
rija, ki so imeli do polovice dirke 
vodstvo v svojih rokah ter vodili z 
več krogi prednosti. Toda zaradi raz
nih okvar sta morala najprej odsto
piti vodeča Reutemann m Schenken, 
nato pa je precej zaostala dvojica 
Ickx — Redman. Edini ferrari, ki je 
delal Francozoma na matri težave je 
bil Merzariov, ki je popustil šele v 
zadnjih urah dirke, potem ko je bil 
stalno v vodstvu. Ickx, ki je po 
dvanajstih urah dirke gladko vodil, 
je tri ure pred koncem tekmovanja 
opustil dirko zaradi okvare na motor
ju, Pescarolo in Larousse sta tako 
imela odprto pot do zmage, saj niso 
bila druga vozila sposobna, da bi 
jima ogrožala prvo mesto. Ferrariji 
so v Le Mansu doživeli hud poraz, 
kot ga niso že dolgo in to po hudem 
in ostrem boju s francoskimi vozili. 
Tekmovanje je bilo napeto od prve

do zadnje ure, saj se je v vsakem 
krogu pripetilo kaj novega, kar je 
navdušilo približno petsto tisoč gledal
cev, kolikor jih je po približnih ra
čunih prisostvovalo dirki.

Uradna lestvica:
1. matra — simca (Pescarolo — La

rousse), ki sta v 24 urah prevo
zila 355 krogov s poprečno hi
trostjo 202,2 km na uro

2. ferrari 312P-3 (Merzario — Pace) 
6 krogov zaostanka

3. matra — simca (Jabouille —
Jaussaus) 24 krogov zaost.

4. porsche — carrera (Muller — Van 
Lennep) 27 krogov zaost.

5. porsche 908-3 (Herr.andez — Che-
neviere) 36 krogov zaost.

Po osmi vožnji je skupna lestvica 
za svetovno prvenstvo tovarn na
slednja:
1. Ferrari 110 točk; 2. Matra 84;
3. Porsche 82; 4. Lola 64; itd.

na turnirju za «2. pokal Julijskih Alp»
0 •

Med posamezniki so bili najboljši igralci iz Slovenije

NOVI SAD, 11. — Mladi atleti 
Olimpije so na zveznem pokalu v 
Novem Sadu osvojili drugo mesto z 
malenkostnim zaostankom za Crveno 
zvezdo.

(Od našega posebnega dopisnika)
BLED, 11. — Drugemu mestu 

zganiškega Krasa se je pridružilo 
še tretje mesto nabrežinskega 
Sokola. Košuta, Pertot in Peterlini 
so v malem finalu povsem nepri
čakovano premagali ljubljansko 
Olimpijo in si s tem zagotovili po
kal za tretje mesto. Tega uspeha 
nismo pričakovali in je bil zato 
zelo dobrodošel. V tem srečanju 
je ponovno zaigral dobro Boris Ko
šuta, ki je premagal Mikelna in 
Čadeža. Oba, predvsem pa Mikeln, 
sta zelo dobra igralca in pred za
četkom srečanja nismo mogli pred
videti takega rezultata. Košuta pa 
je zaigral zagrizeno in odpravil 
nasprotnika z igro. pri kateri so 
odločali živci, saj je bila tehnična 
razlika med igralcema zelo majhna. 
Lahko bi celo rekli, dia je Mikeln 
boljši igralec, vendar pa njegova 
igra ni prišla do izraza.

Če se povrnemo k polfinalnim 
srečanjem, moramo takoj povedati, 
da je Ferlach premagal Olimpijo 
s tesnim 5:4. Ljubljanske barve 
so branili Mikeln, Kastelic in Ke-

......................................... .................................................................................................................................................................. .

IZREDEN USPEH LONJERSKIH KOLESARJEV

Macarol prvi (sekundo pred Billatom) 
ekipno drugo mesto za Lonjercem

Bonano se je uvrstil na peto mesto, Maver na deveto, 
Vižintin pa na petnajsto - Izjave nekaterih kolesarjev

Adrijan Macarol je v nedeljo konč
no vendarle zmagal. Potem ko je 
zasledoval prvo mesto že ves mesec, 
se mu je namera posrečila v nede
ljo po kraških cestah, kjer je s se
kundo prednosti zmagal pred močnim 
kolesarjem iz Veneta Billatom Laci- 
niom. Poleg Macarolovega prvega me
sta pa so kolesarji Adrie odnesli se 
peto (Bonano), deveto (Maver) in 
petnajsto mesto (Vižintin).

Dirka na kronometer, ki jo je pri
redil tržaški kolesarski klub Gen- 
tlemen, se je odvijala na progi Op
čine —Prosbk-^ Gabrovec — šem 
polaj — Gabrovec — Križ -- Nabre
žina ter je bila precej naporna, saj 
pi manjkalo valovitega terena. Ma
carol je zmagal s poprečno aitrostjo 
skoraj 43 km na uro, kar ni prav 
malo na takem terenu. Lonjerski ko
lesar je bil stalno v vodstvu ter je 
imel na polovici proge osem sekund 
prednosti pred predstavnikom :z Pa
dove, ki je do cilja nadoknadil se
dem sekund, manjkal pa mu je 
končni sprint, s katerim bi lahko

ugnal tržaškega kolesarja.
Nastop lonjerskih kolesarjev je bil 

pozitiven pod vsakim pogledom, saj 
so še enkrat dokazali, da so ekip
no najboljši v deželi in so letos na 
vsaki dirki med najnevarnejšimi tek
meci za končne zmage. Poleg Ma
carola se je tokrat odlično odrezal 
Bonano, ki se je na svojem terenu 
dobro znašel in dal vse od sebe. 
Njegovo peto mesto dokazuje, da bi 
tudi v prejšnjih dirkah z nekoliko 
več športne sreče zasedel prva me
sta. četrto mesto je zgubil le za 
dve sekundi; drugače bi Adria lahko 
odnesla se ekipno zmago, ki je la- 
ko šla padovskim predstavnikom. De 
veto mesto Maverja dokazuje, da je 
ta kolesar, kljub svojim letom, še 
vedno kos precej mlajšim konkuren
tom, ki so se na tako naporni pro
gi, kot je dirka na kronometer, ko 
je treba dati vse od sebe, slabše 
uvrstili. Vižintin pa je zasedel petnaj
sto mesto: «Lahko bi se bolje uvr
stil, toda taka vrsta dirk ni primer
na zame, saj lahko vzdržim le pei

— šest kilometrov, nato pa mo
ram počivati, kar pa si v tekmo
vanju na kronometer ne bi smel pri
voščiti. Poleg tega pa še vedno ob
čutim bolečine v želodcu, zaradi če
sar sem moral pred leti odložiti kolo*.

Eugenio Bartoli je bil med naj
starejšimi kolesarji na nedeljski dir
ki. Kljub svojim skoraj 55 letom je 
zasedel enajsto mesto: «Macaroi je 
odličen kolesar, ki bi se moral še 
marsičesa naučiti, predvsem pa iz
piliti svojo tehniko. Z nekoliko večjo 
izkukšnjo bi zadal Billatu, speciali
stu v dirkah na kronometer, več
ji zaostanek, zase pa lahko trdim, da

KOŠARKA -•■•/-'vi NA TEKMOVANJU VDF

Uspeh Bora nad Poletom 
v zadnjem kolu turnirja
Jutri v nabrežinski telovadnici finalni del srednješolskega prvenstva

Arezzo — Bari X
Ascoli — Brindisi 1
Brescia — Varese 1
Catania — Genoa 2
Catanzaro — Perugia 2
Cesena — Mantova 1
Foggia — Como 1
Lecco — Reggina X
Monza — Reggiana 2
Taranto — Novara 1
Solbiatese — Venezia X
Giulianova — Lucchese 1
Sambenedettese — Spal X
KVOTE:
13 — 18.725.400 lir
12 — 268.000 lir

1 II i I pt
1 - 1. Auk (ZDA) X

2. Cortese d’Asti 1
2 — 1. Baikonur X

2. Jimmv 1
3 — 1. Trombetta 1

2. Original X
4 — 1. Lexington X

2. Francoforte X
5 — 1. Duido X

2. Rio Doro 1
6 — 1. Odessa 1

2. San Domingo 1
KVOTE:
11 — 518.086 lir
10 — 49.700 lir

TACEN, 11. — Na 21. mednarod
nem kajakaškem tekmovanju «Taccn 
73» je med kanuji zmagala dvojica 
Masle — Erjavec. Tekmovanja se 
je udeležilo 132 kajakašev in kanui
stov iz šestih držav. Veliko zanima
nje je vladalo tudi za nastop doma
čina Hočevarja v kategoriji C-l, ki 
je z lepo in drzno vožnjo zasedel 
drugo mesto.

TURNIR VDF
Inter 1904 je osvojil prvo mesto 

na košarkarskem turnirju za letnike 
1957 in mlajše, ki se je zaključil v 
soboto na Opčinah ter ga je prire
dilo društvo Villaggio del Fanciullo. 
V zadnjem kolu je bil na sporedu 
tudi slovenski derbi med Borom in 
Poletom.
Bor — Polet 62:44 (25:17)

BOR: Žerjal, Ražem 14, Vatovec 
14, Bruno Furlan 9, Volk 2, Edi Ko
šuta 23, Perco, Mazzucca, Parovel
1, Igor Košuta, Renato Furlan in 
Race.

POLET: Daneu, Kalin, Rudi Tau- 
čer, Marko Sosič 6, Loris Tavčar 4, 
Edi Sosič 29, Ferluga.

SODNIKA: Lai in Gilleri (Trst).
PET OSEBNIH NAPAK: Kalin.
Slovenski peterki nista zadovolji

li s prikazano igro. Na obeh stra
neh je bilo vse preveč napak, konč
no pa sta se le razigrala Edi Ko
šuta in Edi Sosič. Ekipi sta prika
zali nekoliko boljšo košarko.

Bor je zmagal, ker je imel na raz
polago več menjav in višinsko pred
nost. Poletovci so tako zdržali le 
prvi polčas, z odličnim Edijem So
sičem. V drugem delu srečanja pa 
so bili igralci vidno utrujeni in vsak 
odpor je bil zaman.

IZIDI DRUGEGA SREČANJA: In
ter 1904 — VDF 72:27.

KONČNA LESTVICA: 1. Inter 6,
2. Bor 4, 3. Polet 2, 4. VDF 0.

SREDNJEŠOLSKO
PRVENSTVO

Jutri bo v telovadnici v Nabreži
ni finalni del srednješolskega prven
stva, ki ga je letos priredil športni 
krožek srednje šole s Proseka.

Spored tekmovanja je naslednji:
14.30 finale za 5. in 6. mesto:

Rojan — Nabrežina
15.30 finale za 3. in 4. mesto:

Prosek — Sv. Ivan
16.30 finale za 1. in 2. mesto:

Opčine — Sv. Jakob
Kako je košarka priljubljena med

našimi dijaki, nam jasno prikazuje 
to prvenstvo, ki je bilo tako zaradi 
števila udeležencev kot zaradi ka
kovosti tekem uspešno. In še ne
kaj predvidevanj:

Rojan — Nabrežina: srečanje bi 
moralo biti precej izenačeno. Nabre- 
žinci bodo nastopili na lastnem igri
šču, Rojančani pa se bodo hoteli s 
Kračičem in Udovičem na čelu od
dolžiti za nepričakovan poraz proti 
Sv. Ivanu in tako zasesti peto mesto.

Prosek — Sv. Ivan: Prosečani so 
favoriti, saj so startali v tem prven
stvu celo na končno zmago, proti 
Opencem pa jim je šlo vse narobe. 
Jim bodo Mazzucca in drugi delali 
težave?

Opčine — Sv. Jakob: Prepričanje 
v končno zmago bi lahko košarkar
je Sv. Jakoba drago stalo. Openci, 
s kapetanom Valterjem Sosičem, i-

majo že take košarkarske izkušnje, 
da bi lahko premagali tudi Furla
na in druge.

b. 1.

Igralka ljubljanske Olimpije Veisiov 
škova prejema pokal za prvo mesto

HAMBURG, 11, — Jugoslovanska 
prvakinja Jaušttvčeva je osvojila 
odlično drugo mesto na medna
rodnem teniškem turnirju v Ham
burgu. V finalnem srečanju je klo
nila zahodr.onemški igralki Winken- 
sovi s 4:6, 7:5, 5:7. Poraz je zakri
vila pravzaprav sama, saj je nare
dila kar osem dvojnih napak pri 
serviranju. Adrijan Macarol

sem se dobro odrezal. Več pa sem 
pričakoval od Vižintina*.

Milan Čok je sledil na vseh 26 ki
lometrih poti Macarolu in ga bodril: 
«Prepričan sem, da bi Macarol pri
dobil še nekaj sekund, če bi znal 
pravilno prijeti ovinke, saj je bila 
proga idealna zanj». Pa še mnenje 
Lavinia Billata: «Po prihodu na cilj 
sem bil presenečen, saj sem bil pre
pričan, da sem zmagal. Ko bi zao
stal vsaj deset sekund, bi se lahko 
prej potolažil. Toda le sekunda zao
stanka je prehpd. pdarec zame Do 
volj bi bilo, da bi nekoliko močne
je pritisnil na pedale v zadnjih sto 
metrih».

•ir>5! u -f-

' V nedeljo bodo kolesarji Adrie na 
stopili v Padovi v cestni dirki za 
veliko nagrado Cappon, kjer se bo
do znova spoprijeli z brati Billato in 
ostalimi odličnimi kolesarji iz Vene
ta in Lombardije.

Vrstni red na cilju (26 km):
1. Macarol Adrijan (Adria Lonjer) 

36'25” s poprečno hitrostjo 42,835 
km na uro;

2. Billato Lavinio (Zanon Padova) 
36'26" 5

3. Tessari Giuseppe (Zanon Pado
va) 36’54” 3

4. Billato Renato (Zanon Padova) 
36’59”5
Bonano (Adria Lonjer) 37 01 7 
Monteduro (Cottur) 37’05”3 
Grancampi (Cottur) 37'07"1 
Chiavotti (Friul Stella Pers) 
37T5"6
Maver (Adria Lonjer) 37’15”6 
Bergamo (Treviso) 37’49”2 
Vižintir; (Adria Lonjer) 38’16”7

Startalo je 40 kolesarjev v zastop
stvu 13 klubov iz Trsta, Furlanije in 
Benečije.

Radi

NAMIZNI TENIS *

LJUBLJANA, 11. — Moška ekipa 
Olimpije je že kolo pred koncem 
namiznoteniškega moškega prvenstva 
1. zvezne lige osvojila naslov pod 
prvaka. V Novem Sadu je namreč 
premagala Vojvodino s 5:3. Barve 
Olimpije so zastopali Vecko, Korpa 
in B. Rak. Prvak je tudi letos 
zagrebški Vjesnik, pri katerem na 
stopajo Stipančič, Šurbek in Čordaš. 
Zagrebčani so tudi evropski klubski 
prvaki.

rec in nikakor si ni mogoče razla
gati takega neuspeha. Olimpija je 
lani zmagala in tudi letos je raču
nala na prvo mesto. Če bi zgubila 
z Neunerjem bi bilo to razumljivo, 
saj razpolaga slednji z močnimi 
igralci; Ferlach pa je ekipa, ki bi 
ne smela delati preglavic Ljubljan
čanom. Igralci Olimpije pa so se 
popolnoma zmedli in še čudno, da 
so osvojili štiri točke.

Srečanje mladinskih reprezentanc 
treh dežel je bilo skrajno nezanimi- 

. Nastopili so slabi igralci in 
igra se je vlekla v nedogled. Tur
nir se je tako zaključil v poznih 
nočnih urah. Zmagala je Slovenija, 
ki pa seveda ni predstavila ekipe, 
ki je nastopila na nedavnem med
narodnem prvenstvu Avstrije, am
pak rezervno postavo. Premoč Slo
venije, torej, obenem pa nezadovo
ljiva igra vseh reprezentanc, ki 
ne daje mnogo upanja za izbolj
šanje ravni te športne panoge na 
Koroškem in v F - JK.

V nedeljo je bil na sporedu tur-- 
nir posameznikov, ki so nastopili 
v konkurenci članov, članic in mla
dincev. Raven igre je bila nekoliko 
boljša kot v soboto, kar velja za 
vse turnirje. Levji delež so seve
da pobrali domačini, saj so igralci 
iz Slovenije osvojili tri prva, tri 
druga in dve tretji mesti.

Med mladinci so tokrat nastopili 
najboljši igralci iz Slovenije. Zma
gal je Ramovž po zanimivem in 
napetem finalnem srečanju z Boja
nom Rakom, ki je veljal za favo
rita. Oba igralca sta pokazala dokaj 
moderno igro, Rak pa je bil bolj 
umirjen in pozna se mu, da je 
navajen na zahtevna tekmovanja. 
Tokrat pa to ni zadostovalo, saj je 
bil Ramovž v res odlični formi in 
se je posluževal bliskovitih na
padov in protinapadov, s katerimi, 
je večkrat ukanil nasprotnika. V 
tej kategoriji je zastopal Sokolove 
barve le Walter Pertot, ki je v os
mini finala zgubil s Serakom.

V ženski konkurenci je tekla bor
ba za prvo mesto med Verstov- 
škovo in Kalanovo. Zmagala je 
Verstovškova in to s čistim 3:0. 
Ti dve igralki sta se v zadnjem

času že večkrat srečali in Ve 
škova je tradicionalna zmago 
dvobojev. Kljub temu pa J® ^ 

zanimivo-

jih v
finalno srečanje 
sta pokazali predvsem _ 
njene top-spin udarce, ki 

večinoma ne W 
Na Bledu ni bilo Miličeve.
Italiji ženske večinoma ne P°^! 
Na Bledu ni bilo Miličev 
je po sobotni poškodbi vrniila domov 

na
in verjetno ne bo nastopila ^ 
nedeljskem turnirju za «Jaar 
pokal» v Pescari. „nnre-

Med člani je že drugič zapo _ 
doma zmagal igralec Olimpije 
stolic, ki je v finalu premaga . 

Gumilarja (Sobota). i0dega Gumilarja (Sobota)._ iu_ .
Čanje pa je bilo na poprečni 
saj sta bila oba igralca zelo 
jena. Polfinalni tekmi, kjer s 
venca odpravila Thalerja ® 
chterja (oba Neuner), šta bi 
reč zelo utrudljivi. Korošca s . 
gosto poslužujeta 
ki zahte. a od nasprotnika mnog
premikanja ob zeleni mizi m

obrambne igre'
m

zato

sta se predstavila finalista 
sklepno srečanje precej utrl^ njrja 

Govoriti o uspehu tega tu 
je zelo težko. Organizacija
precej poprečna in vtis sirlc! -rM&. 
da je bila precej 
Pomanjkljivosti so bile Pre ,. s 
pri prevajalski službi, pa “ be. 
sodniki je bilo marsikaj n ^ 
Vsekakor se nam zdi, da Je^ 
edina napaka pravzaprav v bn0 
kraja. Bled je namreč P°roJ"goii 
turistično središče, kjer ze bge 
gostov od vsepovsod. Igralci ^ 
znašli sredi tega vrveža in, 
prišlo do pravega stika mod J ,e 
ni bilo torej tiste združitve, g3 
bila razlog za organizacijo 1 
turnirja. .fpSta-

Glede na uradni del 1ma®bjčaj' 
cije moramo omeniti poleg ^j
nega nagrajevanja po 
tekmovanj, ki je potekalo v 
simpatičnem vzdušju, še sPrh>jne 
ki ga je priredil predsednik ou . _

zel° 
sprej®;111: 

sobeRadovljiva Stanko Kajdiz v 
to v blejskem hotelu Golf. 
so se udeležili številni predsta 
športnih oblasti, prisoten Pa J . , 
tudi italijanski generalni konz 
Kopru Onofrio Messina. ^

Bojan Brezig

5.
6.
7.
8.

9.
10.

15.

Podpredsednik deželnega odbora FITcT M. Puppin izroča Borisu 
pokal za 3. mesto v moški ekipni konkurenci

IZIDI BLEJSKEGA TURNIRJA
MOŠKI EKIPNO

Kvalifikacije:
Skupina A: Olimpija — Ricreatori 

Trst 5:0; Olimpija — Volkendorf 5:1; 
Vclker.dorf — Ricreatori 5:0.

Skupina B: Ferlach — CUS Trst 
5:1; Ferlach — Jesenice 5:0; CUS 
Trst — Jesenice 5:4.

Skupina C: Sokol — železničar No
va Gorica 5:1; Sokol — KAC Elemen- 
tar Celovec 5:2; Železničar — KAC 
Elementar 5:4.

Skupina D: Neuner — Julia 5:0; 
Neuner — Semedela 5:0; Semedela 
— Julia 5:0.

Polfinali:
Ferlach — Olimpija 5:4
Neuner — Sokol 5:0

Mali finale:
Sokol — Olimpija 5:2

Finale:
Neuner — Ferlach 5:1

Postave finalistov:
SOKOL: Košuta, Pertot in Peterlini. 
OLIMPIJA: Mikeln, Kastelic, Kerec,

......................... ............................................................ ..................................................................................................imun.................... .............................................................................................m......................... .............................................................»m...........«•»•■••............................................................................................

10. TURNIR PRIJATELJSTVA V GRADEŽU
NOGOMET i --

Gladka zmaga reprezentance jugozahodne Nemčije
V finalu za tretje mesto je Slovenija premagala Furlanijo-Julijsko krajino
V nedeljo zvečer se je v Gradežu 

končal 10. tradicionalni nogometni 
«Turnir prijateljstva*. Na tem tur
nirju nastopajo mlade reprezentan
ce Koroške, Furlanije - Julijske kra
jine, jugozahodne Nemčije in Slo
venije. Mladim nogometašem Slove
nije letos v Gradežu ni uspel tak 
podvig kot pred štirimi leti. Letos pa 
so vsekakor dosegli boljši uspeh kot 
na zadnjih dveh nastopih. Reprezen
tanca Slovenije se je morala zado
voljiti tako predlanskim kot lani z 
zadnjim (četrtim) mestom. Letos so 
bili predstavniki Slovenije tretji in 
z vsaj malo športne sreče bi lahko 
igrali v fnalu za prvo mesto z od
ličnimi Nemci.

V prvem izločilnem srečanju sta 
se v soboto pomerili Koroška in 
Slovenija, Tekma ni Pila posebno 
zanimiva. Edini zadetek je padel v 
trideseti minuti prvega polčasa in

to predvsem po zaslugi nepazljive
ga vratarja slovenske reprezentan
ce Betona. Korošci so pridobljeno 
prednost skrbno čuvali do konca 
tekme.

Odlični Nemci so nasuli nogome
tašem naše dežele nič manj kot pet 
golov. Častni gol so dosegli tudi do
mačini toda nasprotn k ,;e že na 
samem začetku pokazal vse svoje 
vrline. Jugozahodni Nemci so se 
predstavili kot dobri poznavalci no
gometne tehnike ter izredno uigra
na enajsterica Bili so vsaj za raz
red boljši ne samo od tega nasprot
nika ampak od vseh reprezentanc.

Tekma za tretje mesto med Slo
venijo in Furlanijo Julijsko kraji
no je bila zelo izenačena, predvsem 
v prvem polčasu. Po tridesetih mi
nutah je rlnmač-] ekipa nepričaknva 
no povedla po zaslugi Vendrametta, 
ki je z nizkim strelom iz razdalje

osemnajstih metrov presenetil vra
tarja gostov Tico. Varovanci tre
nerja Perhariča so izenačili v dva
najsti minuti iz enajstmetrovke.

V listo strelcev se je vpisal Pirc. 
Drugi polčas je potekal v premoči 
Slovencev, ko je vratar Furlanije - 
Julijske krajine ubranil tudi nemo
goče žoge. Razigrani gostje so stal
no oblegali njegovo svetišče, toda 
do zadetka ni prišlo prav po zaslugi 
izrednega Valente. Do spremembe 
l.: prišlo niti po odigranih dveh po
daljških. Potem so prišle na vrsto 
ena;stm:trovke. Po petih strelih na 
vsaki strani in štirimi zadetki se 
je neve 'rina izenačenost nadalje
vala. Prvi dodatni strel je končno 
le prinesel odločitev. Piccolo je žo- 

zagnal v aut, pri Slovencih pa je 
Sabo potresel mrežo in postavil 
končni izid 6:5 v korist lastne ekipe.

Tekma za prvo mesto je bila igra na->

mačke z mišjo. Nemci so takoj po
tešili težnje Korošcev z dvema go
loma na samem začetku. Prvi pol
čas se je končal s 3:0. V drugem 
delu sta obe enajsterici dosegli še 
po tri zadetke.

Organizacija turnirja je bila brez
hibna. Za to gre velika zasluga 
predsedniku deželne nogometne zve
ze Meroiu. Nedeljsko tekmo si je 
ogledal tudi konzul SFRJ v Trstu 
Tepavac.

Za konec še izjava trenerja slo
venske reprezentance Lojza Preha- 
riča: «S tretjim mestom sem zado
voljen. Po tistem kar so pokazale 
druge enajsterice bi z malo športne j Kastelic — Thaler

Čadež, Šircelj in Malnerič. 
Posamezni izidi malega fh,a 
Sokol — Olimpija: pr
Kerec — Pertot 2:0 (16, 1®’’ pe- 

šuta - Mikeln 2:1 (-20, 19, 19A’šutfl 
terlini — Čadež 2:0 (9. 14)1 ^
- Kerec 2:1 (9, -19, 14); jji- 
Pertot 2:0 (20, 19); Peterlini " ^ 
keln 2:1 (-17, 10, 18); Kosu« 
Čadež 2:0 (14, 14).

ŽENSKE EKIPNO
Kvalifikacije:
Skupina A: Kras — KAC L j:j; 

tar B 3:1; Kras - Triglav » %\. 
Triglav B — KAC Elementar juiia 

Skupina B: Olimpija B " n>gf 
3:1; Olimpija B - KAC 0**? A 
A 3:1; Juha - KAC Elementa 
3:1.

Finale za peto mesto:
Triglav — KAC Elementar A 

Finale za tretje mesto: $:l
Julia — KAC Elementar B 

Finale za prvo mesto: 3:®
Olimpija — Kras

TURNIR MLADINSKIH 
REPREZENTANC $ 

Slovenija — Koroška 5:0; Sl g-0.
— Furlanija - Julijska krajin3 ^
Koroška — Furlanija - Julijsa3 
jina 5:1. furl»'

1. Slovenija; 2. Koroška: 
nija - Julijska krajina. -./j

MLADINCI POSAMEZU
Polfinali: 2:®

Ramovž — Gumilar 1'$
Rak — Vinčec 

Mali finale:
Gumilar — Vinčec 

(22, -12, 19)
Finale: j:*

Ramovž — Rak

^ ŽENSKE POSAMEZN0
Polfinali:

Verstovšek — Zakojč P
Kalan — žerovnik 

Mali finale: P
Žerovnik — Zakojč 

(16, 17)
Finale: 3:“

Verstovšek — Kalan '
(19- 12- 8>MOŠKI POSAMEZNA
Polfinali:

sreče zaslužili nastop v finalu. Dru
gi dan so moji nogometaši igrali 
precej bolje. Nemci pa so povsem 
zasluženo zmagali tudi tukaj v Gra
dežu. Njihova ekipa je res odlič-

G. F.

Gumilar — Wachter 
Mali fina V:

Thaler — Wachter 
Finale:

Kastelic — Gumilar 
(17, 19, 16)

t
>>
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Končni obračun 56. mednarodne krožne kolesarske dirke po italiji;

VES LETOŠNJI <6IR0>
I ZNAMENJU MERCKKA

Vodil je od prve do zadnje etape 
Mladi kolesarji stopajo na plan

Največ ji italijanski kolesarski «cir- cem. To je potrdil tudi s svojo zrna-
S se je v soboto v Trstu razšel, 
“račun te dirke (ki je imela letos 

jtopski značaj in je bila dejansko 
0 Prihodu vozačev na italijansko 

s^ernlje že odločena), je dokaj eno- 
av«n: ves «Giro» je potekal v zna

nju Merckxa. Dovolj je če po- 
da je bil prvi na skupni lest-

od prvega do zadnjega dne, kar
k * Pr<
S letu 1927 le še Bindi. Poleg

ie pred njim posrečilo v dalj- 
l-J le*- 1~'" -- "--J
Sčnek —v; zmage je osvojil tudi lest- 

Po točkah, za kombinacijo, pet
še predetapa) je bilo nje- 

. _nag;
^ Molteni

zmagala je tudi njegova e-
,j, ■ urin, Gimondija pa je pu- 
i seboj skoraj za osem minut, 

j^oslej je šestkrat nastopil na «Gi- 
r in to je bila njegova četrta 
% ra Enkrat Pa s0 f?a diskvalifi‘ 

1 zaradi podtaknjenega dopin- 
^k° je tudi vodil na skupni lest-

ljjlerckx je ne le zmagal preprič- 
j..0’. ampak tudi z veliko lahkoto, 
(JJe izredno premeteno izločil iz 
Jjte za prvo mesto najprej vse 
u te nasprotnike, potem pa je vo- 
i,| ^ožno in se ni posebno razbur
il. Piti tedaj, če mu je ta ali oni 
?.ipnil prgišče sekund.

Vk101^ ie kil letos najboljši — 
v- "torckxom, seveda. V začetku je 
|J?J dokaj slabo, kasneje se je iz- 
;3.JSal, bilo je celo videti, da bo 
tj3 ogrožati velikega Belgijca, to-

Dje

je to le bežen privid, 
glin je veliko odkritje letoš- 

sezone. V njem lahko že sluti-
Ntta;

^ odličnega tekmovalca, kateremu 
aj° *e ®e Skušnje. Ta mladi 

ko K°V£dec :'ma pred seboj še veli- 
Oodočnost, zlasti če bo odpravil 
»stih nekaj šibkih točk, ki jih 

v svojem kolesarskem «spore-

N’erk

listih nekaj šibkih točk,
% v svojem kolesarskem

kot je npr. vožnja na krono-
b - ■

tiev. nle je potrdil, da je izredno 
Xj.aren. Morda je imel letos pre- 
V sPoštovanja do Merckxa. Toda 
tij®rah je vozil res odlično in je 
C osvojil veliko gorsko nagrado 
jp* Merckxom).

tik.6 ^laeminck si je izbral za tak- 
hd J^nto: «Drži se najboljših*. To 
v -te uspevalo precej časa, toda 
.vonjih dneh je plačal račun za 

izredne napore. V tolažbo mu 
kaj. stalo 2. mesto na lestvici po toč-

le^za

je bil najboljši med Italija- 
ytotos ni bilo tako.

• Linden je izrazito

gc na zadnjem cilju v Trstu.
Ritter je zopet dokazal, da je od

ličen pomočnik, ki je precej poma
gal Gimondiju do njegovega druge
ga mesta, pa tudi Basso je bil v 
Trstu deležen njegove pomoči.

Motta je ubral zelo koristno tak 
tiko, ki mu je prinesla nemalo za
doščenja Škoda, da mu leta ne do
puščajo bolje izkoriščati njegovih 
taktičnih zamisli.

Take so ocene za nekatere vid
nejše udeležence letošnjega «Gira», 
ki je potrdil, da premoč Merckxa še 
vedno ni načeta; vendar pa se v 
ozadju lestvic že pojavljajo imena 
mladih sil, o katerih- bomo v prihod
njih letih gotovo še precej slišali. 
Na ta imena je postal pozoren tudi 
Merckx sam.

V nedeljo popoldne se je zadnje 
dejanje letošnjega 56. «Gira» odvi 
jalo na tržaški občini, kjer je od
bornik za šport inž. Vittorio Gaspa
rini sprejel 10 dečkov in deklic, u- 
deležencev natečaja za «otroško re-

OB OTVORITVI NOVEGA NOGOMETNEGA IGRIŠČA V REPNU

DOMAČIM IGRALCEM V PRVI TEKMI 
SREČA NI BILA NAKLONJENA

Trebenci so bili bolj izkušeni - Domačini zastreljali dve izredni priložnosti

J§ffr*V' . - t ii,,.. - <'■
V takem vrstnem redu, kot jih vidimo na fotografiji, so se Merckx, Gimondi in Baltaglin razvrstili tudi na 

končni lestvici letošnje 56. mednarodne kolesarske dirke «Giro dTtalias

portažo*. Ti učenci 5. razreda osnov
ne šole in 1. razreda nižje srednje 
šole so sodelovali v tekmovanju za 
najboljšo reportažo ob prihodu zad

nje etape «Gira» v Trst. Zlato zvez
do sta osvojila Simonetta Fumich 
in Oreste Reale, ostali pa so dobili 
srebrne zvezde.

Sprejema se je med drugimi ude
ležil tudi član tržaške redakcije ča
sopisa «La Gazzetta dello šport* dr. 
Italo Soncini.

PO DVEH DNEH PREDAVANJ ZNANIH SLOVENSKIH STROKOVNJAKOV

V nedeljo zaključili seminar ZSŠDI
Voditelji in trenerji mnogih naših društev bi morali številneje obiskovati take tečaje

V nedeljo se je v Dijaškem do
mu v Trstu zaključil seminar, ka
terega je priredilo ZSŠDI. Preda
vatelji Drago Ulaga, Marjan Je- 
ločnik, Branko Elzner, Viktor 
Krevselj in Štefan Filipančič, vsi 
znani slovenski športni strokovnja
ki in pedagogi, so udeležcem se-

česa naučiti*. Če se spomnimo na bo upravičevala organizacijo teh 
kritike in preologe, ki so jih prav j za naš šport zelo pomembnih ak- 
naši nogometni voditelji izrekli ob j cij.
zadnji okrogli mizi na Proseku (in 
nedeljski seminar je bil v veliki 
meri sad prav tedanjih predlogov), 
potem se lahko res upravičeno 
vprašamo: ali je danes prazni-

Bojan Pavletič

TELOVADBA

m-inarja predavali o raznih področ- j no med besedami in obljubami na- 
jih iz nogometa, odbojke, šport- I ših nogometnih voditeljev na eni
ne pedagogike in metodike, orga
nizacije, o etičnih in moralnih 
vprašanjih športa, na sporedu pa 
je bilo tudi nekaj zelo poučnih fil
mov.

Vsi udeleženci so bili enotnega 
mnenja, da je bil seminar izredno 
koristen, seznanili so se z vrsto 
zadnjih novosti ter so spoznali 
razne tehnične in druge elemen
te, ki jim bodo nad vse dobrodošle Steza je imel letos precej smo-K1. uuuu ‘7,™
trenerjev . in vaditeljev so se se
minarja udeležili tudi nekateri 

telesne vzgoje ~ in ~ pd-

*to" »*Pa mu je izdatno pomagal
jptens.

»Itj J'e še vedno edini italijan- 
W“W>stni vozač, ki se lahko u- 
, 0 upre tujcem, zlasti Belgij-

■■'■llltllllllllllllllllllllllllllllHIIHIIIIIIIIIIIII

hvj^^arji Kontovela bodo danes v 
lt,j '*u 1. moške divizije nastopili 
D* -iherta.su iz Trstu. Srečanje bo 

^utovelu ob 19.30.

'boTtu-
di odtoerjen del predavanj.

Čeprav je bil odziv udeležencev 
seminarja v celoti zadovoljiv (gle
de na to, da so to prve take po
budo v našem športu), pa vendar 
ne moremo mimo dejstva,, da so 
nekatera naša posamezna društva 
povsem pozabila na svoje zagoto
vilo, da bodo poslala na seminar 
svoje odbornike in trenerje. Kriti
zirati moramo zlasti vsa naša no
gometna društva (z edino izjemo 
Brega), ki so očividno sodila, da 
se na takem seminarju «ndmajo

“»esto poškodovane Sonje Miliče ve je pokal za 2. mesto 
dvignil Zvonko Simoneta

Kras

strani ter dejanji in stvarnostjo 
v tem športu na drugi strani, 
sploh še mogoče zapolniti? Lahko 
bi tudi postavili vprašanje: kam 
se danes prišteva naš nogometni 
šport? Na to vprašanje bi lahko 
naši nogometni izvedenci in vodi
telji najlepše odgovorili s svojo 
prisotnostjo na seminarju ZSŠDI, 
toda tam jih ni bilo, tekem pa v 
nedeljo tudi ni bilo, da bi bili z 
njimi zaposleni. Vsekakor je ne
prijetno, da je trčba^na take po
jave pokazati s prstom, toda s 
prikrivajočim molkom jih ni mo
goče reševati. Zavedati se mora
mo, da je ves naš šport del naših 
manjšinskih prizadevanj in ima 
zato do njih tudi določene obvez
nosti. Taka obveznost pa je n.pr. 
tudi strokovno izpopolnjevanje.. Te 
obveznosti pa, očividno, mnogi pri 
nas ne čutijo. Zato je naše vpra
šanje o tem, kam se naš nogo
metni šport prišteva, povsem u- 
pravičeno.

Boljša udeležba kot pri nogome
taših je bila med odborniki na
ših društev, kajti del seminarja je 
bil namenjen prav njim. Kljub te
mu pa še daleč ni bila taka, kot 
smo jo pričakovali. Če pomislimo, 
da deluje v naših društvih od 200 
do 300 odbornikov, potem moramo, 
žal, tudi tukaj izreči obžalovanje, 
da velika večina naših športnih 
voditeljev ni čutila potrebe po 
svojem strokovnem izpopolnjeva
nju. Prav dejstvo, da na seminar 
niso prišli pa potrjuje ugotovitev, 
da bj ga bili še kako potrebni.

Zadovoljivo pa sp se odizvali 
odbojkarji, katerih je bilo lepo 
število in jim za to, kar so sli
šali in izvedeli gotovo ni bilo žal.

Seminar se je zaključil s skup
nim kosilom v Dijaškem domu. 
Preden so se udeleženci razšli, se 
je predavateljem zahvalil predstav
nik ZSŠDI, v imenu predavateljev 
pa je izrekel nekaj vzpodbudnih 
misli prof. Drago Ulaga..

ZSŠDI ima v svojem načrtu še 
nekaj podobnih strokovnih tečajev, 
vendar pa bo moralo najprej od 
naših športnih voditeljev dobiti za
gotovilo, da bo udeležba taka, da

SKOPJE, 11. — V glavnem mestu 
Makedonije se je pričelo 27. telo
vadno prvenstvo Jugoslavije. Po 
obveznih likih vodita Brodnik v mo
ški in šijepica-Bajin v ženski kon
kurenci.

MLADINSKE IGRE
Na nedeljskem finalnem odbojkar

skem turnirju mladinskih iger je v 
moški konkurenci Sloga osvojila 3. 
mesto v naši deželi.

Mladinski nogomet 
PRIMORJE - ROSANDRA 2:0

"I" E N IS __ ______ .
NA MP ITALIJE V RIMU

Nastase v finalu 
premagal Orantesa

RIM, 11. — Romun Ilie Nastase 
je zmagal med moškimi posamezni
ki na mednarodnem teniškem pr
venstvu Italije v Rimu. V finalu je 
premagal Španca Manuela Orante
sa s 6:1, 6:1, 6:1.

V moških dvojicah sta Avstralec 
Newcombe in Nizozemec Okker od
pravila avstralsko dvojico Čase — 
Masters s 6:3, 6:2, 6:4.

OLIMPIJSKE IGRE

Sporazum SFRJ-SZ
NOVI SAD, 11. — Predsednik zve

ze za telesno kulturo Jugoslavije 
Hakija Pozderac in predsednik ko
miteja za šport SZ Sergej Pavlov 
sta podpisala sporazum o dolgoroč
nem športnem sodelovanju. V spo
razumu je tudi rečeno, da Jugosla
vija podpira kandidaturo Moskve za 
OI leta 1980..........

Repen — Trebče 0:5
REPEN: Škabar Žarko, Milič Val

ter, Škabar Vojko (d.p. Purič Silve
ster), Šuber, Škrk, Guštin Branko 
(d.p. Marucelli), Škabar Milan, Ška
bar Albin (d.p. Purič Jordan), Gu
štin Egon, Gomizelj (d.p. Milič Ren- 
zo), Guštin Dario.

TREBČE: Kralj Vladimir, Sosič, 
Stojkovič (d.p. Milkovič), Kralj E- 
di, Križmančič, Možina Doro, Kralj 
Boris, Kralj Darko, Čuk, Možina 
Valdi, Kralj Mauro.

STRELCI: p.p. Kralj Darko in 
Čuk; d.p. Možina Valdi in dvakrat 
Križmančič.

SODNIK: Knez.
GLEDALCEV: približno 200.
Ob otvoritvi nogometnega igrišča 

v Repnu sta enajsterici iz Repna in 
Trebč odigrali prvo tekmo na no
vem igrišču. Trebenci so nastopili 
z najmočnejšo postavo. Ker so bolj 
izkušeni so se bolje znašli na igri
šču. Ekipa Repna je bila sestavlje
na večinoma iz igralcev, ki ne igra
jo pri nobenem športnem društvu. 
Rezultat ob koncu tekme pa je le 
prehuda kazen za repenske pred
stavnike, saj so se ves čas dobro 
upirali Trebencem. Škoda, da repen- 
ski napadalci niso imeli sreče, saj 
so naleteli na dobrega vratarja 
Trebencev.

V prvem polčasu so prav Repen
či imeli izredno priložnost z Dari
jem Guštinom. Ta je silovito stre
ljal, a Vladimir Kralj je bil na me
stu. Trebenci so odgovorili in so 
povedli najprej z Darkom Kraljem 
in nato s Ščuko.

V drugem polčasu so spet Treben
ci z Valdijem Možino povečali iz
kupiček. Še ena velika priložnost za 
Repen že minuto pozneje: sodnik je 
dosodil enajstmetrovko, katero je 
streljal kapetan Milan Škabar, a 
trebenski vratar je z lepim posegom 
strel ubranil. Do konca tekme so 
Trebenci še dvakrat povišali in to 
obakrat s Križmančičem.

Po tekmi je bila zakuska, medtem 
pa je župan Guštin obdaroval obe 
ekipi s spominskim pokalom in se 
jima zahvalil za nastop.

BRK

PRED TEKMO Z ITALIJO

Angkži v Turinu
TURIN, 11. — Danes je prispela v 

Turin angleška nogometna reprezen
tanca, ki bo nastopila v četrtek ob 
18.30 proti Italiji. Angleži so prispeli 
iz Moskve, kjer so v prijateljski

tvniiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiititiiiiutiiiiiiiiiiiiiiiaiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiMiuiiiiiiiiiiiiiiiin

NA TURNIRJU ZA «P0KAL PD I. CANKAR»

Dušan Jelinčič utrdil sveje vodstvo
Končno zmago mu ogroža le še U. Koren - Prihodnji teden zadnji brzoturnir

Že četrtič so se slovenski šahisti 
iz zamejstva zbrali v prostorih pro
svetnega društva «1. Cankar*, da bi 
se pomerili ob šahovskih deskah. 
Šahovsko tekmovanje za «Pokal PD 
Cankar* je namreč vrsta petih br- 
zoturnirjev, pri vsakem od katerih 
dobi zmagovalec dvajset točk drugo
uvrščeni šestnajst, tretji štirinajst, 
do desetega, ki dobi le točko. Na 
koncu vseh petih turnirjev se vse 
točke seštejejo.

Že tretjič zaperodoma je prvo me
sto pripadlo Dušanu Jelinčiču, ki je 
osvojil osem točk in pol (v desetih 
partijah). Zgubil je le proti zadnje- 
uvrščenemu Vasiliju Prašlju, kot 
dokaz, da ni nobena točka lahko 
osvojena. Že tretjič zaporedoma je 
drugo mesto osvojil Uroš Koren. 
Tokrat mu je le za las ušlo prvo 
mesto, saj ga je zmagovalec pre
magal v zadnjem kolu. Tretje me
sto je osvojil Zlatko Jelinčič, ki ja 
igral spremenljivo, četrto pa Cveto 
Prašelj, ki je končno zaigral dobro. 
Na peto mesto je nepričakovano 
zdrknil proseški prvak Drago An
tončič, ki je osvojil le polovico mož
nih točk. šesto in sedmo mesto si 
delita Starc (ki je igral pod lastni
mi možnostmi) in Jankovič (ki je

nerazumljivo in nepričakovano zdrk
nil tako nizko na lestvici). Sledijo 
še drugi, zadnje mesto pa je osvo
jil Vasilij Prašelj, sicer edini, ki 
je pramagal zmagovalca.

Lestvica je bila sledeča:
1. Jelinčič D. 8,5 točke, 2. Koren 

8, 3. Jelinčič Z. 6,5, 4. Prašelj C. 
5,5, 5. Antončič 5, 6.-7. Jankovič in 
Starc 4,5, 8. Čuk 4, 9.-10. Regent 
in Tence 3, 11. Prašelj Vasilij 2,5 
točke.

Pred zadnjim turnirjem se je lest
vica po točkah zelo razjasnila. Du
šan Jelinčič je utrdil svoje prvo me
sto z 72 točkami. Z devetimi toč
kami zaostanka mu sledi Uroš Ko
ren, edini, ki mu lahko ogroža konč
no prvo mesto. Po velikem presled
ku sledijo ostali

Skupna lestvica po točkah je sle
deča:

i. Jelinčič Dušan 72, 2. Koren 
Uroš 63, 3. Jelinčič Zlatko 50, 4. 
Jankovič Bruno 44, 5. Prašelj Cve
to 40, 6. Starc Marijan 27, 7. Regent 
Marino 24, 8. Čuk Marij 13, 9. An
tončič Drago 10, 10. Benedetič Fili- 
bert 9, 11. Prašelj Vasilij 8, 12. Ten
ce 7, 13.-14. Milič in Prašelj 2, 15.- 
16. Glavina in Škerlj 1.

Peti in zadnji Cankarjev brzotur
nir bo v petek, 15. t.m. in upajmo, 
da bo tako borben, kot so bili vsi 
turnirji do sedaj.

D. J.

tekmi premagali Sovjetsko zvezo z 
dvema goloma Chiversa.

Sil Alfred Ramsey ima na razpola
go naslednje igralce: 
vratarji: Shilton in Clemence; 
branilci: Nish, Hughes, Storey, Ma- 

daley, MacFarland, Moore; 
vezni igralci: Hunter, Bali, Currie 

in Peters;
napadalci: Keegan, Clarke. Chivers, 

Channon, Summerbee. McDonald in 
Richards.

NOGOMET
BARCELONA, 11. — Nekaj odbor

nikov nogometnega kluba Barcelo
na je odpotovalo v Amsterdam In 
Miinchen, kjer bodo skušali kupiti 
za svoj klub znana nogometaša 
Cruyffa, oz. Miillerja. Oba nogome
taša naj bi prestopila k Barceloni 
po svetovnem nogometnem prven
stvu 1974.

Pred uradno otvoritvijo novega repenskega igrišča je prisotne domačin« 
in goste pozdravil župan Mihael Guštin

i ’ £pHš

Simbolični trak je ob otvoritvi novega nogometnega igrišča prerezal 
predstavnik prefekture dr. Vergone

Nogometni enajsterici Repna in Trebč pred prvo tekmo na novem občinskem igrišču v Repnu

^r.

^ksander 
a/a - Peter

Partizanski
zdravnik 85

-------------------------------- ----------------------- -------------------
bogatega, pa tudi težkega življenja partizanskega zdravnika

ha dan so nadaljevali pot proti štabu V. cone, ki je bila
sj^njaku. Pridružili smo se koloni proletarcev udarnikov, ki 
Cjih Prejšnji dan pregledal. Hodili smo ves dan. Kolona 

arcev je bila organizirana strogo vojaško. Tega doslej se 
videi. Ugajala mi je taka vojaška disciplina. Vsa udarniki 

j« ,lestno izpolnjevali vsa povelja. Nihče ni ugovarjal. Slisa. se 
^.»razumem«, temu je sledil partizanski pozdrav s pestjo ob 
C,ln že je udarnik hitel izpolnjevati postavljeno nalogo. Res, 
tem Sem se njihovemu obnašanju. S kakšno vnemo m navdu- 

se podajajo na pot, kjer jih čakajo le fizična napori, ne-
tote borbe in odrekanja. . , , . ,

,V žtab v. cone smo prispeli že v mraku, se.e drugi dan sem 
nekoliko razgledal, kje smo. Štab je bil na pobočju 

jim °ke kotanje. Stoletne bukve, debele tudi meter m visoke, da 
!-!aj ak°raj ni bilo videti vrhov, so se vzpenjale proti nebu m 
Ca! močno senco. Kljub sončnemu vremenu je bilo dosti 
Vj^10. Štab je bil nameščen v baraki iz tankih bukovih brun.

Paokob so bile ogromne skale, vioke tudi po več metrov,
- - • J--*-.*.* u>i: rn rrtmom .asle 2 mahom da je bil kraj videti še bolj divji m roman- 

5 Nekatere globoke skalne kotanje so bile še polne snega. 
.Jtogih so bili šotori, v katerih so nedaleč stran od štaba 
J** ljudje, ki so pribežali iz doline in tu živeli v varstvu 

P sinov, očetov bratov, ki so bili partizani. Največ je bno

starejših žena in otrok. Ene so šivale in prale partizanom, dru
ge so kuhale, pospravljale po taborišču ali opravljale druga 
dela. Taborišče je bilo lepo urejeno. Imeli so celo stajo, večji 
ograjen prostor, in v njej ovce, ki so jim dajale mleko in meso.

Na štabu cone so takoj poklicali zdravnika, ko so zvedeli, 
da me pošilja komandant Loškega odreda zaradi zdravil. Brž 
sva se spoznala. Zvedel sem, da je tu že nekaj časa, da je štu
dent medicine s partizanskim imenom dr. France (dr. Albin Ši- 
vlc). Na Hrvaško je odšel, ker je tam sanitetnega kadra pri
manjkovalo. Fbslal ga je Glavni štab NOV in PO Slovenije kot 
pomoč.

Drugi dan mi je pokazal bunker, kjer je imel spravljena 
zdravila. Dobro zakamufliran magazin z zdravili je bil malo 
stran od taborišča. Za potrebe vseh enot s področja Gorskega 
kotarja je balo zdravil seveda premalo. Ogledoval sem si zdra
vila in pri tem odkril steklenico, ki je močno dišala po brinjev
cu. Nagnili sem, da pokusim okusno pijačo, in zadnji čas iz
pljunil. Bilo je neužitno, po brinju dišeče eterično olje, ki ga 
je kdo prinesel bog ve zakaj in od kod.

Zdravila, ki jih je imel dr. France, so bila zelo različna. V 
glavnem so jih nabrali terenci pri pristaših našega osvobodil
nega boja. Zato je bilo vsakega zdravila le manjša količina. 
Posebnega kanala, prek katerega bi lahko nabavljali zdra
vila, niso imeli. Ostalo mi je le, da zaprosim štab cone, da 
ma dovoli vzeti nekaj najnujnešega.

Zanimalo me je, kako kaj živi in dela moj novi znanec med 
partizani v teh ksajih. Pravil mi je, da je pri njih zelo stroga 
disciplina. Kot zdravnik v V. coni, čeprav še meditinec, je imel 
enak položaj kot jaz pri nas. čeprav je delal v štabu cone, 
je lahko samo delil zdravila enotam, sicer pa je delal le po di
rektivah članov štaba. Zaradi tega je imel številne težave. Ven
dar so ga zelo upoštevali in cenili njegovo požrtvovalnost.

Nismo ostali dolgo v štabu V. cone pod Risnjakom. Že 
drugi ali tretji dan po prihodu smo se vrnili nazaj v Slovenijo.

Sli smo po isti poti, po kateri smo prišli. Najprej smo šli proti 
Sokolskim stenam na štab Primorsko - goranskega odreda. To
variša, ki sta me spremljala, z menoj vred nista imela težkega 
tovora, saj smo odnesli le malo zdravil iz cone.

Na štabu Primorsko - goranskega odreda sem našel znan
ce, ki jih že dolgo nisem videl. Bili so Jaka (Oskar Šavli iz Ma
ribora), ing. Pavle Žavcer in še nekateri. Tu so se ustavili na 
Poti iz Srbije v Slovenijo. Razveselil sem se posebno Jake, saj 
sva se poznala še kot študenta iz Maribora.

Štab odreda je sklical zbor vseh partizanov, ki so bali v 
taborišču, in tovariši, ki so prišli iz Srbije, so zbranim pripo
vedovali o dogodkih, ki so jim bali priča na poti do sem. Jaka 
je pripovedoval, kako je bilo na maršu čez Igman, o katerem 
nismo ničesar vedeli. Pravili so nam o proletarskih brigadah, ki 
da so strah in trepet okupatorja, o četništvu in ustaškem te 
r°rju in o perspektivah naše borbe. Vsi smo jih z zanimanjem 
Poslušali, saj smo tako prvič slišali iz ust udeležencev o borbi 
drugih naših narodov, ki so se borili na drugem koncu okupi
rane Jugoslavije. Občutek, da nismo sami, nam je vlival zaupa
nje in voljo, da še naprej vztrajamo v boju.

Na štabu sem ostal še kak dan, toliko, da sem pregledal 
vse, ki so se javili na zdravniški pregled. Še vedno niso imeli 
svojega zdravnika, pa so izkoristili mojo prisotnost, saj sem bil 
to pot že tretjič pri njih. Nisem jim smel niti mogel tega odreči.

Tako sem se po več dneh vrnil z dolgega pešačenja brez 
Posebnega uspeha. Komandant Bračič je sklenil poslati po 
zdravila na Primorsko, v kraje, ki leže onstran Snežnika proti 
Ilirski Bistrici, že prej sem se o tem pogovarjal s Tinetom in 
Levčkom. Levček, ki je dobro poznal vasi in ljudi onkraj Snež
nika, je rekel, da bo poskusil prek svojih znancev organizirati 
nabavo sanitetnega materiala.

Patrola treh mož, ki jo je vodil Levček, se je neke noži v 
začetku oktobra odpravila po zdravila v Slovensko primorje

Razen Levčka sta šla po zdravila še Tine in Tone. Šli so prek 
zastražene meje v Leskovi dolini in naprej skozi snežniške go
zdove do Knežaka. Tam je Levček že od prej poznal nekaj lju
di, med njimi kmeta Franca Tomšiča, h kateremu je zahajal 
še pred vojno, ko je tihotapil konje. Počakab so kak dan ali 
dva. Medtem je France s pomočjo drugih terencev organiziral 
nabavo sanitetnega materia.a, tirane in oblačil. Težko obloženi 
so se možje srečno vrnili čez nekaj dni. Prinesli so mi precej več 
zdravil, kot sem pričakoval. Bilo jih je vsaj trikrat toliko, kot 
smo jih prinesli iz štaba V. cone izpod Risnjaka.

Fantje so se dogovorili s Francem, da bodo še prišli po 
zdravila in naj jih zato pripravijo še za drugič. Tako sem konč
no uspel priti do prepotrebnega sterilnega obvezilnega materia
la, do večjih količin vate, do dveh brizgalk za injekcije z raz
ličnimi iglami, do nekaj desetin različnih tablet, antitetaničnega 
seruma in predvsem kalcijevih ampul. Teh nam poslej res ni
koli ni primanjkovalo. Vedno, kadar so mi kasneje prinesli 
zdravila, ampul kalcija ni manjkalo.

Kmalu sem imel toliko zdravil, da vseh nisem več mogel 
imeti pri sebi. Moral sem jih spraviti na varno za kasneje Zgra 
dih smo si bunker za zdravila. Majhno vrtačo s premerom kake 
3 m smo prekrili s trami, ki jih je bilo lahko najti v gozdu. 
Ob strani smo pustili primemo odprtino. Vse skupaj pa smo 
prekrili z zemjo, listjem in mahom, vmes pa še zavalili kakšno 
skalo, da tega mesta ni bilo mogoče razlikovati od okolice. Vhod 
v jamo je bil narejen posebej in pokrit s pokrovom, ki je bil 
kamufliran na isti način kot vse drugo. Ob vhodu smo zaga/HH 
jelko, da bi ga laže našli, ko bo zapadel sneg ali pa če bo mo
ral po zdravila kdo, ki bunkerja ni dobro poznal. Tako je na
stal prostor, visok kak dober meter. Vanj smo znosili presežek 
naših zdravil, da nam bodo služila kasneje, posebno pozimi, ko 
zaradi globokega snega ne bo mogoče prek Snežnika.

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica
GORICA, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82 
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ posamezna številka 1.— dinar, za zasebnike mesečno 18.— 
letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 8 V SUKAM 12- junija 1973

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-270/1 
«ADIT» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. tetefon 22 20'

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali °9*asl, 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo Pr 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije Prl

Glavni urednik Stanislav Renko
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT •

Občinska šolska prireditev v Dolini V goriškem slov. Dijaškem domu

Za naša prosvetna društva poletni čas sicer ni čas odmora, toda glavna sezona je vendarle mimo 
in zato so se tudi prijatelji slovenske prosvete v Borštu, ki se zbirajo okrog domačega društva 
«Slovenec», za sezonski likof zbrali v soboto na družabnem večeru in nekako neuradno zaklju
čili svojo še kar pestro dejavnost, ki mu je, kot vsako leto, dal krono tradicionalni tridnevni 
praznik domačega vina. Zapel jim je seveda domači zbor, zadonela je harmonika in prijetno je 

bilo, kot je lahko samo med ljudmi dobre volje in poštene misli

Slovo v Dijaškem domu

V dolinski telovadnici je bila v soboto zvečer nadvse uspela občinska šolska prireditev, na kateri 
so sodelovale vse šole dolinskega didaktičnega ravnateljstva (Boljunec, Žavlje, Ricmanje, Boršt, 
Korošci, Domjo, Pesek, Mačkolje, Dolina). Za to priložnost je bila telovadnica polna občinstva in 
šolnikov, otroci pa so se res postavili z vrsto simpatičnih nastopov. Posebno je ugajal prizor o

kmečkih uporih

Društveni likof PD Slovenec v Borštu

Goriška mladina ima v Dijaš
kem domu svoje naravno sha
jališče in zato bi za njeno te
lovadno akademijo, ki je bila 
v soboto popoldne, težko iz
brali kak drug primernejši 
kraj. Na akademiji, ki jo je 
priredila komisija za dorašča- 
jočo mladino pri SKGZ ob so
delovanju športne zveze Dom, 
so nastopili najmlajši iz Go
rice, Nove Gorice in Ljublja
ne L ritmičnimi in telovadnimi 
vajami. Goriške otroke sta pri
pravila za nastop Marija Če- 
ščutova in pa prof. Aldo Ru
pel. Na gornji sliki so vsi 
nastopajoči, na srednji trenu
tek med orodno telovadbo, na 
spodnji pa mala goriška cici- 
banka poklanja cvetje gostom 
iz Nove Gorice in Ljubljane

Vzporedno z zaključkom šolskega leta, se zaključuje tudi šolski čas na osrednji in podružnici^ 
šolah naše Glasbene matice. Staršem in prijateljem mladine se predstavijo gojenci posamezno 1 
v ansamblih in pokažejo, kaj so se naučili med letom. Ena takih zaključnih produkcij je b, 
v petek tudi v Nabrežini, kjer so nastopili gojenci šole, ki jo z velikim uspehom in požrtvoval
nostjo vodi prof. Sergij Radovič (gojenci na gornji sliki). Nastopil je tudi harmonikarski ansamBe

(spodaj), ki ga vodi Dorina Kante

Zaključek pouka, zaključek (ali 
skoraj) življenja v dijaških do
movih. Sobotni poslovilni ve
čer v tržaškem Slovenskem di
jaškem domu pa je bil tudi 
priložnost za lepo prireditev, 
na kaleri so poleg domske 
folklorne skupine nastopili in
strumentalni ansambel «Po- 
mlad» iz Ricmanj in pa naš 
priznani pevski zbor «Vasilij 
Mirku s Proseka - Kontovela. 
V priložnostnih nagovorih sta 
ravnatelj doma Edvin Švab in 
predsednik domske skupnosti 
Rado Figelj poudarila nepre
cenljivi pomen Dijaškega do
ma za našo študirajočo mladi
no. V letošnjem šolskem letu 
je šlo skozi Dijaški dom v Tr
stu 86 gojencev od osnovne 
šole do univerze. Pa tudi dru
žabno življenje je v domu 
zadobilo prav v letošnjem letu 
novega elana z ustanavlja
njem Mladinskega centra, ka
terega sestavni del sta zaen
krat »Mladinski krožek« in pa 
domska skupnost, v bodoče pa 
se bodo vanj vključile še dru
ge mladinske skupine. Na sli
ki zgoraj inštrumentaini an
sambel iz Ricmanj, na sliki 
spodaj ravnatelj Doma Edvin 
Švab (govori) in predsednik 

domske skupnosti R. Figelj.

O odkritju kipa Dragotina Ket
teja v slovenski osnovni šoli v 
Ul. sv. Frančiška smo že iz
črpno poročali. Bil je to res 
pomemben dogodek za sloven
sko šolo v središču mesta in 
prav je tudi, da je prav Ket
te, naš primorski rojak, dobil 
v njej svoj doprsni kip, saj 
je vrsto svojih najlepših pes
mi napisal prav v času, ko je 
v Trstu, v neposredni bližini 
današnje šole, služil vojake. 
Za postavitev kipa gre prizna
nje v prvi vrsti staršem na
ših otrok, ki so sami nosili vse 
breme stroškov in s tem še 
enkrat potrdili svojo narodno 
zavest. Priznanje tudi učite
ljem, ki so pripravili otroke 
za prireditev (slika zgoraj). 
Šolske oblasti so ob tej pri
ložnosti poskrbele za obnovitev 
prostorov. Odkritju kipa in pri
reditvi so prisostvovali pred
stavniki šolskih oblasti s šol
skim skrbnikom dr. Fidenzijem 
na čelu, občinska odbornica za 
šolstvo dr. Benni, pedagoški 
svetovalec prof. Sivec, pred
stavnik konzulata SFRJ Saša 
Gruden, učiteljstvo in starši.

Mladost v zrelih letih

Nekoč popolnoma slovenski Skedenj iz leta v leto nezadržno 
izgublja svoj prvobitni značaj. Kje so že časi pristnih škedenj 
skih «big» in naših mater, ki so jih v jerbasih nosile na 
še tople in dišeče? S težavo se nanje ohranja pri najstarejs' 
le še bled spomin, pri mladih niti ta ne. Zato je toliko pomem " 
nejša razstava, ki smo jo gledali v škedenjskem domu Jej*0 
Ukmarja, na kateri je iz sicer mrtvih predmetov živo zaC*'bf0. 
pristna škedenjska starožitnost in nas ponovno spomnila na s 

venski Škedenj preteklosti

Kip Dragotina Ketteja v slovenski šoli Škedenjska starožitnost
«Kraška galerija® v Velikem Rapnu je odprla svoje prostore 
nestorju tržaških slovenskih slikarjev, Silvestru Godini iz Šked- 
nja, samouku, ki je ves zaljublje/i v naš mali svet, v naš Kras, 
našo pokrajino, brajde in vrtove, cvetje in tihožitje, pa seveda v 
svoj rodni Škedenj, ki ga opazuje z vrha svojega domovanja 
in zaznava njegov delovni in življenjski utrip. Človek se res 
lahko vprašuje, odkod temu človeku, ki se približuje devetde
setim letom svojega življenja še ves čil in svež, toliko energije 
in toliko življenjskega optimizma, da se mu lahko svet okrog 
njega tako neposredno in živo kaže na njegovih platnih, ves v 
sončni svetlobi in barvitosti, ki pogosto celo presega realnost. 
Bo zaradi njegovega značaja, bo zaradi srčne dobrote, ki je 'J 
njem? Na vsak način, ko boste v repenski bližini iskali hlad 

pod hrasti, stopite še v Kraško galerijo


